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KKRROONNIIKKAA  22000099  
 
 

ÚVOD 
 
Jak bude vypadat rok, do něhož jsme se na Nový rok 2009 probudili,  těžko kdo utrefí přesně odhadnout. 
Něco však víme od loňska, něco je dlouhodobě naplánováno, něco se skutečně dá odhadnout, neboť svět se 
pořád točí dál, ale i nenadálých událostí může nastat bezpočet. Avšak vzhledem k tomu, že nás letos čeká 
jubilejní rok (raději to nenazveme ani významné, ani historické jubileum) - prostě bude tomu 20 let,  kdy se 
17. listopadu 1989 kola vývoje totalitního režimu konečně  zastavila. Po 20 letech bychom rádi   
konstatovali ,,plnění plánu na 130%, světlé zítřky na obzoru…“ - tak dost!  Stůjme nohama na pevné zemi a  
nechtějme stavět znovu vzdušné zámky.  Stejně by tomu málokdo uvěřil. Takže s pravdou ven!  Zvykli jsme 
si na svobodu, demokracií se někteří ohánějí při každé špatnosti a myslí si, že je dovoleno všechno. Mnozí 
nostalgicky touží po starých ,,zlatých časech“, výhody nového vývoje však přijímají bez uzardění zcela 
samozřejmě. Rozumně uvažující lidé však jsou spokojení, i když dovedou kriticky ohodnotit zbytečné 
nedostatky a zvláště chování některých nejvyšších státních nebo stranických představitelů. 
 
Pokud se týká našeho hospodářství, máme za sebou krizový rok 2008. (Kdo by si před 20 lety dovolil 
hovořit o krizi?) Krize postihla největší ekonomická centra na celé planetě. Problém přišel z Ameriky, ale 
řešit jej musí i Evropa. Ani Česká republika se mu nevyhne. V této dosti problematické době přišla na  
Českou republiku řada  převzít 1. ledna 2009  od Francie štafetu předsednictví Evropské unie. 
Topolánkova vláda je připravena v tomto úkolu obstát. Že to nebude za současné nestabilní politické situace 
lehké, je nabíledni.  Dvě nejsilnější politické strany, ODS a ČSSD, se v Parlamentu nedokážou domluvit, 
rozhodnutí Topolánkovy vlády závisí na jednom nebo dvou opozičních poslancích. Ani předsedové těchto 
stran, Mirek Topolánek (ODS) a Jiří Paroubek (ČSSD) většinou nenajdou shodu pro řešení palčivých 
problémů. 
Ani největší optimista neočekává  klidný rok. 
 
 
 
 
Pokud se týká jubilejních událostí města Petřvaldu v roce 2009, měli bychom si připomenout ty s 9 a 4 
na konci: 
 

 Za první událostí, kterou chceme připomenout, se musíme vrátit o 600 let zpátky. Avšak nejdříve je 
třeba připomenout si  jméno Villa Petri. Pochází z roku 1305 a jde o první název ve spojitosti 
s místem, kde se usadili naši praprapředkové. V tomto roce byl na příkaz biskupa Jindřicha z Vrbna  
vyhotoven seznam obcí jeho diecéze a naše osada se poprvé na tomto seznamu objevila pod jménem 
Villa Petri. Však jsme také v roce 2005 oslavovali 700 let Petřvaldu. 

 
V době svého založení byla Villa Petri spravována těšínským knížetem Mečislavem, který se v roce 
1231 uchýlil pod ochranu českého krále Václava II. Těšínská knížata vládla Petřvaldu až do roku 
1409. A o tomto roce bude naše první zmínka. V roce 1409, tedy před 600 lety, přešla osada 
z knížecích rukou do vlastnictví Ondřeje z Tvorkova.  Abychom však čtenáře nenapínali, jak si 
naše praprapředky přehazovali,  kupovali a prodávali jednotliví majitelé, dokončíme 600. výročí 
našeho města.  

 
--------------- 

 
Neklidné politické poměry a obměny etnického složení obyvatel se podepsaly na měnících se zapsaných 
názvech obce. Tak třeba Petirswalde, Peterswald, Pětvald, Petřvald. Lze se domnívat, že zakladatelem místa 
byl Petr. 

 
Listina z roku 1440 udává, že Petřvald přechází z majetku Ondřeje z Tvorkova do vlastnictví  Václava 
Hřivnáče z Heraltic. 

 
V roce 1508 koupil petřvaldské  panství Jan Sedlnický z Choltic.  Jeho vlastnictví však  nemělo dlouhého 
trvání, neboť v roce 1568 si petřvaldské panství zakoupil mocný rod Skrbenských, který vlastnil velká 
panství od Šenova až ke Kunčicím nad Ostravicí.  
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Z rukou Skrbenských přechází Petřvald v roce 1738 do rukou Mikuláše, hraběte z Taafů (údajně za obnos 
30.000 zlatých). Ani u rodu Taafů se tento majetek neohřál dlouho. 
 
Pan hrabě z  Taafů prodal Petřvald v roce 1791 jinému hraběti, a to Janu Larischovi, svobodnému pánu ze 
Lhoty. 
 
--------------- 
 

 V roce 1844 byla postavena Havláskova kaple na Nové dědině, dnes  na Závodní ulici – 165 let. 
 

 První škola v Petřvaldě byla zřízena v roce 1791 za panování císaře Leopolda II. Byla postavena na 
náklady hraběte Jana Larische z Mönnichů. Škola byla dřevěná a stála asi 10 metrů na východ od 
hřbitovního plotu a 15  metrů od tehdejší obecní silnice směrem k faře (dnes Technické muzeum).  
Občané poskytli pouze potřebné rukodělné a povoznické práce. Škola měla jednu učebnu, světnici pro 
učitele, chlév a půdu k uschování potravin. Tato první petřvaldská škola nesla nápis 
,,Trivialmittelschule“. Začalo se v ní vyučovat 7. ledna 1792. Prvním učitelem a správcem se stal 
Bernard Schewczik (od r.1795 do 1819). 

 
 V roce 1854 bylo třeba pomýšlet na vybudování nové školní budovy, neboť stará dřevěná škola 

byla  sešlá  a  dětí přibývalo.  Starosta Jiří Vicherek svolal všechny občany do  Bernatíkova hostince 
(budova hostince se nacházela uprostřed Petřvaldu přibližně naproti dnešní České spořitelně, kde po 
roce 1990 začaly vyrůstat nízké prodejny (železářství, prodejna kol a sportovních potřeb…), kde bylo 
ujednáno požádat vrchnost o darování pozemku u Prostředního dvora pod kostelem sv. Jindřicha. 
Majitel pozemku hrabě Jindřich Larisch delegaci Petřvalďanů vlídně přijal, splnil všechna její přání a 
stavební náklady zaplatil ze svého.  24. 4. 1854  byl položen základní kámen školy na Staré dědině 
(část Petřvaldu  v dnešním centru a kolem kostela sv. Jindřicha). V říjnu téhož roku se konalo 
slavnostní svěcení školní budovy, která byla svěřena nadučiteli Josefu Schewczikovi (od r. 1819 - 
1835). Původně byla škola přízemní, měla dvě učebny,  byt pro nadučitele a místnost pro 
výpomocného učitele. V roce 1876 došlo k rozšíření budovy o jedno poschodí, takže nabyla dnešních 
rozměrů. Před úpravou byl na ní nápis Algemeine Volksschule a po stavebním rozšíření Národní 
škola.  

    Od té doby uplynulo 155let. 
 

 V roce 1909 byl zahájen provoz úzkorozchodné elektrické dráhy z Moravské Ostravy do Karviné – 
100 let. 

 
 Když jsme u roku 1909, musíme se zmínit ještě o jednom jubileu. Netýká se přímo Petřvaldu jako 

konkrétního místa, dodnes má však pro Petřvalďany velký význam. V roce 2009 uplyne 100 let od 
založení orlovského gymnázia (v  současnosti Gymnázium  a SOŠ – střední odborná škola). Jde o 
vůbec první české gymnázium, které na území Těšínského Slezska vzniklo. Od jeho založení až do 
dneška jej absolvovaly stovky petřvaldských studentů a v učitelském sboru se vždy nacházeli učitelé 
z Petřvaldu. Jistě mnoho petřvaldských absolventů orlovského gymnázia přijde oslavit 26. září 2009 – 
100 let své alma mater. 
 

 V roce 1929 byly  v kostele sv. Jindřicha zavěšeny nové zvony.  Je tomu  80 let. 
 

 V roce 1949 byl pod dnešní budovou SKS vztyčen bronzový pomník prvního československého 
prezidenta - osvoboditele Tomáše Garriguea Masaryka – 60let. 
 
 

A protože nás zřejmě čeká těžký  a mnohými problémy a snad i nerváky nabitý rok, bude se kronikářka 
snažit jeho příjemné i nepříjemné stránky zaznamenat tak přesně a věrohodně, jak nejlépe umí. 
 
 
 

4. leden 
 
Hned po Vánocích se milovníci bílé stopy na ZŠ a ZUŠ v Petřvaldě mohli těšit na téměř týdenní pobyt na 
horách. Ve dnech 4. 1. –  9. 1. 2009 se konal lyžařský kurz v krásném prostředí Beskyd. 35 žáků, 15 chlapců 
a 20 děvčat, vyrazilo v neděli 4. ledna 2009 směr Jablunkov. Chata, ve které se ubytovali, je součástí hotelu 
Polanka, kde se nachází bowlingová dráha, kterou děti využily pro jeden z večerních programů. 
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Sněhové podmínky byly vynikající. V druhé polovině týdne přišly sice mrazy -10°C, které však lyžaře od 
pobytu a pohybu na čerstvém vzduchu neodradily. Více než polovina žáků stála na lyžích poprvé. Přesto se 
téměř všichni naučili alespoň základním lyžařským dovednostem. Před odjezdem z lyžařského kurzu byli 
schopni bezpečně svah sjet. V závěru týdne si ověřili na „Polanském sjezdu“, jaký pokrok učinili. Závod byl 
pro některé náročný, ale do cíle dojeli nakonec všichni celí a zdraví a radost z úspěchu byla veliká. Také 
večerní programy, které si žáci připravovali, pohybové a zábavné hry, šachy, lodě, kimovky či oblíbené karty 
nebo hudební nápady pana učitele, samozřejmě diskotéka s nejoblíbenějšími hity - to vše budou zážitky na 
celý život. 
Ve středu měly děti odpočinkový den. Nenáročný výlet směřoval na chatu Gírovou, kde výletníky očekávali 
s horkou čokoládou a velkým kopcem šlehačky. Na zpáteční cestě vznikla velká koulovačka, která kromě 
mokrých kalhot skončila uzavřením míru. Všichni byli příjemně unaveni a večerní bowling proběhl 
v poklidu. Rivalita mezi hráči však přetrvávala i tam.  
Při pátečním odjezdu se potvrdilo, že se dětem lyžařský výcvik líbil. Vůbec se jim nechtělo domů, neustále 
museli být pobízeni k rychlejšímu tempu, aby vůbec stihli dojet domů včas. A tak domů a v pondělí pak do 
školy se vrátilo 35 lyžařů, kteří budou radostně brázdit naše zasněžené hory. 
 

 
 
 
 

11. leden 
 
Vánoce máme tedy za sebou. Přinesly radost z dárků, dobrého jídla, oblíbeného cukroví, z rodinné pohody, 
z mimořádně  dlouhých vánočních prázdnin hlavně dětem a školákům, ale také  radost z bílé pokrývky, která 
přikryla celou Českou republiku a ze které měli radost také dospělí, hlavně ti, kteří se v době vánočního 
volna vydali na hory, nádherně ozářené sluncem a s mrazíkovsky okrášlenými stromy. Ten tam je shon a 
stres. Vánoční stromky jsou většinou od Tří králů odstrojeny, jak nás to učili starší a moudřejší. Většina 
národa už „zařezává“ v práci a školáci, ač neradi, byli také nuceni skončit bezstarostné dny a vydat se znovu 
na milost a nemilost svým vzdělavatelům a vychovatelům. 
A tak v neděli 11. ledna 2009  připadlo hlavně ženám, které nesly tíhu vánočních příprav a veškerého shonu 
na svých bedrech, že už je docela vhodné datum, kdy je čas zapomenout na všechny starosti minulých dnů a 
pozvednout hlavu k něčemu, co člověka povznese na duchu. Co třeba krásné melodie? Město Petřvald již 
tradičně myslí na začátku nového roku na své hudbymilovné občany. A tak se většinou dámská část 
Petřvalďanů i ve sněhu a mrazu vydala na kopec, na němž 3. května 1835 majitel petřvaldského panství 
hrabě Jindřich Larisch-Mönnich začal s výstavbou katolického kostela. Jako vzor mu údajně posloužil jistý 
kostelík v Miláně. A tak jeho replika byla v roce 1837  v Petřvaldě dokončena a 15. července 1839 byl kostel 
slavnostně vysvěcen a zasvěcen sv. Jindřichovi. 
V neděli 11. ledna 2009 jej tedy naplnili staří známí, aby po tučných dnech vánočních svátků nakrmili také 
duši, jak k tomu zvaly prosincové Petřvaldské noviny. Páter Miloš Gandera sice přivítal posluchače koncertů 
vřele, avšak 1,5°C sliboval své… Třebaže Petřvaldské noviny zvaly na Novoroční koncert, ujišťoval pan 
farář, že Vánoce končí právě 11. ledna - ne jak se většinou míní, že na Tři krále. Odpovídala tomu i 
chrámová vánoční výzdoba a krásný betlém vlevo od oltáře. Pro zahřátí doporučil pan farář publiku hodně 
tleskat.  
Již po prvních tónech, které vyloudila na housle Halina Františáková za doprovodu varhan Evy Měchové, 
bylo zřejmé, že potlesk bude mít jiný důvod. A co teprve, když se chrámem rozlehl překrásný sametový 
soprán mladé zpěvačky Veroniky Holbové! Jak lehce se i nejvyšší tóny skladeb G. F. Händela, A. Vivaldiho, 
Biblické písně A. Dvořáka, Ave Maria neznámého skladatele, Panis Angelicus C. Francka či Weberovo Pie 
Jesu vznášely nejen do kopule petřvaldského kostela, ale snad úplně do nebe… Škoda, že jsme se o těchto 
třech dámách nedozvěděli více. 
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O tom, co by si do  nového roku mnohý z nás mohl vzít jako své předsevzetí, řekla slovy sv. Františka 
z Assisi houslistka paní Halina Františáková:  
 

Pane, učiň mne nástrojem svého pokoje, 
abych přinášel lásku, kde je nenávist, 

odpuštění, kde je urážka, 
jednotu, kde je nesvornost, 

pravdu, kde je blud, 
naději, kde je zoufalost, 
radost, kde je smutek, 
světlo, kde vládne tma. 

 
A těmito slovy se zimou zkřehlí, v duši však jako v peřince, rozloučili posluchači s krásnými melodiemi 
 novoročního koncertu a pan farář Gandera mohl konstatovat, že během těch krásných pocitů stoupla 
v kostele teplota na 3°C! Na rozloučenou  se skvělými umělkyněmi, panem farářem, petřvaldským kostelem, 
jehož úžasná akustika každého ohromí, a také s Vánocemi 2008 všichni přítomní zazpívali koledu Franze 
Xavera Grubera  Stille Nacht, heilige Nacht – Tichá noc, přesvatá noc. 
Většina přítomných neudržela před kostelem už své dojmy a všude bylo slyšet: ,,To byla krása!“ Ano, je 
 třeba udržovat tradice, které člověka povznášejí. 
 
Duchovní správce římskokatolické farnosti  Páter Mgr. M. Gandera poděkoval v lednovém čísle 
Petřvaldských novin městu Petřvald za uspořádání novoročního koncertu 11. ledna 2009 ve farním kostele 
sv. Jindřicha, uměleckému hudebnímu triu, jakož i všem přítomným posluchačům, kteří na koncert přišli, 
nelitovali opustit teplo a pohodlí domova, nezalekli se studených sakrálních prostor zdejšího kostela a po 
skončení koncertu si odnášeli bez nadsázky hřejivý pocit ve svém srdci. Hodnoceno zpětným pohledem - byl 
to „zlatý hřeb“ posledního dne vánoční doby. Nebylo vidět, že by někdo z přítomných litoval svého 
rozhodnutí. Škoda jen, že mladá generace téměř nebyla zastoupena. Na vstupném se vybralo 3.520,- Kč. Tato 
částka bude použita na nejnutnější opravy. ,,A proto ještě jednou díky, díky, díky...“ vyjádřil svou vděčnost 
P. Mgr. M. Gandera. 
 

 
 
 
 

Spalování neekologického paliva v topeništích 
aneb každá  koruna dobrá? 

 
Sotva začne topné období, upozorňují pracovníci odboru výstavby a životního prostředí městského úřadu 
petřvaldské občany na jejich povinnosti při ochraně ovzduší, jak to stanoví provozovatelům malých zdrojů 
znečištění § 12 zákona č. 86/2002 Sb. Ten občanům nařizuje:  
 
„V topeništích, která jsou provozována občany v obytných domech a bytech, je možné spalovat pouze ta 
paliva, která jsou pro dané topeniště stanovena výrobcem. Jedná se především o černé a hnědé uhlí, koks a 
neznečištěné dřevo. V kamnech tedy nelze topit odpadem, při jehož spalování vzniká celá řada 
nebezpečných látek, které unikají do ovzduší.“ Bohužel jsou mezi námi stále takoví bezohlední „šetřílci“, 
kteří pod rouškou noci spalují vše, co doma najdou – třeba plasty, které hoří docela snadno. Že při spalování 
vznikají dioxiny, které jsou rakovinotvorné, poškozují imunitní systém a hormonální soustavu, že spalování 
polystyrenu vzniká jedovatý styren, spalováním plastových fólií a PET lahví se do ovzduší dostávají 
polyaromatické uhlovodíky, spalováním palet, dřeva z demolic, rozbitého nábytku, okenních rámů či 



7

natřených prken se do ovzduší uvolňují dioxiny, formaldehydy, při spalování celobarevných letáků a 
časopisů se uvolňují těžké kovy z barev,… Při spalování tyto látky sice nevidíme (jsou bezbarvé), ale 
většinou je poznáme podle nepříjemného zápachu. 
Ale říkejte to někomu, komu je ušetřená koruna více než hrozba rakoviny, ohrožování zdraví vlastních dětí, 
členů rodiny a celého okolí. V místních topeništích dochází k nedokonalému spalování a nebezpečné látky 
unikají do ovzduší, které je v podzimních a zimních měsících už tak znečištěné. Přitom je v našem městě 
zajištěn systém nakládání s komunálními odpady, včetně biologicky rozložitelných odpadů, která umožňuje 
vyjmenované odpady vytřídit a odevzdat k dalšímu využití. To děti školou povinné vědí o znečištěném 
ovzduší mnohem více. Věřme, že až vyrostou, budou se podle toho i chovat.  
 
Přidáme- li k čpavému dýmu z komínů mnoha domů výfukové plyny automobilů a dalších dopravních 
prostředků, a nezapomeneme-li připočítat dým z komínů nejrůznějších továren a hutních provozů, nesmíme 
se divit, že Moravskoslezský kraj patří mezi smogem nejzamořenější území v celé Evropské unii. 

 

                   
             Tak vypadá Ostrava v době smogu.                                     A stejný pohled, když se smog rozplyne. 

 
 
 

16. leden 
 
Dnes jdou rodiče zapsat do školy děti narozené v roce 2002 - 2003. Ředitel školy Mgr. Rudolf Torž 
zároveň rodičům doporučil dobu, kdy by spolu s dětmi měli přijít k zápisu. Tuto praxi si pochvalují nejen 
paní učitelky u zápisu, ale i samotní rodiče. Vyhnou se tak dlouhým frontám a možným stresům svých dětí. 
Paní učitelka prozkouší vědomosti a znalosti dětí – budoucí prvňáček by se měl sám představit, znát své 
bydliště, nakreslit obrázek, zazpívat písničku, počítat, poznat barvy, tvary... Dle zápisu z evidence obyvatel 
pan ředitel Torž obeslal rodiče 74 předškoláků. V pátek 16. ledna 2009  se však k zápisu do 1. třídy dostavilo 
pouze 63 dětí. Z tohoto počtu již rodiče osmi předškoláků požádali o odklad. Pan ředitel předpokládá, že od 
1. září 2009 budou v Petřvaldě otevřeny 3 třídy pro první ročník.  
 

 
 
 
 

25. leden 
 
V neděli 25. ledna se v římskokatolickém kostele sv. Jindřicha konala ekumenická bohoslužba. Za Církev 
československou husitskou přijal pozvání Mgr. Marek Pokorný, husitský duchovní správce. Účastníci se 
sešli sice v komorním počtu (husitská církev byla v „přesile“), ale o to byl celkový prožitek z celé 
bohoslužby umocněnější. Ekumenická bohoslužba se konala v rámci „Týdne modliteb za jednotu křesťanů“, 
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který probíhal na celém světě ve dnech od 18. do 25. ledna 2009. V naší farnosti se ekumenická bohoslužba 
v rámci „týdne modliteb za jednotu křesťanů“ konala již podruhé.  
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
                                      
 
                                          
 
 
 

6. únor 
 
Dne 6. února 2009 se sešli zástupci vedení OO PČR Petřvald v budově OO PČR v Petřvaldě: 
 
npor. Ing. Václav Šeda, vedoucí OO PČR Petřvald  
npor. Bc. Jaroslav Suchý, zástupce vedoucího OO PČR Petřvald 
prap. Petr Vojnar, vedoucí OO PČR  v Horní Suché 
npor. Bc. Libor Kristián a npor. Bc. Petr Bambula, zástupce vedoucího OO PČR Horní Suchá  
kpt. Ing. Bc. Miloš Pollak, vrchní komisař územního odboru Policie ČR Karviná                                                                                                                             
por. Mgr. Petra Cieslarová, komisařka, policejní asistentka občanského sdružení Vzájemné soužití 
Vanda Holubová,  vedoucí týmu Pomocná ruka  
Mgr. Ivana Kunstová 
Ivana Rajdusová - sociální pracovnice města Petřvald  
Jarmila Skálová - místostarostka města Petřvald 
 
Setkání iniciovalo vedení OO PČR v Petřvaldě na základě zkušeností Bc. Jaroslava Suchého, zástupce 
vedoucího OO PČR v Petřvaldě. Cílem projektu je pomáhat lidem, zejména těm, kteří nevědí, kam a na koho 
se obrátit v  krizových životních situacích, a  připravit pro ně individuální postup při odstraňování problémů. 
Pracovní skupina, kterou tvoří zástupci OO PČR Petřvald, policejní asistentka a sociální pracovnice města, 
má tak za úkol v terénu zmapovat ohrožené osoby, skupiny osob v jednotlivých lokalitách a nabídnout jim 
pomoc v nouzi. Podle slov Bc. Jaroslava Suchého nejde o exekutivní záležitost. Naopak. Smyslem projektu 
je pomáhat lidem v nouzi. 
Po šesti měsících se výše uvedená skupina osob opět sejde a vyhodnotí cíle projektu.  
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7. únor 
 
Třebaže bude řeč o kynologickém klubu v Petřvaldě, začneme krátkou matematickou úvahou – na území 
Petřvaldu se nachází přibližně 1900 domácností (počítáme rodinné domky i domy panelové s více byty); na 
tento počet domácností připadá 1100 psů. 
Přestože počet psů je docela vysoký, jen málo obyvatel Petřvaldu ví, že v jejich městě se nachází 
kynologický klub. Historie cvičiště sahá až do roku 1967. V roce 1976 se začalo cvičiště budovat na ploše 
výdušné jámy (VTR) Jan Dolu Československý pionýr (bývalý Evžen), která byla v roce 1973 zasypána. V 
roce 2004 se pozemek i klubovna staly majetkem ZO kynologické v Petřvaldě. V roce 2005 prošla klubovna 
rekonstrukcí a na jaře 2007 byl založen AGILITY TEAM KK Petřvald.  
V současné době má klub 22 členů. Zabývá se sportovní kynologií, agility a novinkou je kurz poslušnosti 
(pro veřejnost). Tento kurz mohou navštěvovat všichni majitelé se svými psy či pejsky, prostě se svými 
miláčky bez rozdílu věku, velikosti či plemene. Kurz probíhá 1x týdně v sobotu, zpravidla v 15 h, a trvá 
přibližně 1 hodinu. Výcvik probíhá pod odborným vedením tří cvičitelů, jejichž prioritou je pomoc majiteli 
se základním výcvikem psa. Cviky probíhají jednak individuálně, jednak hromadně. Majitelé si však musí 
uvědomit, že pejsek není schopen naučit se cviky za jednu hodinu na cvičišti, a proto je systematické cvičení 
doma nezbytností. Ti nejlepší si pak na konci kurzu mohou udělat zkoušku ZZO - zkouška základní 
ovladatelnosti psa. Pro majitele je zde také možnost vyzkoušet si s pejskem agility (pes má vytyčenou 
překážkovou dráhu a pán běží vedle svého psa a dává mu příslušné povely). 
První hodina kurzu se uskutečnila 7. 2. 2009 a kurz by měl být ukončen přibližně koncem června. Cena 
kurzu je 1000 Kč. Nezávazné návštěvy i s pejskem jsou na cvičišti vítány. Zájemci mohou sledovat úsilí 
stávajících účastníků ve výcviku svého čtyřnohého přítele, popřípadě se zařadit mezi majitele, kterým 
výchova vlastního psa není lhostejná. A co může být hezčího než vidět u svého psího kamaráda, jak dokáže 
poslouchat svého pána a jaké dělá pokroky. Majitel by neměl vidět ve svém psovi ztracený případ, nýbrž že i 
pes potřebuje odborné vedení, tak jako je to nutné při výchově malého dítěte. V kynologickém klubu mají 
majitelé psů brány dokořán. Vždyť za svého psa zodpovídají. 
 

 
Účastníci kurzu s cvičitelkou. 

 
 
 

14. únor 
 
Jestliže ples města Petřvaldu došel ve svém pořadí k číslu 16, svým ohlasem, každoročním zájmem hostů, 
jejich mnohaletou přízní, množstvím stálých sponzorů, dá se říci věrných fanoušků, kteří představují 
reprezentaci města, zástupce inteligence, podnikatelů, mladé generace, ale také delegované hosty 
spřátelených polských měst Strumieně a Jasienice, můžeme tuto šestnáctiletou městskou aktivitu hrdě 
pojmenovat přívlastky: reprezentační – společenský - tradiční. 
A tak je třeba do kroniky roku 2009 zapsat, že onen honosnými přívlastky ověnčený 
 

16.   tradiční reprezentační společenský ples města Petřvaldu 
         
se konal v sobotu 14. února 2009 ve slavnostně vyzdobeném sále Kulturního domu města Petřvaldu za 
účasti přibližně 250 hostů. A protože ples připadl na svátek svatého Valentina, odpovídala tomuto novému 
svátku i výzdoba sálu, výběr některých skladeb pro zamilované páry, kterým k tanci hrála do ouška hudební 
skupina Zdeňka Krásného. Jedním z trháků plesu byl i prodej cukrářských výrobků paní Karly Pětrošové 
z Orlové, která se svými chutnými laskominami zavděčila zamilovaným i ostatním. Mnozí účastníci 
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nelitovali své přítomnosti dvojnásobně, neboť si odnášeli krásné ceny, které vyhráli díky Štěstěně na 
slosovatelné vstupenky a díky štědrým sponzorům. Zde jsou:  
 
CANIS SAFETY, pracovní oděvy-obuv-rukavice; Dalkia Česká republika, a.s., Divize Karviná; ELMEN, 
Rudolf Mendlík; OKD, Rekultivace Havířov; MUDr. Justin Chudoba; Tomáš Ožóg – P.O.M. – lakování 
ocelových konstrukcí; STASPO; Ing. Petr Vícha, senátor P ČR za Českou stranu sociálně demokratickou; 
STAVBA, Jiří David; GASTOP, Jan Folvarčný; Potraviny Ludmila Ročkárová; Textil a oděvy, Ivana a 
Břetislav Sojkovi; Tomáš Kožuch, Autovrakoviště-ekologická likvidace vozidel Petřvald; DEPOS, Horní 
Suchá; Autopříslušenství, Ing. Petr Toman; Ing. Alfréd Michalík, poslanec P ČR za Českou stranu sociálně 
demokratickou, Petr Dvořáček, zastupitel města; Úprava a údržba travnatých ploch, Jana Pulcerová; Pizzerie 
777, TEKAR GROUP; Nerez výroba JEŽ; Meccano Orlová; Autokredit; Dalibor Ustohal; Dagmar a 
Stanislav Bierští; Zahradnictví, Jana a Bohumil Šedovi; Kulturní dům, Josef Judas; Petr Přeček, zastupitel 
města; Břetislav Hečko, Restaurace Sokolovna a Kotelna; vydavatelství ALISA, Vladimír Kostiha; Potraviny 
Martina Pastrňáková; Zahrádkářské služby; PEGRES, Ing. Petr Gřeš; Základní organizace Českého svazu 
chovatelů Popelka; Cukrárna Fuksie, Květoslava Pětrošová; Tiskárna na Kamčatce, Kamila Vyšenková. 
 
Už dnes není tajemstvím, že 17. tradiční reprezentační společenský ples města Petřvaldu se bude konat 
20. února 2010. Organizátor plesu – město Petřvald – se na všechny hosty těší. Těšte se také! 
 

 
 
 
 

26. únor 
 
Otevření nové expozice v podkroví bývalé „staré fary“ pod kostelem sv. Jindřicha v Petřvaldě, dnes 
Technického muzea, je vždy malou slavností. Letos se nová expozice otvírala 26. února 2009. Má název 
Skrytá příroda v hornické krajině. O její uskutečnění se zasloužilo Muzeum Těšínska a Katedra biologie a 
ekologie Přírodovědecké fakulty Ostravské univerzity. Scénář expozice je dílem Mgr. Jiřího Kristiana a Mgr. 
Ivony Horké, absolventů zmíněné fakulty, která byla založena v r. 1991. Fakulta spolupracuje s řadou 
domácích i zahraničních institucí. Odborní pracovníci a studenti katedry provedli na Karvinsku řadu 
biologických výzkumů. Počin bývalých absolventů ocenila v úvodním slovu docentka Přírodovědecké 
fakulty Doc. RNDr. Kateřina Malachová, CSc. 
Spoluautor scénáře Mgr. Kristian představil hostům vernisáže, představitelům Muzea Těšínska, Ostravské 
univerzity a hostům z řad Petřvalďanů, území Karvinska jako krajinu, kde významná ložiska černého uhlí 
vytvářela v posledních dvou stech letech osudy přírody i lidí tohoto regionu. Tam, kde v minulosti celou 
krajinu pokrývaly lesy, zaujímají dnes pouze 14% její plochy. Třetinu území zabírají lidská sídla, 
průmyslové areály a komunikace a na obdělávanou půdu zbývá 50% této plochy. V důsledku poddolování 
připomínala v posledních desetiletích tato oblast měsíční krajinu. Avšak i zde, podle slov Mgr. Kristiana, 
můžeme dnes nalézt mnohé přírodní krásy - lesní porosty s vysokými buky a borovicemi, raky v potocích a 
řekách, dokonce bobry a vydry. 
Za krásami přírody v hornické krajině se dnes vydáváme do podkroví Technického muzea v Petřvaldě. Ráz 
krajiny sledujeme na fotografiích a plakátech. Petřvalďana v popiskách jistě potěší, že v jeho městě se 
nalézají rozsáhlejší lesní plochy. Z vitrín na nás hledí jako živí obyvatelé lesů a vod - vydra říční, bobr 
evropský, havran polní, racek chechtavý, volavka popelavá, vrána šedá, svými krásně zelenými pírky se 
chlubí ledňáček. Je zde ondatra pižmová, káně lesní, nejpočetnější evropský dravec, jemuž česká krajina 
vyhovuje střídáním lesů s loukami a pasekami. 
Na rybnících, které v minulosti zabíraly daleko větší rozlohu (první zmínky o rybniční soustavě pocházejí 
z 1. poloviny 14. stol.), zjistili ornitologové od r. 1953 při svých výzkumech na dvě stovky ptačích druhů, 
z nichž asi třetina patří do seznamu Červené knihy ohrožených druhů. Vhodné životní podmínky pro období 
rozmnožování využívá v současnosti 80 druhů. Pouze dvě lokality v České republice se mohou pochlubit 
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tím, že na jejich území hnízdí racek černohlavý. Hnízdí zde bukáček malý, morčák velký, potápka malá, 
rybák obecný, pochop rákosní nebo břehule říční. Takřka za petřvaldskými humny jsou rybářům známy 
rybníky v blízkosti Rychvaldu a Orlové - Skučák, Kališčok, Kout, Dub, Prostřední, Nový a Špice. Většina 
lidí žijících kolem ani netuší, jaké zajímavosti lze u rybníků spatřit. 
Nepřehlédnutelný v krajině je zcela určitě čáp bílý, jehož délka těla je 95-110 cm, hmotnost 3-4,4 kg a 
rozpětí křídel dosahuje 180 - 218 cm. Zahlédneme jej od března do září. Od dubna do července hnízdí na 
stromech, komínech a střechách domů. Pokud se potravy týče, není nijak vybíravý. Žere drobné živočichy – 
hlodavce, žáby, plazy, rybky, žížaly, větší hmyz. Na zimu odlétají čápi do Afriky na jih Sahary, až po jižní 
Afriku. Jeho příbuzný čáp černý hnízdí v lesích, ale potuluje se i v otevřené krajině. Je plašší než čáp bílý, 
živí se především rybami. Oba druhy můžeme na Karvinsku zahlédnout. 
Návštěvník si může také prohlédnout obrovské vážky, bezobratlé živočichy, hmyz, ryby a rostliny. Dozví se 
mnoho o lokalitách, o kterých ani netušíme, jaké zajímavosti v nich skýtá krajina, v níž žijeme. A často 
máme tyto zajímavosti hned za domem. V závěru expozice si návštěvník prohlédne přístroje a vybavení těch, 
kteří krajinu sledují a pečují o ni - kameru pro filmování pod vodou, vrš k odchytu raků, síť na plankton, 
měřicí přístroje a mikroskopy. 
Výstava zaujme všechny, kteří mají rádi přírodu a těší se, že i náš kraj, známý hlavně průmyslem, má co 
nabídnout těm, kdo chodí krajinou s očima otevřenýma. Expozice potrvá do 27. září 2009. 
Všichni jsou v Petřvaldě srdečně vítáni! 
 

 
 
 
 

Projekt města Petřvaldu spolufinancovaný z rozpočtu 
Evropské unie 

 
„Modernizace a stavební úpravy odborných učeben a implementace moderních výukových metod ZŠ 
Petřvald“.  
 
Finanční náklady na tento projekt činí 3 114 406,- Kč vč. DPH.  Na jeho financování se podílí jednak město 
Petřvald (7,5 %), ale především je projekt financován z prostředků Evropské unie (92,5% z celkových 
nákladů), a to prostřednictvím rozpočtu Regionální rady regionu soudržnosti Moravskoslezsko. 
Projekt řeší stavební úpravy a modernizaci fyzikální učebny a kabinetu, modernizaci vybavení dvou 
jazykových učeben a techniku pro odborné učebny na ZŠ a ZUŠ Petřvald Školní (učebny slouží k výuce 
zeměpisu, němčiny, chemie a přírodovědy). Stávající vybavení a zařízení učeben je již zastaralé, nevyhovuje 
současným požadavkům na výuku a vyžaduje tedy nutnou modernizaci - využití interaktivních tabulí, 
dataprojektorů, vizualizérů, modernizaci vnitřního mobiliáře a vybavení učeben. Stavební úpravy fyzikální 
učebny spočívají především ve zrušení obestavěného prostoru za tabulí učebny, který v minulosti sloužil jako 
sklad  pomůcek, avšak v současné době není využíván. 
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Cílem projektu je celkové zkvalitnění výuky, její naplnění praktickými ukázkami, laboratorními pracemi, 
experimenty, možností pracovat ve skupinách, týmech, a to vše pro větší motivaci, názornost, představivost a 
interaktivní vnímání nových poznatků, objevování zákonitostí odborných předmětů prožitkovými metodami 
a v konečném důsledku využití a uplatnění získaných vědomostí při dalším studiu a v budoucím zaměstnání. 
Dalším cílem projektu je zvýšit zájem žáků o studium technických oborů a využít tak reálných 
možností a požadavků na trhu práce v daném regionu, dále pak zaměření na rozvoj nadaných žáků, 
umožnění aktivního využívání volného času (např. v rámci fyzikálního kroužku).  
Realizací projektu byla na základě výsledků výběrového řízení pověřena firma KLASSA plus, s.r.o., Otice. 
Projektované práce budou ukončeny k 31. 3. 2009. 
 
 
 

4. březen 
 
Na 15. zasedání Zastupitelstva města Petřvaldu, které se konalo 4. března 2009, se členové zastupitelstva 
zabývali jako téměř pokaždé pozemky - aby každý kousek petřvaldské půdy měl svého majitele a vše bylo 
řádně v pozemkových knihách zapsáno. A tak se rozhodovalo o nabytí pozemků, o jejich výměře, čísle 
parcely každého pozemku, jakou formou byla uzavřena kupní smlouva s vlastníkem pozemků (Českou 
republikou - Lesy České republiky, s.p.), za jakou cenu, kterou určil znalecký posudek.  
U jiného pozemku zastupitelstvo odmítlo nabídku prodeje nemovitosti - a to vše se koná na základě řádně 
zdůvodněných podkladů a je k nahlédnutí v zápise z jednání, který je zaznamenán na magnetofonovém 
pásku. 
 
ZM rozhodlo v souladu s ustanovením § 6 odst. 5 písm. a) a § 44 zákona č. 183/2006 Sb. o územním 
plánování a stavebním řádu (stavební zákon) pořídit územní plán města Petřvaldu.  
 
ZM vzalo na vědomí informaci o možnosti využití integrovaného operačního programu k financování 
pořízení územního plánu.  
 
ZM schválilo podmínky Rozhodnutí o poskytnutí dotace v rámci Integrovaného operačního programu „E-
Government v obcích - Czech POINT“.  
 
ZM rozhodlo  

 poskytnout neinvestiční dotace 130 tis. Kč Tenisovému klubu, o.s., Petřvald. Dotace bude účelově 
vázána na zajištění mezd správců a uklízečky sportovního areálu; 

 uzavřít smlouvu s Tělovýchovnou jednotou Petřvald o poskytnutí neinvestiční dotace ve výši 
105.000,- Kč. 

 
ZM zvolilo přísedící Okresního soudu v Karviné pro volební období 2009 - 2013. 
 
ZM vzalo na vědomí závěrečnou zprávu ústřední inventarizační komise k inventarizaci majetku,  závazků 
města Petřvald  a zřízených  příspěvkových organizací v roce 2008. 
 
 
 

Jak jsme pokročili v třídění odpadu 
 
Za 20 let od sametové revoluce (1989) došlo k mnoha změnám v naší republice, v našich městech a obcích, 
které svědčí o našem přibližování se vyspělé Evropě. Například náš postup od četných černých skládek ve 
městě přes pravidelný odvoz nádob bez ohledu na pátek svátek , v den, který ohlásila firma DEPOS, stojí její 
vůz před domem, v době, kdy Petřvaldské noviny oznámily občanům, že tehdy a tehdy se odvážejí černé 
plastové pytle s posečenou trávou, máme po starosti, co s ní v tom deštivém jaru a létě máme dělat. Většina 
občanů vděčně přivítala výstavbu sběrného dvora a jeho služeb nejen ve všedních dnech, nýbrž i o sobotách 
a nedělích, což ocení majitelé rodinných domků, kteří o víkendech dohánějí to, nač jim nestačil čas během 
týdne. Osvěta a informace o problémech životního prostředí jsou díky referentce odboru výstavby a 
životního prostředí Městského úřadu v Petřvaldě paní Ing. V. Křístkové na vysoké odborné úrovni. 
 
Přijde-li dotaz občana (občanky) na MěÚ: ,,Kde jsou umístěny nádoby na odkládání tříděného odpadu?“, 
můžete si být jistí, že se v příštích Petřvaldských novinách dočtete: 
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1. V přiložené tabulce uvádíme místa ve městě, kde jsou umístěny nádoby, jejich počet a označení druhu 
odpadu, který je možno do těchto nádob odložit. 

 
2. K dotazu, který se týká třídění plastů sdělujeme, že do nádob na plasty je možno kromě PET lahví 

odevzdávat také další vyjmenované plasty (duté obaly do obsahu 5 litrů), jako jsou plastové lahve a 
kanystry od autochemie, nápojů, bytové chemie a kosmetiky, tekutých mýdel, pracích, čisticích a 
avivážních prostředků. Pro uváděné druhy „plastů“ je v současné době zajištěna jejich recyklace. Do 
nádob na plasty nepatří plasty znečištěné chemikáliemi, oleji nebo blátem, novodurové trubky, linolea, 
jiné výrobky PVC a polystyren. Svoz nádob s tříděným odpadem je zajišťován v pravidelných 
intervalech 1x měsíčně.  

 
Vytříděné složky z komunálního odpadu (sklo, papír, tetrapack, plasty) je možno také odevzdat ve 
sběrném dvoru odpadů. Připomínáme, že ve sběrném dvoru odpadů je možno také nadále odevzdávat 
pěnový  polystyren.     
 
Pro informaci dále uvádíme, že v roce 2008 bylo ve městě Petřvald vyprodukováno celkem 4252 tun 
odpadu, z toho: 
- 38 tun papíru a tetrapacku 
- 19 tun plastu  
- 49 tun skla.  
 

Rozmístění nádob na separovaný sběr  (stav k 10. 2. 2009) 
 

LOKALITA sklo 
papír + 

plasty BRO 
tetrapack 

1 Březinská - u samoosluhy Petrnkovice 1 1 * * 
2 Březinská - u panel. zástavby, č.p. 1616 * * 1 1 
3 Březinská - u panel. zástavby, č.p. 1621 1 2 3 2 
4 Březinská - u panel. zástavby, č.p. 1620 * * * 1 
5 Březinská - u panel. zástavby, č.p. 1611 2 2 2 1 
6 Březinská - u panel. zástavby, č.p. 1615 * * * 1 
7 K Samoobsluze - u prodejny potravin 2 2 * * 
8 Odborů - u č.p. 308 1 1 * * 
9 Okrajová - Sportovní areál * * 1 * 
10 Rychvaldská - před samoobsluhou 1 1 1 * 
11 Parys - u č.p. 1108 * 1 2 * 
12 Parys - u č.p. 85 1 * 1 1 
13 Parys - u č.p. 1103 * * * 1 
14 Podlesní - u vývěsní tabule 1 1 * * 
15 Podlesní - u křižovatky s ul. Na Návrší 1 1 * * 
16 Na Svahu - u č.p. 1133 * 1 * * 
17 Šumbarská - u Vodojemu, za zast. ČSAD 1 2 * * 
18 Topolová - před náj. domy 1 1 * * 
19 Prostřední - u tel. budky * * 1 * 
20 Závodní - u ZŠ Masarykova * 1 1 * 
21 Závodní - před domy RPG (Jiskra) 1 1 2 1 
22 Závodní - hřiště HEPO * * 1 * 
23 Klimšova - parkoviště vedle č.p. 423 1 1 1 * 
24 Klimšova - pod domy RPG 1 1 1 1 
25 Klimšova - u domů RPG * * 1 * 
26 Ráčkova - u DPS 1 * 2 * 
27 Šenovská - u MSOA 1 1 1 * 
28 Šenovská - za č.p. 1 1 1 1 * 
29 Na Zaryjích - u domů RPG, č.p. 934 1 1 1 * 
30 Do Kopce - u č.p. 1160 1 1 * * 
31 Družstevní - u "Popelky" 1 1 * * 
32 K Muzeu - u hřiště u ZŠ * * 1 * 
33 Školní - u ZŠ * 1 1 * 
34 Závodní - u Penny marketu 1 * * * 
Celkem  BRO - biologicky rozložitelný odpad 23 26 26 10 
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8. březen 
 
Vladimír P. byl ročník 1959, jeho rodiče, Petřvalďané, hodní a slušní lidé, jejichž příjmení jako by 
současně prozrazovalo jejich bydliště. Většina ze třídy Vladimírových spolužáků z petřvaldské základní 
školy u kostela už od ledna 2009 začala slavit padesátku.V březnu přišla řada na Vláďu. Objednal 
v restauraci SOKOL v centru Petřvaldu, které místní léta říkají ,,sokolovna“, oslavu pro svou rodinu, dobré 
přátele a známé a v sobotu 7. března se všichni pozvaní hosté v určenou hodinu srdečně s oslavencem vítali, 
přáli mu štěstí, zdraví, dlouhá léta a předávali dary, které mu budou připomínat jeho významné životní 
jubileum.  
 
Jedli, pili, rozprávěli, dobrou vůli spolu měli, ale všechno má svůj konec. 
Blížila se půlnoc, společnost se pomalu rozcházela, někteří ještě chtěli s oslavencem posedět… když tu do 
sokolovny vkročil muž (1967), který nepatřil mezi pozvané hosty. Vytáhl pistoli a v pohodové atmosféře 
Vláďovy oslavy se odehrála scéna jako v příšerném thrilleru, ve kterém vrah doslova popraví čtyři lidi…!!! 
Jenže to nebyl film. Byla to skutečnost…! Čtyřem obětem šíleného střelce – oslavenci Vladimírovi – jeho 
ženě Ivaně – jejich pětadvacetileté dceři Vlaďce, (expartnerce nezvaného hosta a matce jeho dvouleté 
dcery) a jejímu současnému příteli – už nikdo život nevrátí.  
 
Tragédie se odehrála po jedné hodině ranní. Za šest minut dorazili na místo hrůzné vraždy záchranáři. Vše, 
co mohli učinit, bylo konstatování smrti čtyř osob, způsobené střelnou zbraní… 
 
To však nebyl konec střílení. Pátým nehybným tělem na zemi byl jedenačtyřicetiletý cizinec, 
makedonský občan Raif Kačar. Po popravě svých obětí obrátil zbraň proti sobě a poslední rána našla cíl 
v jeho hlavě. Při příjezdu záchranářů se nacházel v bezvědomí a v přímém ohrožení života. Nezemřel však 
okamžitě, nýbrž ve čtvrtek odpoledne 12. 3. 2009 v nemocnici v Ostravě - Porubě. 
 
Občané Petřvaldu byli zděšeni, co se v jejich celkem poklidném městě odehrálo. Byla to nejhorší vražda 
v historii kraje, která zůstane nepotrestána. 
 
Pohřeb tří petřvaldských obětí se konal v petřvaldské smuteční síni v sobotu dopoledne 14. března 
2009 za účasti stovek truchlících. 
 
 
 

Jak a proč vznikl v Petřvaldě Klub maminek 
 
Na začátku bývá obvykle nápad. A ženy - ty jich mají! A když se jich tak několik sejde a zjistí, že by si tak 
občas potřebovaly něco říct, vyměnit si názory nebo se jen společně zasmát. A tak jednoho možná 
pošmourného odpoledne, bylo to krátce před Vánocemi, 16. prosince 2008, se jich několik sešlo v knihovně 
a podívejme se! Každá má s sebou děťátko, no vždyť ony jsou na tom vlastně stejně – všechny jsou na 
mateřské (neřekneme ,,dovolené“). A když jste doma na mateřské s malým dítkem, občas se člověku zachce 
si popovídat s přáteli nebo kamarádkami. A tak buď vyrážíte s kočárkem a procházíte se venku bez ohledu na 
počasí, nebo kamarádky pozvete domů. Když je ale špatné počasí, malý byt nebo bydlíte u rodičů…? Chtělo 
by to nějaký azyl a nějakou pravidelnost…! Některé z maminek se občas sešly s dětmi v knihovně - jenže 
když se jich tak při půjčování potkalo více, bylo trošku rušno a děti bylo třeba krotit.  
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A tak přišel nápad najít si pro takové aktivity zvláštní časový prostor, kdy budou maminky moci spolu 
s dětmi knihovnu navštěvovat, pobýt spolu a dát dětičkám volný prostor k hraní. Užitek z těchto setkávání 
budou mít všichni - maminky si popovídají, vymění si v klidu knížky, s kamarádkami zkušenosti, jejich malá 
dítka si budou zvykat nejen na společnost jiných kamarádů, ale i na prostředí knihovny. Už delší dobu se pro 
nejmenší čtenáře buduje fond leporel - takže děti budou mít při setkání na koberci připraveny knížky na hraní 
a prohlížení, těm nejmenším bude dobře u maminek na klíně, a ti, co už se pohybují po svých, rádi po 
pěkném leporelku na chvilku sáhnou. Maminky budou věnovat určitý čas hrám s dětmi - zarecitují si spolu 
básničky,  zahrají s děťátky pohybové hry a uvidí, co se jejich děťátku nejvíce líbí.  
A nápad byl na světě. Knihovnice byly pro, azyl se našel, datum schůzek, to je maličkost. Bude nač se těšit. 
V současné době je maminek okolo dvaceti, stejně tak dětí. Na poslední schůzku se přišla podívat paní 
místostarostka J. Skálová, která je zároveň předsedkyní ZO ČSŽ Petřvald a zavzpomínala, jak se před léty 
jako mladé matky scházely a založily tak petřvaldskou organizaci Svazu žen. No a dnešní mladá generace 
založila na začátku roku 2009 KLUB MAMINEK. 
  
 
 

13. březen 
 
Policisté obvodního oddělení Petřvald kontrolovali v pátek 13. 3. nejenom řidiče, ale i opilé děti. Vyrazili na 
velmi frekventovanou Ostravskou ulici - silnici I. třídy (hlavní průjezd mezi Ostravou a Karvinou). V 
místních restauracích kontrolovali, zda děti do osmnácti let nepopíjejí alkohol a nehrají na automatech. Bylo 
zastaveno celkem 42 vozidel, z toho 23 řidičů překročilo povolenou rychlost. Policisté uložili sedm 
blokových pokut a vyúčtovali 7 000 Kč. Uložili více než dvojnásobek (konkrétně 16) v blokových pokutách 
na místě nezaplacených. V úhrnu částka činí 29 500 Kč. Žádný řidič nebyl opilý. V osmi zkontrolovaných 
restauračních zařízeních nedošlo k porušení zákona. Kdy čeká na řidiče a mladé vzpěrače půllitrů a 
štamprlí další razie, o tom se nikdo nedočte v žádném tisku. 
 

 
 
  
 

16. březen 
 
Nestává se často, aby v Petřvaldě vystupovali zahraniční umělci. V případě japonské klavíristky Yukiko 
Sawa se tak stalo dokonce dvakrát, takřka do roka a do dne. Po prvním vystoupení v koncertním sále 
Základní umělecké školy v Petřvaldě (17. března 2008) přijala umělkyně pozvání vystoupit 16. března 2009 
v sále ZUŠ v Petřvaldě podruhé. Obavy, že za velmi špatného počasí, které právě panovalo, nepřijde mnoho 
posluchačů, se naštěstí nevyplnily. Naopak. Do koncertního sálu bylo nutno přinášet další a další židle 
z přilehlých tříd pro neustále přicházející hudbymilovné návštěvníky.  
Paní Yukiko Sawa pochází z Tokia, kde vystudovala klavír na Hudební akademii Masashino. Jako 
stipendistka strávila dva roky na pražské AMU u profesora Josefa Páleníčka.V současné době vystupuje 
především s repertoárem českých a japonských skladatelů. Zároveň vyučuje na univerzitě v Seitoku a je 
aktivní členkou Japonsko-české společnosti a členkou tokijských společností Bohuslava Martinů a Leoše 
Janáčka. 
Moderátorka koncertu paní Blanka Ryšánková, vedoucí učitelka ZUŠ, přivádí do sálu drobnou černovlasou 
ženu, která se uklání na všechny strany a s úsměvem děkuje za vřelé přivítání. Na programu jsou skladby 
z cyklu Po zarostlém chodníčku a Intimní skici Leoše Janáčka.  
Příležitost předvést se dostaly také žákyně ZUŠ. Písně W. A. Mozarta a L. van Beethovena zazpívala Žaneta 
Hozová za klavírního doprovodu paní Jany Bajgarové, po níž usedla ke klavíru paní Šárka Podobová (obě 
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učitelky ZUŠ v Petřvaldě), aby doprovodila Veroniku Sztrnadelovou, která na zobcovou flétnu přednesla 
Sonátu d moll J. Ch. Schickharda a Tanec harlekýna H. Lippmanna. 
A už se na pódiu opět uklání paní Yukiko a roztomilou češtinou uvádí svůj další program - zahraje tři 
dětské písně z ostrova Okinawy, které upravil Hikaru Hayashi, jeden z nejznámějších současných 
japonských skladatelů. Další dva hudební skladatelé sedí přímo v sále – Petřvalďan PhDr. Leon Juřica, 
jehož tvorba je velmi obsáhlá (počet jeho skladeb se blíží stovce). Ten si v podání paní Yukiko poslechne 
svůj Valčík na uvítanou. Druhým skladatelem je pan Josef Melnar, dirigent a manažer v oblasti kultury a 
školství. Uslyší svou skladbu Jablúčko a sakura. V rámci realizace stejnojmenného hudebního projektu, který 
patří k jeho nejvýraznějším úspěchům, koncertovala paní Yukiko Sawa v roce 2005 a 2008 v řadě měst 
České republiky. Závěr koncertu tvořily klavírní skladby Antonína Dvořáka (Poetické nálady a Cigánské 
melodie, z nichž píseň Když mne stará matka zazněla v úpravě klavíristky Yukiko Sawa). 
Za krásný kulturní zážitek patří poděkování panu Josefu Melnarovi, městu Petřvald za finanční sponzoring 
koncertu a pracovníkům a žákům ZUŠ v Petřvaldě za skvělou organizaci celé kulturní akce. 
 

 
 
 
 

18. březen 
 
V posledních letech se v Domově Březiny mnohé změnilo k lepšímu. Již na první pohled upoutá 
projíždějící nebo kolemjdoucí nová, svěžími barvami hrající fasáda vstupní budovy. Ti, kteří před 20 lety 
znali šedá, smutná stavení sloužící jako ubytovny pro brigádníky okolních dolů, jsou překvapeni jejich 
proměnou. Již vstup do areálu je upraven květinovou výzdobou tak, aby nápis DOMOV nebyl jen slovem. 
Už není třeba procházet za nevlídného počasí z jedné budovy do druhé s deštníky nad hlavou, všechny 
budovy jsou spojeny chodbou, která chrání zaměstnance i klienty před nevlídným počasím, stejně jako 
návštěvy přicházející navštívit rodinné příslušníky či známé. Také zahrada, kdysi holá a nepřipravená pro 
příjemné posezení, ožila a slouží procházkám i milým chvilkám na lavičkách pro popovídání. 
Co se ale nejvíce změnilo, je život těch, kterým slouží toto zařízení jako jejich nový domov - celková 
atmosféra uvnitř. Ti petřvaldští občané, kteří se prostřednictvím Petřvaldských novin dovídají o životě 
klientů Domova na Březinách, zaregistrovali už dříve, že město Petřvald , třebaže není zřizovatelem tohoto 
zařízení, nepřehlíží skutečnost, že na našem území mají svůj domov i obyvatelé z jiných měst a obcí a že 
významná jubilea obyvatel domova vnímá a sleduje i město Petřvald, zapojují se děti petřvaldských 
mateřských škol nebo základní umělecké školy.  
Jako třeba 9. března - děti z místní mateřské školky  navštívily obyvatelky březinského domova, aby jim 
zazpívaly a přednesly básničky na počest svátku žen, maminek a babiček. Po programu věnovaly děti každé 
ženě kytičku, která vykouzlila spokojený úsměv na tváři. Samozřejmě nechybělo občerstvení v podobě 
sladkých zákusků a kávy. Také děti si za svůj výkon odnesly sladkou odměnu. 
Co je však na životě obyvatel a oné atmosféře zcela nového, je to, že se senioři aktivně zapojují do 
nejrůznějších aktivit, které jim jejich pečovatelé připravují. Tak třeba 18. března uspořádal domov pro své 
obyvatele a jejich rodinné příslušníky velkolepý Josefovský ples. Sociální instruktoři, kdysi bychom řekli 
kulturní referenti, spolu s některými obyvateli nacvičili krátké vystoupení, v programu nechyběly josefovské 
anekdoty ani taneční vystoupení mažoretek. Je na omylu ten, kdo si představuje, že pro vystoupení byly 
angažovány patnácti - nebo šestnáctileté dlouhonohé fešandy… Stejně kvalitně je zastoupily mažoretky z řad 
seniorek! Kdo to kdy slyšel? A baví se všichni - diváci i účinkující. Jako na každém správném plese 
nechyběla živá hudba a bohaté občerstvení - výborné řízečky, sýrové rolády, plněné veky a koláčky…, 
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dobroty byly zapíjeny čepovaným pivem nebo sklenkou dobrého vína. Zlatým hřebem celého odpoledne byla 
tombola, díky sponzorům velmi štědrá - žádný účastník neodcházel z plesu s prázdnou.  
Melodická hudba přivedla na taneční parket i ty, kteří si už mysleli, že to nesvedou. Věřili byste, že taneční 
parket byl zanedlouho plný? Všude vládla dobrá nálada a veselí. A to by mělo být v naší společnosti 
normální. Naštěstí je takových kulturních a společenských akcí v DOMOVĚ během roku dost a dost.  
 
 
 
                              

 
 
 

 
 
 
                          
 
 
 
 
 

19. březen 
 
Co nás zaujalo na 35. schůzi Rady města Petřvaldu konané 19. března: 
 
Rada schválila rozpočtové opatření, podle kterého město poskytne neinvestiční účelovou dotaci 
Římskokatolické farnosti Petřvald ve výši 6.000 Kč na opravu kapliček křížové cesty. 
 
Schválila rozbor hospodaření Mateřské školy Petřvald 2. května 1654 za rok 2008, která prokázala zlepšený 
výsledek hospodaření za rok 2008 ve výši 0,4 tis. Kč.  
 
Schválila rozbor hospodaření Základní školy Petřvald Školní 246 za rok 2008 a zlepšený výsledek 
hospodaření za rok 2008 ve výši 14 tis. Kč 
 
Uložila v souladu s § 28 zákona č. 250/2000 Sb. o rozpočtových pravidlech územních rozpočtů příspěvkové 
organizaci Základní škola a Základní umělecká škola Petřvald Školní 246 odvod z investičního fondu ve výši 
228 tis. Kč do rozpočtu města Petřvaldu. 
 
S ohledem na tragickou rodinnou událost poskytne město panu Tomáši Petřvaldskému finanční dar 20.000 
Kč. 
 
Na základě zprávy komise pro hodnocení nabídek zadala rada nejvhodnější nabídku na „Zajištění 
dodávky staršího vozidla – Ford Transit a následnou požární přestavbu“ firmě: Knězek s.r.o., Palkovice, za 
cenu max. přípustnou 630.000 Kč včetně DPH. 
 
Rada vzala na vědomí výsledek hospodaření Tenisového klubu Petřvald a výkaz o plnění rozpočtu k 28. 2. 
2009. 
 
 
 

21. březen 
 
Hodně štěstí a zdraví dnes popřejí petřvaldským jubilantům členové Sboru pro občanské záležitosti. Jsou to 
v roce 2009 první jubilanti, ti, kteří se narodili v roce 1924 a 1929. Obřadní síň tedy patří v sobotu 21. března 
2009 pětaosmdesátníkům a osmdesátníkům našeho města. Jsou zde se svými rodinnými příslušníky na 
pozvání Sboru pro občanské záležitosti, aby oslavili své krásné jubileum. V obřadní síni je vítá starosta 
města Ing. Václav Holeček, Mgr. Šárka Němcová, členka zastupitelstva města, a matrikářka paní Ivana 
Tomková. O dobrou pohodu se postarali varhanice Mgr. Regina Bednaříková, houslista pan Zdeněk Smolka, 
zpěvačka Eva Villámová a recitátorka Petra Hrušovská. Svými krátkými vstupy zpestřili slavnostní řeč pana 
starosty. Zlatým hřebem sobotního odpoledne bylo vystoupení žáků Základní umělecké školy. Paní učitelky 
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Blanka Ryšánková a Šárka Podobová připravily pro jubilanty krásnou ukázku dovedností našich hudebně 
nadaných žáků. Závěrečnou tečkou setkání byla gratulace oslavencům k jejich vzácnému jubileu a předání 
drobných dárků a květin. Z usměvavých obličejů bylo možno soudit, že se všichni návštěvníci obřadní síně 
po celou dobu dobře bavili, což je pro členy Sboru pro občanské jubilantů ta nejhezčí odměna.  
Do dalších let popřáli jubilantům mnoho štěstí, zdraví a životního elánu představitelé města a členové SPOZ. 
 
Své jubileum 21. března 2009 oslavili: 
 
paní Aleška Vaňková  85 let 
pan  Jaroslav Václavek           80 let 
paní Veronika Štefanatná           80 let 
paní Vlasta Placová    85 let 
paní Vanda Volná            80 let 
pan  Jan Žáček   85 let  
 

 
Zprava: A. Vaňková, J. Václavek, V. Štefanatná, V. Placová, V. Volná, J. Žáček 

 
 
 

27. březen 
   
Za účasti 112 pedagogů, 15 hostů a správních zaměstnanců se 27. března 2009 konala v kulturním domě 
oslava Dne učitelů.   
U této slavnostní příležitosti město Petřvald udělilo za dlouholetou vzornou pedagogickou činnost plaketu 
Jana Ámose Komenského těmto pedagogickým osobnostem: 
 
Mgr. Naděždě Petrové - nastoupila na ZŠ (tehdy zvanou ,,u kostela“) 26. 8. 1965 jako učitelka jazyka 
ruského a hudební výchovy. V poslední době vyučovala hlavně hudební výchovu, jazyk německý, praktické 
činnosti a dějepis. Dvacet let spolupracovala s panem učitelem Ladislavem Ošeldou, který vedl pěvecký sbor 
Nové mládí. Dosáhli spolu i celorepublikových ocenění. V tomto školním roce Mgr. N. Petrová ukončí svou 
dlouholetou pedagogickou činnost a odchází do důchodu. 
 
Mgr. Miladě Římánkové - nastoupila na ZŠ u kostela 1. 9. 1970 jako učitelka národní školy a českého 
jazyka. Když bylo zapotřebí, vyučovala i na 2. stupni ZŠ. S Mgr. Miluší Wasilovou (z Masarykovy školy) 
vedla 24 let pěvecký sbor Ptáčata. Působení na ZŠ přerušila 1. 7. 1992, kdy se na základě konkurzu stala 
ředitelkou na ZŠ s 1.- 4. postupným ročníkem na Březinách až do 31. 12. 2002, kdy došlo ke sloučení obou 
základních škol  (škola na Březinách byla zrušena a děti z Březin pokračovaly ve školní docházce na ZŠ 
Školní). Po celou dobu své aktivní činnosti se angažovala v přípravách kulturních akcí pro petřvaldskou 
veřejnost, ale i při interních akcích školy. V tomto školním roce odchází paní učitelka Mgr. M. Římánková 
do důchodu. 
 
Mgr. Rudolfu Toržovi - nastoupil do školství 1. ledna 1974. Začínal nejdříve na pozici učitele 
s vystudovanou aprobací jazyk český a občanská nauka. Vyučoval také tělesnou výchovu a německý jazyk. 
Později se stal zástupcem ředitele a od 1. července 1995 pracuje jako ředitel základní školy v našem městě. 
Pan ředitel R. Torž je velmi zkušený pedagog a své znalosti a poznatky využívá zejména v řídící práci. To 
dokazuje i bezchybný chod základní školy a základní umělecké školy, které byly 1. 1. 2008 spojeny do jedné 
příspěvkové organizace. Ve městě je  aktivně zapojen do práce komise výchovy a vzdělávání, kultury, sportu 
a sociálního zabezpečení a do komise dopravní, které jsou zřízeny radou města. 
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Panu řediteli Mgr. R. Toržovi uděluje město Petřvald plaketu u příležitosti jeho významného životního 
jubilea. 
 

 
Zleva: Ing. V. Holeček, J. Skálová, N. Petrová, M. Římánková, Mgr. R. Torž 

 
Po udělení vyznamenání zhlédli přítomní vystoupení Taneční školy Trend Ostrava. Byla to pěkná tečka za 
oslavou Dne učitelů r. 2009. 
 
 
 

28. březen 
 
Pro manžele Chrobokovy byla sobota dne 28. 3. 2009 významným dnem v jejich společném životě. Třebaže 
by jim to nikdo nehádal, doklady jasně potvrdily – na den přesně před padesáti lety bylo řečeno to kouzelné 
slovo ANO, slib byl dodržen, a tak v sobotu 28. března 2010 přišli manželé 
 

Danuše a Libor Chrobokovi 
 
v doprovodu svých nejbližších oslavit do obřadní síně MěÚ v Petřvaldě svou zlatou svatbu. Všichni 
přítomní jim kromě zdraví, spokojenosti a vzájemné lásky popřáli, aby takových spokojených let prožili ještě 
mnoho v kruhu dětí, vnoučat a dobrých přátel. 
 

 
 
 
 

Na návštěvě u našich hasičů 
 
O Sboru dobrovolných hasičů Petřvald se obvykle dovídáme na konci kalendářního roku, kdy všechny 
společenské a zájmové organizace ve městě hodnotí svou činnost za uplynulý rok. Jsou to v podstatě čísla a 
suchá, věcná konstatování toho, co organizace považuje ve své práci za nejdůležitější, co chce o své činnosti 
v daném roce zveřejnit. 
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My však chceme nahlédnout do běžné činnosti členů sboru, případně jednotlivých lidí, prostě do toho, co se 
ve stručné zprávě neobjeví, o čem zpráva obvykle neinformuje. 
 

 Tak například v letošní zimě, kdy nebyla soutěžní sezona, se petřvaldské mužstvo dobrovolných 
hasičů pustilo do spousty oprav a renovací. Výjezdová jednotka si sama zrekonstruovala závěsné 
zařízení pro potřeby výjezdu - každý má nyní věci v pořádku na svém místě tak, aby byly připraveny 
k rychlému výjezdu. Této činnosti se účastnil celý sbor. 

 
 Dalším důležitým úkolem, který si hasiči během zimy naplánovali, byla oprava přenosné motorové 

stříkačky PMS 12. Proběhla úspěšně hlavně díky Aleši Vicherkovi, který její opravě věnoval skoro 
všechen svůj volný čas. 

 
 Doba internetu a rychlých informací neobešla ani petřvaldské hasiče. Rozhodli se zřídit webové 

stránky, které může navštívit každý zájemce o jejich činnost. Adresa je www.sdh-petrvald.unas.cz  
Na stránkách čtenář objeví zajímavosti ze života sboru a další důležité informace. O tento technický 
pokrok a aktualizaci webových stránek se zasloužil a bude o ně nadále pečovat jejich člen a přítel 
Vratislav Mrukwia.  

 
 Výjezdová jednotka se již podílela na hašení tří požárů. Jeden výjezd mířil do Karviné a další dva na 

území Petřvaldu. Muži se aktivně podíleli na uhašení všech požárů za pomoci jednotek ze sousedních 
měst. 

 
 V březnu se vydali velitelé a strojníci na školení do Jánských Koupelí, kde zdokonalovali své 

dovednosti a rozšiřovali své znalosti. 
 

 21. 3. 2009 se jednotka zúčastnila přátelské soutěže v Rychvaldě. Při soutěži mohli Petřvalďané 
konečně pořádně vyzkoušet PMS 12. Soutěž měla alternativní ráz a všichni soutěžící si mohli změřit 
své fyzické a taktické dovednosti. V soutěži obsadilo petřvaldské smíšené družstvo 4. místo, což 
soutěžící velmi potěšilo. 

 

 
 
Začátek sezony zvládli dobrovolní hasiči úspěšně a mají chuť se dále zdokonalovat a dosahovat na vítězství. 
Za snahu a pilnou práci je třeba členům Sboru dobrovolných hasičů Petřvald poděkovat. Sbor si cení dobré 
spolupráce s městem Petřvald, které sboru ochotně pomáhá při obstarávání náhradních dílů a vůbec pomůže 
vždy, když je toho zapotřebí.   
 
 
 

1. duben 
 
Většina lidí si stěžuje na to, ,,jak ten čas letí!“ Už dávno neplatí to, co odpovídali naši sousedé a známí na 
otázku: ,,Tak jak se daří, pane XY?“ Odpověď obvykle zněla: ,Ale, tak pomalu.“ Dnešní odpověď by 
obsahovala stesky na to, jak ten čas letí, jak se pořád něco mění, pořád nová nařízení, že to člověk nestačí ani 
sledovat… Kdepak jsou blahé časy pana Roubínka z Jiráskovy Filosofské historie…? Nic se v životě 
neměnilo, všechno mělo léta svůj zaběhaný řád, nic nemohlo člověka překvapit… 
 
Tak - už by té zatuchlosti stačilo. Svět se dávno dostal do mnohem vyšších obrátek a my, ať chceme či 
nechceme, musíme přidat do kroku. Změny se na nás valí, vyplývají ze stále měnícího se světa, se kterým 
chceme v novém uspořádání držet krok, z našeho členství v Evropské unii a dalších struktur a organizací 
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dnešního globalizovaného světa. Naše nevraživost vyplývá často z naší pohodlnosti zařídit si některé 
záležitosti včas a nečekat na poslední chvíli, kdy se u příslušných úředních přepážek tvoří fronty, lidé jsou 
nervózní, málokdo si přizná vlastní vinu (připomeňme si výměnu řidičských nebo občanských průkazů) a 
podle toho pak vypadá atmosféra u přepážky - nadává se na úřady, úředníky a samozřejmě na stát a poměry. 
Tak to umíme velmi dobře. A tu se třeba v Petřvaldských novinách objeví článek s nadpisem 
 
Vydávání e-pasů s otisky prstů 
 
Občan zbystří pozornost a ne vždy moc slušně položí řečnickou otázku: ,,Co je to zase za pitomost?“ 
No a ti klidnější si článek přečtou a odbudou informaci poznámkou: Dítě na zapsání nemám, starý pas mi 
platí, tak co? 
A co se vlastně občan nového dověděl? 
  
,,S účinností od 1. dubna 2009 budou vydávány cestovní doklady s nosičem dat obsahujícím údaje o 
otiscích prstů. Od tohoto data bude možné podat žádost o vydání cestovního pasu se strojově čitelnými 
údaji a s nosičem dat s biometrickými údaji (dále jen „e-pas“), který bude obsahovat otisky prstů. Otisky 
prstů se budou pořizovat u občanů starších 6 let, resp. u občanů, kteří ke dni podání žádosti dosáhli věku 6 
let. 
Požádat o vydání e-pasu je možno pouze u obecního úřadu obce s rozšířenou působností, v  jejímž 
správním obvodu je žadatel přihlášen k trvalému pobytu. Pro občany s trvalým pobytem v Petřvaldě je 
tímto úřadem Městský úřad Orlová, Osvobození 796. Žádost o vydání e-pasu bez údajů o otiscích prstů je 
možné podat nejpozději do 24. března 2009. Od 25. března do 31. března 2009 bude z  technických důvodů 
odstaven systém cestovních dokladů s nosičem dat s biometrickými údaji. V tomto termínu nebude možné 
požádat o vydání nového e-pasu, ale pouze o zapsání dítěte do cestovního dokladu či o vystavení 
cestovního dokladu ve zkrácené lhůtě, tj. do 15 dnů (tyto uvedené žádosti lze podat i u MěÚ Petřvald, 
správní odbor – matrika).  
Všechny dosud vydané typy cestovních pasů zůstávají platné do data, které je v těchto dokladech 
uvedeno.“ 
 
Tak to abychom se šli včas postavit do fronty, nebo si naplánovali dovolenou na Březinách či Zaryjích. 
 
 
 

6. duben 
 
6. dubna 2009 uplynulo 100 let od zahájení provozu úzkorozchodné elektrické dráhy Moravská 
Ostrava – Karviná. Její trať vedla z Moravské Ostravy přes Zárubek, Radvanice, Petřvald, Orlovou, Lazy 
do Karviné a měřila 20 km. Výstavba dopravního spojení souvisela s hlubokými přeměnami a stoupajícím 
významem Moravské Ostravy - kulturního a hospodářského centra Ostravsko-karvinského revíru. Především 
důlní závody vyžadovaly rychlou a pohodlnou přepravu svých zaměstnanců, neboť pěší vzdálenost 
z přilehlých míst do závodů byla mnohdy značná. Projekt trasy, kterou navrhoval inženýr Munk, vedl kolem 
důlních závodů Zárubek, Jan Maria, Ludvík, Pokrok, Hedvika, Žofie, Lazy, Jindřich, Hohenegger, Gabriela a 
Jan. Po dlouholetém provozu ověřeném ekonomickými výsledky se potvrdilo, že volba trasy byla optimální, 
neboť přispěla k integraci doposud samostatně se vyvíjejících obcí a stala se jejich spojnicí.  
  

 
Zastávka tramvaje Hedvika. 
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Původní názvy stanic a zastávek v roce 1909 byly na zastávkových tabulích uváděny česky, německy a 
polsky. Nastoupíme tedy do lokálky nebo tramvaje a projedeme celou trasu: 
Moravská Ostrava  
Antonínovo náměstí  
zastávka Zárubek 
zastávka Hranečník 
stanice  Radvanice 
stanice jáma Albrecht 
zastávka Zahradníci  
zastávka Petřvald 
stanice Marianka 
stanice Orlová – klášter 
zastávka Lazy 
zastávka Jindřich 
zastávka Hohenegger 
zastávka Gabriela 
stanice Karviná - pivovar  
stanice Karviná - nádraží  
 
K provozu elektrických vozů byl používán stejnosměrný proud o napětí 750 V, který byl vyráběn 
v „Centrále“ – velké budově poblíž tratě v Petřvaldě (dnes na Ostravské ulici u autobusové zastávky 
Parcelace, směr Ostrava). Vrchní vedení bylo zavěšeno na ocelových drátech, které nesly dřevěné stožáry. 
Kolejnice sloužily jako zpětný přívod proudu do měnírny a pro zabezpečení plynulé dodávky elektrické 
energie byl určen padesátiminutový časový interval. 
 
Vlakové jednotky k přepravě cestujících se skládaly z motorového vozu a jednoho vozu vlečného. Po roce 
1918 byly ještě přivěšovány vozy s kusovými zásilkami. Sestavování vlaků bylo určováno přepravní 
poptávkou. Zejména za druhé světové války se skládaly vlaky z motorového vozu a dvou vlečných vozů. 
Prostor pro cestující byl rozdělen na dvě oddělení, větší pro cestující III. třídy, menší pro cestující II. třídy, ve 
kterých se na sedadlech nacházely červené polštářky a jízdné bylo dražší. Oddělení II. třídy využívali 
zejména cestující zámožnější, především i proto, že tam neplatil zákaz kouření. V motorovém voze se 
nacházelo 48 sedadel, ve vlečném voze včetně zavazadlového oddílu bylo 42 míst. Rozdělení vozu na dvě 
oddělení bylo zrušeno v roce 1941. Vozy byly vybaveny vytápějícími tělesy, která byla umístěna pod 
sedadly. U vstupních dveří byly umístěny štítky s označením výšky pasažéra. Výška 130 cm rozhodovala o 
ceně jízdného – do 130cm dětské jízdné, nad 130cm jízdné pro dospělé.  
 

 
Moravská Ostrava r. 1914.     

 
Na ostravsko-karvinské dráze byla provozována osobní doprava, jakož i doprava kusového zboží. K jeho 
přepravě se používaly  kryté i otevřené vozy s ložnou váhou do 10 tun a k této přepravě sloužily následující 
stanice: ústřední skladiště Ostrava, Radvanice, Petřvald - jáma Hedvika (Albrecht), Petřvald - jáma Evžen 
(Marianka), Karviná - Jindřichova jáma, Karviná - pivovar a Karviná - nádraží.  
Prvních 6 motorových vozů dodala vozovka Kopřivnice. Elektrickou výzbroj tvořily 4 motory o výkonu 26 
kW. Druhá série vozů z roku 1913 se lišila většími rozměry a výkonem motoru 40,5 kW. Pokud se týkalo 
hmotnosti, byly to bezkonkurenčně nejtěžší tramvaje v českých zemích.  
Na trati byly postaveny staniční budovy, vesměs hrázděné (např. v Radvanicích, ve stanicích Albrecht a 
Marianka v Petřvaldě, ve stanici  Orlová a Karviná – pivovar). Na těchto stanicích byla zřízena čekárna, 
dopravní kancelář s dopravním úředníkem a v budově se nacházela bytová jednotka pro zaměstnance 
dopravního podniku. Jen jedna taková budova se zachovala, a to na bývalé stanici Marianka v Petřvaldě 
(nynější majitel ji velmi vkusně upravil a zachoval tak současné i budoucí generaci zajímavý historický 
objekt).  
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Trasu jsme projeli, teď jsme zvědaví, kolik nás náš výlet bude stát.     
 
Tarifní sazby jízdného v roce 1926:  (Kč)     
Úsek                                       normální          dětské       dělnické měsíční      žákovské měsíční         
Ostrava - Radvanice  1,80             0,90             32,0   28,00 
Ostrava - Petřvald            3,40          1,70          47,00            42,00 
Ostrava - Orlová            5,00             2,50          64,00            58,00 
Ostrava - Karviná nádraží  6,00           3,00          80,00            70,00 
 
20. července 1959 byl ukončen provoz mezi Ostravou a Hranečníkem a cestující museli při jízdě do 
Ostravy na Hranečníku přestupovat. Zkrácení linky nastalo po zahájení provozu tramvajové dopravní 
linky č. 9, která vedla ze Svinova do Ostravy a Kunčic, kam byli dopravováni pracovníci NHKG (Nová huť 
Klementa Gottwalda – později Nová huť – dnes Arcelor Mittal). Byl to citelný zásah do padesátileté tradice 
tramvajové dopravy mezi Ostravou a Karvinou a vlastně předznamenal její zánik. Již v roce 1949 došlo k 
sloučení Místní dráhy Ostrava - Karviná a Zemské dráhy. Již tehdy vznikaly plány na propojení drah a 
vybudování jednotného dopravního systému. Jeho nosnými systémy se měly stát nové tramvajové tratě 
doplněné trolejbusy a autobusy. Plán rekonstrukce silniční sítě v okrese Karviná předpokládal modernizaci 
mostů i křižovatek a těmto záměrům překážely úzkorozchodné dráhy Ostrava - Karviná, Orlová - Karviná a 
Orlová - Bohumín. Obavy, že staré tramvaje sloužící 50 let nebudou schopny zvládnout stále se zvyšující 
přepravní nároky, zejména přepravu pracovníků ze šachet do nově vybudovaných sídlišť, byly oprávněné. 
Bylo proto rozhodnuto, že úzkorozchodné tratě v karvinské oblasti budou likvidovány a jejich přepravní 
úkoly nahradí autobusová doprava.  
 
 A tak se stalo, že 1. 7. 1967 skončil provoz tramvaje i v Petřvaldě na poslední trase Petřvald Dělnický 
dům – Hranečník.   

     
Tramvaj Ostrava – Karviná r. 1909. 

 
Pokud by někdo chtěl vidět, jak vypadala tramvaj, s kterou byl život Petřvalďanů spojen 58 let (1909 - 1967), 
má možnost prohlédnout si její maketu v Technickém muzeu v Petřvaldě. 
 
 
 

17. duben 
 
A opět se sešel rok s rokem a na dveře klepe sám pan Andersen, aby nahlédl do stovek knihoven a 
spočítal, jak velká je ta jeho pohádková rodina ? Tak to máme už rok 2009 a představte si, že jsme napočítali 
836 registrovaných spacích míst. Do tohoto počtu musíme započítat i 3 místa ve Slovinsku, 47 míst v Polsku 
a 118 slovenských knihoven a škol. Do této akce se zapojilo 26 500 dětí, které se přes noc kamarádily 
s knížkami a pro které připravilo program přes 5000 dospělých. V celkovém součtu dětí figurují i děti 
petřvaldské, kterých v knihovně nocovalo 23 se 7 dospělými. Na návštěvu (nebo možná i na kontrolu) přišel 
v noci sám pan starosta Ing. Václav Holeček, a protože děti ještě nechtěly ,,do hajan“, podepsal jim 
,,andersenovské polštářky“ a se všemi se vyfotil. 
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Jak by mohly děti také usnout, když za nimi přijela karvinská westernová skupina Black and Brown a ony se 
přenesly na Divoký západ, kde cowboyové umějí zacházet s honáckým bičem a pistolemi a kolty zavěšenými 
nízko u pasu a kluci si na ně a jejich winchestrovky mohli i sáhnout! 
Teprve dlouho po půlnoci odcházeli jeden po druhém do říše pohádek. Na devátý (v Petřvaldě pátý) ročník 
Noci s Andersenem jim zůstanou pěkné vzpomínky na společné čtení, hry, soutěže a chatování s neznámými 
kamarády, kteří také trávili noc v knihovnách. 
 
Snad jim i po čase bude v uších znít slogan andersenovské noci: 
 

Kniha je mezi dárky tím, 
čím je pro nás Říp mezi horami, 

 Vltava mezi řekami 
a lípa mezi stromy. 

 
 
 

22. duben 
 
22. dubna si takřka celý svět vzpomene na naši planetu Zemi (vždyť má v tento den svátek!), uvědomí si 
naše prohřešky proti ní, přemýšlí o tom, jak bychom pomohli tomuto jedinému místu ve vesmíru, kde se dá 
žít, jak toto místo udržet v tom nejsolidnějším stavu a zachovat je pro budoucí pokolení. Zničit něco, to není 
žádné umění ani hrdinství - udržovat něco v dobrém stavu i pro ty, kteří přijdou po nás, je naše povinnost. Je 
dobře, že školní vzdělávací programy na mnoha školách jsou na enviromentální výchovu zaměřeny. Často 
jsme překvapeni, co vše o životě na zemi, o přírodě, floře a fauně, ale také o ochraně přírody děti vědí, a jak 
vážně dokážou s dospělými na toto téma diskutovat. 
 
A tak jako vždy byli žáci naší školy, ZŠ Školní, připraveni posunout laťku svých vědomostí o něco výše a 
současně pro Zemi u příležitosti jejího svátku něco udělat. Tento den připravila škola Den Země ve 
spolupráci s Policií ČR, MěÚ, dopravní komisí MěÚ, třídními učiteli a Asociací turistických oddílů mládeže 
ČR.  
 
V infocentru školy se žáci prvního stupně seznámili s první pomocí a základními telefonními čísly 
integrovaného záchranného systému. Velmi fundovaně si tuto oblast připravil Tomáš Petrucha, žák IX. B 
třídy, ve spolupráci se svým vedoucím, a to nejen teoreticky, nýbrž zařadili vhodně i část praktickou. 
 
Druhá oblast se týkala dopravní výchovy - kromě dopravní soutěže mladých cyklistů proběhla i beseda 
s inspektorem Policie ČR René Kvapíkem a komisařem Bc. Jaroslavem Suchým. Cílem této části bylo 
hravou formou pomoci dětem co nejbezpečněji se pohybovat v provozu na pozemních komunikacích. 
Podmínkou úspěšného včlenění se do rodiny účastníků provozu na pozemních komunikacích je vzájemná 
tolerance, zdvořilost, slušnost, ohleduplnost, partnerský vztah, respektování druhého. Pěkným výsledkem 
bylo druhé místo mladších žáků v obvodní soutěži mladých cyklistů. Ti nejlepší se pak za odměnu zúčastní 
zájezdu s dopravní tematikou, který pro ně každoročně připravuje komise dopravy při MěÚ Petřvald.  
 
Posledním úkolem žáků bylo vyčistit okolí školy a lesa. I tohoto úkolu se žáci s pedagogy zhostili na 
výbornou. 
 

 
 
Za aktivní přístup k tomuto projektu poděkoval všem zúčastněným ředitel školy Mgr. Rudolf Torž. 
Poděkování se dostalo i pracovníkům města za rychlý odvoz odpadu a panu Nogovi za sponzorský dar ve 
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formě odpadových pytlů. Žáci školy si jistě uvědomili, jak je důležité udržovat v pořádku své životní 
prostředí - a to nejen na Den Země! 
 
 
 

Je dnes občan doma v bezpečí? 
 
Otázka, na jejíž odpovědi se lidé neshodnou. Avšak případy, o kterých se lidé dočtou v denním tisku, sledují 
v televizi či slyší od známých i neznámých lidí, nabádají k ostražitosti. I doma! Proto město varuje své 
občany, také příslušníci OO Policie ČR v Petřvaldě si jednotlivé případy nenechávají pro sebe. A tak se na 
příkladech, o kterých se dovídáme, neustále přesvědčujeme, že ti darebáci jsou neustále o krok nebo dva před 
těmi slušnými, protože těm by takové fígle nikdy nepřišly ani ve snu na mysl. A tak se divíme, na co se dá 
všechno v té podvodnické živnosti přijít!? Od mládí (to platí pro ty dříve narozené!) učili rodiče i prarodiče 
své potomky: ,,Host do domu, Bůh do domu.“ To vše se doma dodržovalo a ve starší generaci je to do 
dneška živé, přes mnohé varovné příklady:  
 
- Koho by napadlo, že ten sympatický pán nejde odečíst ani plynoměr, ani elektroměr, natož vodoměr, že tam 
není proto, aby přišel vyrovnat nezaplacené služby… On vám ten dobrák naopak třeba přijde oznámit 
radostnou zprávu o výhře, kterou vám Česká pošta co nejdříve doručí - stačí jen podepsat tuhletu kartičku 
(nesluší se takový radostný úkon vykonávat na schodech…) - radost šťastlivého výherce zbaví opatrnosti a 
už je milá návštěva v bytě! Důvěřivého občana vůbec nenapadne žádat po tom sympatickém pánovi 
zmocnění ke konkrétní činnosti nebo předložení průkazu totožnosti. Neuvědomí si, že pracovníci zmíněných 
organizací se ve většině případů ohlašují předem. 
 
Dále mohou být nabízeny různé formy služeb (proměřování pozemků, obydlí, různé výkopové práce apod.) a 
to za úhradu i bezplatně a pod hlavičkou různých firem. Mnozí se pak zaštiťují, že svoji činnost provádějí se 
souhlasem městského úřadu či na jeho pokyn. Pokud to bude někdo tvrdit, pak ještě dříve, než jej dotyčný 
vpustí na svůj pozemek nebo do svého obydlí, měl by si ověřit informace na městském úřadě. 
  
Velké množství podvodných jednání mají v náplni práce tzv. podomní obchodníci, nabízející různé produkty. 
Ti působí minimálně ve dvou nebo ve skupinkách, před domem bývá zaparkováno vozidlo, od něhož se řidič 
nevzdaluje nebo v něm zůstává sedět. Některá z osob pak předvádí produkt a další se pod různými 
záminkami pohybují bez dozoru po bytě či domě a zcizují různé věci, především pak finanční hotovost. 
 
Třebaže rčení říká ,,Dobrá rada nad zlato“, v těchto případech je účinnější ,,Host do domu, hůl do 
ruky.“  
 
 
 

25. duben 
 
Odcházejí-li všichni lidé ze sálu Kulturního domu v Petřvaldě s úsměvem na tváři, živě diskutují, a mají-li ve 
vlasech lesklé a barevné papírky nejen pěkné a štíhlé dívky, ale i dospělí včetně mužů…? Tak co se tam asi 
dělo? Nebudeme čtenáře dlouho napínat a prozradíme příčinu té krásné atmosféry, kterou si diváci odnášeli 
domů za teplého jarního podvečera v sobotu 25. dubna 2009. Stačí nahlédnout do zdroje všech důležitých 
informací každého Petřvalďana - do Petřvaldských novin. Tady to máme -  ve 3. čísle ročníku 2009 nás zve 
taneční soubor Petřvaldské srdce na svůj 
 

GALAKONCERT U PŘÍLEŽITOSTI 5. VÝROČÍ SOUBORU 
 
Jen stěží by člověk mohl popsat krásu a ladnost pohybu jednotlivých skupin tanečnic, skvělou choreografii, 
dílo vedoucí tanečního souboru Lucie Skrzyžalové, vhodně vybranou hudbu lákající k tanci a nutící 
publikum bezděčně pohupovat nohama a tleskat do rytmu. Snáze by bylo popisovat pestré a pro každé 
vystoupení jiné, nápadité, atraktivní a přitom vkusné kostýmy tanečnic, na kterých se podepsala opět paní 
vedoucí Lucie se svými pomocnicemi z řad spolupracovnic a maminek tanečnic. Ale marná sláva, to vše se 
musí vidět a slyšet. 
Protože však má taneční soubor Petřvaldské srdce za sebou 5 let pilné práce, bylo by zajímavé nahlédnout do 
každého roku a zjistit, jak šel čas…  To vám můžeme splnit. A věřte nebo nevěřte, i v tom má Lucka prsty. 
Na jevišti se sice permanentně tančilo, ale vedle jeviště mohli diváci dát odpočinout poskakujícím nohám a 
tleskajícím rukám sledováním videozáznamu, který zmapoval celých pět let Petřvaldského srdce. 
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2005 - první krůčky, ještě značně nejisté, bojácné a ne vždy koordinované. Na jevišti se představují první 
petřvaldské mažoretky. Nově založený soubor má 40 členek, které do prvního veřejného vystoupení 
zvládly nacvičit 10 tanců v kostýmech vlastní výroby. Velký úspěch sklidil komediální tanec ,,Jen 
počkej, zajíci!“ 

 
2006 - soubor má 3 skupiny, malou, střední a velkou, nacvičil 15 tanců, velmi se líbil tanec střední skupiny 

,,Zamilovaná“, samozřejmě se líbila roztomilá skupina nejmenších tanečnic. Kostýmy byly 
zapůjčené. 

 
2007 - tanečnice jsou na jevišti jistější, zkušenější, větší důraz se klade na sólistky, lze pozorovat zřejmý 

pokrok. Na veřejných vystoupeních má úspěch choreografie tematického tance ,,Malí fotbalisté“ a 
tanec ,,Čokoláda“ střední skupiny. Tančí se také rock and roll, šijí se vlastní kostýmy, velká a střední 
skupina jezdí na soustředění (Dlouhá Voda, Horní Bečva). Tam je to prima! Šestkrát denně trénink 
s Luckou, koordinační cvičení se zdravotnicí, večer zábava – hry, soutěže tanečnic na neznámou 
hudbu – prostě je veselo. 

 
2008 - soubor si troufá účastnit se soutěží ve své kategorii, dostává pozvání k vystoupení do okolních měst a 

obcí, Petřvaldské srdce si získává jméno. Za rok našily švadlenky 150 nových kostýmů. Za dobré 
výsledky obdržel soubor od svého města krásného maskota – bíločerného plyšového psa s červeným 
nápisem I LOVE YOU. A holky ho opravdu milují. Vybraly pro něj dvě jména: Srdíčko a Lucka. Ta 
však tvrdí, že nemá tak dlouhé uši. Na vystoupeních boduje tanec ,,Holky z buřinky“. Na jeho 
úspěchu se podílela pracovní četa MěÚ v Petřvaldě, Petřvalďany zvaná ,,smerfi“, kteří pro tanec 
vyrobili konstrukci, do které se vešlo všech 16 tanečnic! 

 
2009 - a jsme u konce petřvaldské taneční pětiletky. Naše ,,srdce“ má úspěchy, choreografie je stále 

složitější, děvčata nepostrádají jistotu, správný rytmus a ladné pohyby. Jako sólistka se na 
slavnostním programu předvedla i vedoucí souboru paní Lucie Skrzyžalová. K tanci ve stylu 
afrikaans si na jeviště přivedla zkušenou tanečnici Irenku Oláhovou a jejich duo právem sklidilo 
zasloužený aplaus. Po pěti letech své existence má soubor 4 skupiny patřící v soutěžích do dětské 
kategorie: 

 
1. skupina                                       do 8 let 
2  skupiny                                       do 12 let – 2.A; 2.B 
4. skupina                                       do 15 let 

 
Celkem 60 členek. Stále zůstávají i středoškolačky, které byly u zrodu souboru, vystupují a reprezentují naše 
město, soutěží se však už nemohou účastnit. Pokud se týká letošního přírůstku kostýmů, je číslo úctyhodné. 
Každá ze čtyř skupin tančí v programu průměrně 3 tance a na každý má jiný kostým. V roce 2009 bylo ušito 
180 kostýmů! 
Petřvaldské srdce má své příznivce a sponzory z  řad rodičů, podnikatelů města a Lucčiných rodinných 
příslušníků (hlavně manžela a bratra). Jde především o pomoc při různých pracích či zajišťování aktivit 
souboru. Významným sponzorem je samozřejmě město Petřvald. 
  

             
 
Nechceme zapomenout ani na další Lucčiny spolupracovníky. Třeba moderátory. I na ně měla Lucka 
šťastnou ruku. Výborně si vedle ní vedl Robin Kolek a David Kolaja, letos je vystřídala šikovná repetilka 
Evička Břenková. Už 3 roky tančí, vidět ji není, ale pusa jí jede jedna radost. Jako diváci a fandové svého 
města máme radost z úspěchů tanečního souboru Petřvaldské srdce a přejeme všem, aby to srdíčko tlouklo co 
nejdéle. Lucce děkujeme za nadšení, které u dětí svým nadšením vyvolala. ,,Hlavně, že to děvčata baví,“ 
říká Lucka. Bodejť by je to nebavilo, když má Lucka tolik nápadů. Na večerním koncertu, který byl obsazen 
do posledního místečka, byla fantastická nálada. Rodiče měli radost ze svých dětí, děti měly radost ze tří 
dortů ve tvaru srdce, daru města Petřvaldu, a do toho rachotu připravila Lucka na jevišti ,,konfetový 
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ohňostroj“, dar kadeřnice paní Marty Harabaszové, čímž se kromě krásného zážitku dostalo skoro na 
každého, protože se konfety dostaly do vlasů každému, kdo je měl. 
 

 
 
 
 

29. duben 
 
Zastupitelé se sešli na svém 16. zasedání, které se konalo 29. dubna 2009. O čem zastupitelstvo města 
jednalo a o čem rozhodlo:  
 
ZM souhlasilo s celoročním hospodařením města Petřvaldu za rok 2008, a to bez výhrad.  
 
ZM schválilo rozpočtové opatření č. 4/09: 

 na opravu střechy na domě č.p. 930 ve výši 818 tis. Kč; 
 na zajištění dodávky staršího vozidla Ford Transit a následnou požární přestavbu ve výši 630 tis. Kč. 

 
ZM rozhodlo uzavřít dohodu o zrušení smlouvy o budoucí kupní smlouvě ze dne 3. 5. 2007 uzavřené mezi 
městem Petřvald a firmou PETR domy, s.r.o., Ostrava – Mariánské Hory.  
 
ZM vyhlásilo záměr prodeje pozemků (čísla parcelací viz zápis) v k.ú. Petřvald u Karviné. 
 
ZM vydalo  obecně závaznou vyhlášku č. 1/2009 k zabezpečení systému shromažďování, sběru, přepravy, 
třídění, využívání a odstraňování komunálních odpadů a nakládání se stavebním odpadem, kterou se mění 
příloha č. 1 k OZV č. 1/2007. 
 
ZM rozhodlo vzhledem k hospodářskému výsledku Tenisového klubu, o.s., Petřvald snížit o 50 tis. Kč 
neinvestiční dotaci na zajištění mezd správců a uklízečky veřejné části sportovního areálu. 
 
ZM vzalo na vědomí informaci o žádosti týkající se správcovství malého vodního toku Nová dědina, řešení 
likvidace dešťových vod. 
 
Na základě smluv poskytuje město Petřvald finanční dary a neinvestiční dotace občanským sdružením, 
sportovním a zájmovým organizacím. V roce 2009 byly uzavřeny smlouvy s těmito organizacemi: 
    
sportovním oddílům 
Cyklistický klub FESO Petřvald – Březiny                                          30.000 Kč  
SK Slavoj Petřvald                                                                               30.000 Kč  
Tělocvičná jednota Sokol Petřvald                                                      10.000 Kč   
 
zájmovým organizacím  
Klub českých turistů Petřvald                                                       5.000 Kč 
Svaz tělesně postižených v ČR, místní organizace Orlová          2.000 Kč  
Klub českých turistů Ferda Mravenec Orlová                              2.000 Kč  
Sdružení rodičů při ZŠ Školní 246, Petřvald                                8.000 Kč 
Sdružení rodičů žáků při ZŠ Masarykova Petřvald                      8.000 Kč 
Český svaz žen, ZO č. 6, Petřvald                                                5.000 Kč   
Český svaz včelařů, ZO Petřvald                                                 5.000 Kč 
Českomoravský svaz chovatelů poštovních holubů, ZO Petřvald            2.000 Kč 
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Český svaz ochránců přírody, ZO č. 7, Petřvald                         3.000 Kč 
Myslivecké sdružení Haldy, Petřvald                                                 7.000 Kč 
Český svaz chovatelů, ZO chovatelů zpěvných kanárů, Petřvald              5.000 Kč  
Klub přátel hornického muzea v Ostravě                                    5.000 Kč  
Český svaz chovatelů, ZO Petřvald – Popelka                            5.000 Kč  
Český rybářský svaz, místní organizace Orlová                          2.000 Kč 
Sjednocená organizace nevidomých a slabozrakých, oblastní odbočka Havířov        1.000 Kč 
 
neziskové  organizaci  
Nestátní denní zařízení DUHA, o.p.s. Orlová                              5.000 Kč     
 
příspěvkové organizaci 
Muzeum Těšínska, přísp. organizace, Č. Těšín                           4.000 Kč 
 
 
 

9. květen 
 
V sobotu 9. května 2009 bylo v městském parku ve Strumieni slavnostně otevřeno kulturně-rekreační 
centrum, které bylo spolufinancováno z prostředků Evropského fondu regionálního rozvoje v rámci Fondu 
mikroprojektu Euroregionu Ślask Cieszyňski (Těšínské Slezsko) operačního programu příhraniční 
spolupráce Česká republika - Polská republika 2007 - 2013. Na slavnostním otevření se sešli představitelé 
kultury Slezského vojvodství, těšínského okresu a místních samospráv. Slavnostního přestřižení pásky se 
ujala starostka města Strumień paní Anna Grygierek, předseda městské rady Czeslaw Grenia a starosta města 
Petřvaldu Ing. Václav Holeček. Následoval hudební a taneční program, kde vystupovaly skupiny z Polska a 
z České republiky. 
 

 
 
I tak vypadá v praxi spolupráce, kterou uzavřela naše dvě města. Podaří-li se něco Petřvalďanům, jsou u toho 
Strumieńští, radují-li se z něčeho Strumieńští, nechybějí u toho Petřvalďané. 
 
 
 

14. květen 
 
Radní města Petřvaldu začali své jednání 14. května poněkud netradičně. Kdo by je hledal v zasedací 
místnosti k tomu určené, nenašel by je. Kupodivu vedla jejich cesta do budovy Základní školy Školní za 
kostelem.  
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Přivítalo je vedení školy, ředitel a jeho zástupkyně, Mgr. R. Torž a Ing. Z. Kozlovská. stavební Malá 
skupinka je následovala do odborných učeben zmodernizovaných podle projektu s názvem ,,Modernizace a 
úpravy odborných učeben a implementace moderních výukových metod ZŠ Petřvald.“ Jelikož náklady 
projektu byly spolufinancovány z 92, 5% z rozpočtu Evropské unie a město se na nákladech podílelo 7,5%, 
přišli radní zkontrolovat, jak bylo s těmito prostředky naloženo. Radním byla demonstrována část výuky na 
interaktivní tabuli, prohlédli si diaprojektory, vizualizéry a zmodernizovaný vnitřní mobiliář učeben. 
Navštívili také dvě moderně vybavené jazykové učebny. Na závěr radní konstatovali, že investice 3,114. 406 
Kč přispěla k nadstandardnímu vybavení školy. 
 
 
 

16. květen 
 
Již delší dobu pozoruje český občan, že mladí se do ženění a vdávání neženou, zůstávají dlouho v 
,,rodičovském hotelu“, maminčina kuchyně je pětihvězdičková, přitom ceny přijatelné, člověk si žije svým 
vlastním životem, střechu má nad hlavou, podvýživa mu nehrozí, prádelna funguje nonstop – tak kam by se 
mladý člověk hrnul, měnil trvalé bydliště za něco nejistého (občasné maminčino bručení se dá vydržet… tak 
co?). Že takovým odrostlým chlapečkům se posměšně říká ,,mamánek“ a dívky na vdávání jsou před těmito 
týpky a frajírky se spoustou volného času varovány, je nasnadě. Než se narodí mnohým dvojicím první dítě, 
to se pak budoucí babičky načekají!  
 
--------------- 
 
A zatímco novináři sledují každý Nový rok, kde a kolik vteřin po půlnoci se v naší republice narodilo první 
miminko, my Petřvalďané jsme si v klidu počkali na našeho prvního petřvaldského benjamínka až do května. 
Do obřadní síně jej hrdě přinesli 16. května 2009 rodiče Šotkovští, dali mu jméno  
 

RUDOLF 
 
a vůbec jim nevadilo, že se na jeho prvenství tak dlouho v obřadní síni čekalo. Malému Rudýnkovi to bylo 
jedno, jeho rodičům také a všichni kolem se radovali, že se 
 

zrodil člověk - 
hebounký aksamit, medový květ. 

Zrodil se člověk 
a objevuje pozemský náš svět. 

 
Objeví světlo: 

zelené, modré, zlaté, červené, 
objeví věci, 

dlouho jim bude pátrat po jménech. 
 

Pocítí radost: 
zázraky opojného života, 

mámina ruka 
v zrcátku zorničky se mihotá. 

 
Má lidský úděl: 

bude se učit lámat překážky, 
vykřesat světlo, 

klást člověka i věci na vážky. 
 

Zažehne úsměv: 
a řekne první slůvko nesmělé. 

Zrodil se člověk. 
Co je víc? 

Co je hezčí, přátelé? 
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A protože není nic hezčího, zpívají a recitují tomu malému 
Rudovi Šotkovskému, 

blahopřejí jeho rodičům 
 

a tomu miminku 
přejí vše nejlepší do vínku. 

    
 
 

5. – 6. červen 
 
Česká republika jako členský stát Evropské unie má právo volit do Evropského parlamentu. Volby do 
Evropského parlamentu se konaly na území České republiky ve dnech 5. -  6. 6. 2009. 
 

Výsledky hlasování za územní celky 
 
 
Kraj: Moravskoslezský kraj                             Okres: Karviná                             Obec: Petřvald  
 
 
Okrsky Voliči 

v seznamu 
Vydané 
obálky 

Volební 
účast v % 

Odevzdané 
obálky 

Platné 
hlasy celkem zpr. v % 

6  6 100.00  5 663        1 408 24.86 1408 1402 
 

Strana Platné hlasy 

číslo Název celkem v % 
1 Libertas.cz 8 0.57 
2 Křesť. demokr. unie - Čs. str. lid. 58 4.13 
3 Věci veřejné 29 2.06 
4 Občanská demokratická strana 320 22.82 
5 Suverenita 45 3.20 
6 Volte Pr. Blok - www.cibulka.net 9 0.64 
7 Sdruž.pro rep. - Republ. str. Čsl. 6 0.42 
8 Česká str. národ. socialistická 3 0.21 
9 Evropská demokratická strana 14 0.99 
10 Strana svobodných demokratů 0 0.00 
11 Demokratická Strana Zelených 2 0.14 
12 Česká strana národně sociální 0 0.00 
13 Národní strana 10 0.71 
14 SDŽ - Strana důstojného života 2 0.14 
15 Humanistická strana 1 0.07 
16 Moravané 3 0.21 
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17 Spojení demokraté – Sdružení nezávislých 0 0.00 

18 Liberálové.CZ 0 0.00 
19 Strana demokracie a svobody 1 0.07 
20 Nejen has. a živn. s uč. do E. 1 0.07 
21 Komunistická str.Čech a Moravy 324 23.10 
22 "STAR. A NEZ.-VAŠE ALTERNATIVA" 6 0.42 
23 Strana svobodných občanů 2 0.14 
24 SNK Evropští demokraté 18 1.28 
25 Balbínova poetická strana 0 0.00 
26 Strana zelených 8 0.57 
27 Koruna Česká (monarch. strana) 0 0.00 
28 Lidé a Politika 0 0.00 
29 "Strana soukromníků ČR" 0 0.00 
30 Zelení 1 0.07 
31 Dělnická strana 18 1.28 
32 NEZÁVISLÍ 3 0.21 
33 Česká str. sociálně demokrat. 510 36.37 
 
 
 

11. červen 
 
Sportovní odvětví, nejrůznější lidské schopnosti a nápady, to vše jsou pro člověka činnosti, ve kterých chtějí 
vyniknout před druhými, vytvářet v těchto činnostech rekordy a tyto zase překonávat. Pořád se však 
podivujeme, v čem se ještě dá soutěžit. V jedné takové soutěži se ocitl žák naší školy (Školní 246) Vojtěch 
Sommer a zvítězil. Neuvěřili byste, v čem byl nejlepší. Tento žák zvítězil v soutěži ZDRAVÉ ZUBY 
pořádané pro děti. Za to, že jeho zuby jsou bez jediného kazu, získal 1. místo a obdržel věcnou cenu- 
dárkový poukaz na nákup dovolené od cestovní kanceláře EXIM tours. 11. června 2009 proběhlo slavnostní 
vyhodnocení soutěže v pražském hotelu Panorama, kde mu byla cena slavnostně předána. Náš Vojta může 
klidně odjet i na kraj světa – jedno má jisté: zuby ho bolet nebudou! 
 
 
 

14. červen 
 
Blíží se konec školního roku 2008/2009, žáci už jsou myšlenkami někde v lese, u vody, na hřišti… a školní 
lavice je už pálí. To pan učitel Mgr. Ivo Karásek má to štěstí, že jeho oborem je předmět, který dává žákům 
dost volnosti i v této době, aby popustili uzdu své fantazii a začali pracovat na něčem zajímavém, ale také 
smysluplném. A pan učitel Karásek umí i na konci školního to ,,hadí klubko“ navnadit tak, že se všichni 
s vervou pustí do práce, fantazie pracuje na plné obrátky, pod rukama vzniká něco krásného, s čím budou 
spokojeni nejen oni sami, ale potěší i široký okruh lidí. 
 
Ale nyní je třeba pár věcí vysvětlit. Stejně jako to musel učinit pan učitel Karásek ze Základní školy a ZUŠ 
Školní v našem městě svým žákům v hodině výtvarné výchovy. Musel začít otázkou - co každý z nich vidí 
denně cestou do školy, když stoupá do kopce ke kostelu? Určitě už tato otázka musela vzbudit pozornost. 
Byla tak jednoduchá, ale kupodivu ne vždy správně a přesně zodpovězená. Ano, protože to, co vidíme denně, 
už ani nevnímáme. Záhada za záhadou byla řešena, pořád vedle - až přišla trefa do černého! – no přece 
kapličky! – kolik? -  proč tolik? - k čemu kapličky slouží, co se v nich nacházelo, kdy a při jaké příležitosti se 
otvíraly, jakou roli hrály při té příležitosti děti…? To bylo najednou otázek. 
Žáci napjatě poslouchají, neboť mnozí o těchto věcech nikdy neslyšeli, snad někteří od babiček nebo 
dědečků. Ale pořád nevědí, co tím pan učitel míní… a jakou roli v té historii hrají oni…? 
 
Konečně vyrukuje pan učitel se svým záměrem: 
 
 
ZŠ a ZUŠ Školní Petřvald u Karviné, příspěvková organizace, pozve všechny na jedinečnou kulturní akci: 
Petřvald – různobarevné město 
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Otevření kapliček  křížové cesty 
Vernisáž výstavy výtvarných prací žáků  
Jarmark nejlepších výrobků žáků 
 
Kdy: 14. června 2009 v 10 hodin (akce potrvá cca 60 minut) 
 
Kde: prostranství kolem kapliček před kostelem sv. Jindřicha  
 
Krátký popis akce: 
 

1. Otevření kapliček s křížovou cestou – v rámci této akce, která částečně souvisí s církevním svátkem 
,,Oslavy Božího těla“, budou vystaveny v místních kapličkách vedoucích ke kostelu sv. Jindřicha 
reprodukce obrazů původní křížové cesty namalované žáky školy. Smysl této akce spočívá v 
uvědomění si skutečnosti, že ve městě Petřvald existuje významná kulturní památka, o které mnozí 
vůbec nevědí. Akce má na tuto památku poukázat a vytvořit povědomí o možnosti její opravy. 

 

 
 

2. Vernisáž výstavy výtvarných prací žáků – téma výstavy představí různé pohledy na současnost i 
historii města Petřvald, které zpracovali během školního roku žáci 2. stupně ZŠ. Ve svých pracích se 
inspirovali místními pověstmi, průmyslovou historií města, vlastními zážitky a názory na svět kolem 
nás a názory obyvatel Petřvaldu. Výstava představí práce žáků 2. stupně ZŠ Školní. 

 
3. Jarmark nejlepších výrobků žáků – žáci 1. a 2. stupně ZŠ budou nabízet k prodeji své nejlepší 

výrobky pro radost a potěšení za velmi výhodné ceny; výtěžek z prodaných výrobků bude věnován na 
sbírku pro opravu kapliček  křížové cesty, kterou organizuje místní farnost. Žáci se tak budou aktivně 
podílet na obnově místní kulturní památky. V rámci jarmarku bude vyhlášena veřejná sbírka na opravu 
této petřvaldské památky. 

  

 
 

 
Výtvarnou část programu doplní hudební vystoupení žáků ZUŠ, zvuková performance žáků 6. ročníku na 
téma Hornické variace, recitace a jiné žánry.  
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Tak - nyní je žákům jasná jejich role, které se ihned ujmou, a organizátoři celé zajímavé akce, Mgr. Ivo 
Karásek a duchovní správce petřvaldské farnosti P. Mgr. Miloslav Gandera, mohou být spokojeni s dobrým 
dílem. 
 
 
 

 20. červen 
 
Je slušností a projevem úcty popřát jubilantům našeho města  k jejich výročí při slavnostním setkání. Tento 
úkol připadl v sobotu 20. června starostovi města panu Ing. Václavu Holečkovi a člence ZM Petřvaldu paní 
Mgr. Šárce Němcové. Matrikářka paní Ivana Tomková uvedla na čestná místa vzácné hosty – oslavence: 
 
paní  Zdeňku Malinovou      85 let 
pana  Rudolfa Pierzchalu      80 let 
paní  Květuši Kašpárkovou    80 let 
pana  Miloslava Čapču       80 let 
paní  Libuši Václavkovou      85 let 
paní  Annu Šimečkovou      80 let 
 
Svá místa zaujali i nejbližší příbuzní jubilantů - děti, vnukové. Obřadní síní zněly pod rukama paní Olgy 
Šmídové varhany a zpěv slečny Soni Jungové. Při slavnostním projevu pana starosty a verších se naši 
oslavenci vrátili o pár let zpátky a ve vzpomínkách si připomněli:  
 

„první šle a první sáňky, 
první třídu, první kaňky…“ 

 
a k těmto vzpomínkám přispěly i děti z  MŠ Březiny, které za hudebního doprovodu paní učitelky Hany 
Lamlové a pod taktovkou paní učitelky Evy Zamazalové svým milým vystoupením pohladily na duši 
všechny účastníky popoledního setkání. Členové Sboru pro občanské záležitosti doufají, že milým hostům do 
jejich „alba z plyše“ přidali další pěknou vzpomínku a za pět let že se s nimi znovu rádi setkají v obřadní síni 
Městského úřadu v Petřvaldě. S přáním pevného zdraví a dobré pohody se účastníci setkání rozcházejí do 
svých domovů. 
 

           
                Zprava: L. Václavková, A. Šimečková                               Zprava: Z. Malinová, R. Pierzchala, K. Kašpárká, M. Čapča  
 
 
 

Stavba bytových domů – Prostřední dvůr 
(pokračování z r. 2008) 

 
V kronice 2008 byla na straně 40 zmínka o stavbě bytových, polyfunkčních domů - Prostřední dvůr. Je 
však třeba vrátit s k tomuto tématu znovu a vysvětlit, jak stavba, kterou Petřvalďané začali se zájmem 
sledovat, pokračovala dál.  
V roce 2007 se začalo na pozemku, který patřil městu, kopat,  připravovaly se inženýrské sítě, hloubily 
základy, betonovalo se a kolem staveniště vyrůstaly hromady stavebního materiálu. Koncem roku 2007 však 
pracovní ruch slábl a slábl, až ustal zcela. Když se nedělo nic ani na začátku roku 2008 a na staveništi zůstal 
jen hlídač, málokdo věřil, že na rozestavěné ploše byty vůbec vyrostou. Koncem listopadu 2008 přinesly 
Petřvaldské noviny zprávu, že ostravská firma Poel, spol. s.r.o., která byty stavěla, se dostala do 
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problémů a neobdržela od banky přislíbený úvěr. Město mělo samozřejmě zájem na pokračování stavby, do 
jejíchž inženýrských sítí vložilo téměř 2,5 mil.  korun, a horečně hledalo řešení z  nepříjemné situace.  
Ke dni 30. 4. 2009 byla nájemní smlouva na pronájem pozemků (parc. č. 38, 40, 46/1 a 47) na stavbu 
polyfunkčních obytných domů, uzavřená s firmou Petr domy, s.r.o., ukončena dohodou  proto, že tato 
firma nedosáhla na úvěr. Rada města rozhodla o uzavření nájemní smlouvy na pronájem výše uvedených 
parcel se společností Prostřední dvůr, s.r.o. 
 

 
 
Od června 2009  nová společnost Prostřední dvůr, s.r.o., převzala stavbu a  první etapa, tj. 22 bytových 
jednotek, by měla být podle plánu investora ukončena v polovině roku 2010. 
 

 
 
 
 

19. – 21. červen  
 
Město Petřvald, vědomo si svých dlouholetých hornických tradic, vyslalo svou delegaci na 13. setkání 
hornických měst a obcí v Jihlavě, které se konalo ve dnech 19. – 21. 6. 2009. Město reprezentovaly Jarmila 
Skálová, místostarostka, a Jana Jaglářová, členka zastupitelstva, Karel Budin a Vladimír Markl byli vyslanci 
KPHM, pobočky Petřvald. Jihlavští slavili  760. výročí jihlavského městského a horního práva a 10. výročí 
obnovení jihlavského havířského průvodu. Nechyběl starý havířský obřad, slavnostní „Skok přes kůži“, jehož 
řízením byl pověřen prof. Ing. Pavel Prokop. Páteční program na náměstí trval až do pozdních nočních 
hodin. V sobotu v 8 hodin přijal delegáty hornických měst primátor Jihlavy Ing. Jaroslav Vymazal. A pak se 
již řadil v horní části Masarykova náměstí slavnostní průvod, který procházel ulicemi a uličkami města 
Jihlavy špalírem snad všech obyvatel Jihlavy. Jen co zde muselo být rodičů malých HAVÍŘÍČKŮ, dětí od tří 
do čtrnácti let, kteří byli v průvodu zastoupeni v počtu 168. V dolní části náměstí pak proběhlo oficiální 
přivítání, „svěcení tupláků“ a dekorování hornických a městských praporů stuhou, kteréhožto obřadu se ujala 
náměstkyně primátora Jihlavy Akademická malířka Irena Wagnerová. 
K slavnostnímu ceremoniálu patří udělení cen „Českého Permona“. Mezi pěti nominovanými byl i profesor. 
Ing. Pavel Prokop, člen Klubu přátel Hornického muzea Ostrava. Následovala prohlídka radnice, katakomb, 
vystoupení hudebních souborů na náměstí a v parku za budovou magistrátu. Nedělní program zahrnoval 
prohlídku města, slavnostní mši v kostele a poté se hosté rozjeli do svých domovů.  
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Poděkování petřvaldské delegace patřilo organizátorům za krásné přijetí, bohatý program a v neposlední řadě 
městu Petřvald, že vyslalo na tuto slavnost zástupce bývalého hornického města Petřvald, které má hluboké 
hornické tradice, a ty, kteří reprezentovali cech horníků a své kluby. Naše delegace tyto tradice podpořila.  
 
 
 

Před 30 lety se  na Dole Fučík 2 (bývalá  Hedvika) 
propadla těžní věž 

 
Tuto událost popsal na sklonku svého života pan Bedřich Paloncy, rodák z Petřvaldu. 
 
,,Je tomu již 30 let, co se propadla těžní věž do jámy Fučík 2 (Hedvika). Stalo se to v roce 1979. 
Málokdo však ví o tom, že propad těžní věže do jámy zachránil životy několika petřvaldských rodáků a lidí z 
okolí. Jak k tomu došlo? 
V těžní věži byly pod lanovnicovým roštem upevněny obě těžní klece. Úkolem pracovníků úseku šibiky, 
zásobníky a centrálního odtěžení na závodě Fučík 1 (Pokrok), kde jsem byl vedoucím úseku, bylo uvolnit 
obě těžní klece od lanovnicového roštu a spustit na ohlubeň jámy. Tyto práce měly být uskutečněny v době 
letních prázdnin. 
Obvykle na mne vyšlo vybírat dovolenou mimo letní měsíce. Jelikož moje manželka pochází z Hané, 
požádala mě, abychom poslední dovolenou o prázdninách prožili v její rodné vsi. Následující rok jsem měl 
totiž odejít do důchodu. Z těchto důvodů jsem se dohodl se spolupracovníky, že si také mohou vzít 
dovolenou, a až se vrátím, přistoupíme k likvidaci těžních klecí. 
Jaké bylo překvapení při nástupu do práce, když nám bylo sděleno, že úkol, který na nás čekal, byl vykonán 
bez našeho přičinění! Těžní věž i s klecí se do jámy Dolu Fučík 2 sama propadla! 
Ani dnes, když na to pomyslím, si nedovedu představit, co by s námi bylo, kdybych si nevzal dovolenou. 
Díky přání mé manželky byly zachráněny životy pěti pracovníků z Petřvaldu a tří pracovníků z okolí.“ 
 
 
 

30. červen 
 
Tak se konečně dočkaly...! (- to tvrdé y ve slovese ,,dočkaly se“ je na místě – ony to jsou totiž samé holky.) 
Do Petřvaldu si konečně přivezly ze soutěže pohár!, a ne ledajaký!  
 
Ale pěkně od začátku... 
 
Řeč je o tanečním souboru Petřvaldské srdce. Existuje zhruba od března roku 2004. Dva roky tančily 
dívky jen pro radost z pohybu a pro petřvaldské publikum. V roce 2006 se odvážily změřit síly i s jinými 
tanečními kolektivy. Nebylo to vůbec jednoduché, ale touha získat si jméno byla velká. Na první soutěži 
v Hlučíně  zanechaly asi dobrý dojem, který jim vynesl pozvání jednoho soutěžního porotce k vystoupení 
v jeho taneční škole. Příští rok v Hlučíně sice byl bez umístění, ale vystoupení na Hlučínských městských 
slavnostech nebylo zase tak málo. 
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Neúnavná Lucka Skrzyžalová, zakladatelka a vedoucí souboru, vzala svá děvčata na profi soutěž Taneční 
unie do Olomouce. Dívkám lezly oči z důlků. Úroveň byla vysoká, ale cena bohužel rovněž. Rok 2008 byl 
,,bramborový“. Soubor zamířil opět do Hlučína, kde je čekala zase neoblíbená 4. cena za tanec 
„Rozpustilé ponožky.“ Následovala soutěž v Přerově – opět bramboračka za tanec ,,Holky z buřinky“. 
Konečně se zablýsklo na časy! Přišel rok 2009!!! Ve velkém stylu slaví soubor 5 let své existence. A ze 
soutěžního města Přerova konečně přicházejí zprávy o úspěších - skupina 2A (do 12 let) obsazuje se svým 
tancem „Ve snu...“ krásné třetí místo. A aby toho nebylo málo,  skupina 3 (do 16 let) získává s tancem 
„Modlitba“ příčku nejvyšší a přiváží ze soutěže Dance Evolution 2009 krásný pohár... JUPÍÍÍÍ!!!  
 
„KONEČNĚ JSME SE DOČKALI…!“ 
(Měkké i u slovesa se dočkali teď sedí - zahrnuje úplně všechny, kdož se podíleli na tomto úspěchu, včetně 
města Petřvaldu, které taneční soubor Petřvaldské srdce sponzoruje.) 
 
,,Máme z toho opravdu velkou radost. Naše dřina byla zúročena, a pokud budou děti stále tak nadšené 
a mně se bude dařit vymýšlet jim hezké choreografie, budeme už snad  vozit jen ty poháry...“, vyjádřila 
svou spokojenost šťastná Lucka. 
 

 
 

Něco z historie petřvaldské pouti 
(petřvaldského odpustu) 

 
Opět po roce je tady tradiční petřvaldská pouť s jarmarkem, kterou navštěvují naši občané, rodáci i lidé 
z blízkého  okolí. Naši předkové o ní mluvili jako o ,,odpustu“, ne o pouti. (Název odpust je odvozen od 
slovesa ,,odpouštět“. Ve středověku udělovala římsko - katolická církev tak zvané ,,odpustky“ – promíjela 
částečně nebo úplně tresty za skutky, které podle učení církve byly považovány za hříchy. Protože se však 
udělování odpustků stalo pro církev výhodným obchodem a zdrojem vysokých zisků, vystoupil proti tomuto 
nešvaru mistr Jan Hus.) Odpustky se prodávaly před kostelem, a tak vznikal u mnohých věřících klamný 
dojem, že člověk se může prohřešit čímkoli, a zaplatí –li, budou mu všechny jeho špatné skutky odpuštěny. 
Dnes bychom to nazvali korupce. Ve Slezsku se ujal tento název, který však dnešní mladší generaci už nic 
neříká. Pro starší generaci je dodnes tento název živý a pro Petřvalďana se ,,odpust blíží… před odpustem 
musela mít hospodyně vždy umytá okna a vyměněné záclony… na odpust se vařilo, pekly se koláče… na 
odpust se rodiny scházely“, šlo se do kostela a teprve po mši svaté se prohlíželo, co nabízejí jednotlivé 
stánky stojící před kostelem po obou stranách cesty lemované kapličkami křížové cesty. Dnešní mladší 
generaci už tento výraz nic neříká, proto se vžil výraz pouť, který je běžný v Čechách a na Moravě.   
 
Začátek konání petřvaldských odpustů spadá do první poloviny 19. století, po výstavbě kapliček křížové 
cesty, údajně 16. července 1843. 
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V uvedený den, na svátek svatého Jindřicha, jemuž je petřvaldský kostel zasvěcen, před ,,velkými službami 
Božími a svatou zpovědí“ petřvaldských farníků, vešel ve známost petřvaldský odpust. Podle vzpomínek 
pamětníků patřil v období mezi světovými válkami k nejsledovanější události v obci. Co do návštěvnosti 
údajně předčil Orlovou i okolí. V paměti starších občanů stále zůstávají vzpomínky na tehdejší atraktivní 
program petřvaldského odpustu. Diváci mohli sledovat zápas s medvědem, boxerská a zápasnická utkání 
Šokalovy skupiny, provazochodectví, jízdu na motocyklu v sudové aréně a prožít pobyt ve strašidelné 
chodbě. Na jízdu kolotočem museli návštěvníci mnohdy čekat, neboť kapacita technického zařízení nestačila 
okamžitě uspokojit zájemce z řad dětí i dospělých. Značné pozornosti návštěvníků se těšil lidový hudebník 
Michal, který na několika hudebních nástrojích (mandolínu, buben a činel) vytvářel nezvyklou melodičnost 
nepřeberných lidových písní. Za produkci rád přijímal mince, které si okamžitě ukládal do mandolíny a její 
narůstající váha mu průběžně prozrazovala štědrost dárců. 
 

 
 
Prodejní stánky rozmístěné po stranách kaštanové aleje, chlouby obce, nabízely  levný textil, turecký med, 
perníková srdce i srdíčka všelikých rozměrů s věnováním. Ta pak petřvaldští mládenci věnovali dívkám jako 
projev lásky a děti a vnuci přinesli domů tuto pozornost z odpustu rodičům, babičkám a dědečkům. 
 
Oslavy odpustu probíhaly v krásném prostředí, což svědčí o tom, že naši předkové prokazovali přírodě 
velkou úctu a věnovali jí hodně péče. Starosta obce Jindřich Karkoška ve své knize ,,Vlastivědná topografie 
obce Petřvaldu (vydané v roce 1930) uvádí: 
 
 „Alej kaštanová zřízena byla za prvého petřvaldského faráře, P. Antonína Dudy, po položení 
základního kamene ke škole starodědinské (dnes budova SKS a městské knihovny, pozn. kronikářky) 
v roce 1854. Staří občané vzpomínají doposud na zelené smrčky, vysazené mezi kaštany ve dvou 
řadách za sebou, tvořící takto živý plot. V kaštanovém stromořadí stojí kapličky křížové cesty, jež 
svým nákladem vystavěl v roce 1843 hrabě Jindřich Larisch z Mönnichů.“  
 
Kaštanovou alej zkrášlily ještě čtyři kamenné sochy představující sv. Hedviku, sv. Marii, sv. Floriána a Jana 
Nepomuckého. Vytvořily tak slavnostní ráz cestě, po které věřící přicházeli o nedělích a svátcích do kostela 
sv. Jindřicha a o jeho svátku se procházeli kaštanovou alejí v době petřvaldského odpustu.  
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Petřvaldský odpust se již řadu let nekoná v této aleji (dnes je to ulice K Muzeu), ani na přilehlých plochách u 
Ostravské ulice, jak tomu vždy bývalo, když pro velký počet prodejních stánků a nejrůznějších pouťových 
atrakcí, kolotočů a houpaček kaštanová alej už nestačila. Ale ani zde nebylo možné dlouho tuto velmi 
navštěvovanou slavnost Petřvalďanů organizovat. Velká návštěvnost překážela běžnému víkendovému 
provozu na frekventované komunikaci vedoucí z Ostravy do Karviné a nebylo možné zajistit bezpečnost 
návštěvníků odpustu, kteří hlavní cestu (Ostravskou ulici) zabrali jako parkoviště.  
Proto zastupitelstvo města v roce 1998  rozhodlo přemístit tradiční odpust na vhodnější a hlavně bezpečnější 
místo. Nejbližším navrhovaným volným místem, které by mohlo splňovat tyto požadavky, byla Závodní 
ulice u fotbalového hřiště TJ Petřvald, pro místní ,, HEPO“ (HEPO – zkratka dvou petřvaldských šachet 
HEdvika a Pokrok – pozn. kronikářky). Tuto změnu občané zejména staršího věku nepřijali s nadšením. 
Cítili v odtržení od původních míst oslabení tradice a identity odpustu jako takového. Jak čas ale ukázal, 
nebylo možné přehlížet překážky, které přinesl čas, a s nimi musely přijít změny. Lidé, hlavně mladší, si na 
nové místo zvykli, život jde dál. Na svátek sv. Jindřicha si pište, že se v Petřvaldě koná odpust, a nechcete–li 
přijít na odpust, přijďte na pouť! 
       
 
 

11. – 12. červenec 
 
Petřvaldská pouť 2009 
Tuto tradiční událost jsme pro rok 2009 i následující roky začlenili do  akcí v rámci  projektu  JA–PE. 
Partnerská spolupráce obcí Jasienica a Petřvald/JA-PE 2 je spolufinancována  Evropskou unií  z  
prostředků Evropského fondu pro regionální rozvoj, Operační program přeshraniční spolupráce 2007 
– 2013 Česká republika – Polská republika. 
 

 
 
 
V neděli 12. července 2009 v 9 hodin se v KOSTELE SV. JINDŘICHA konala POUTNÍ MŠE SVATÁ. 
Hlavním celebrantem byl Mgr. Martin Pastrňák, O. Cr., děkan Karvinského děkanství. 
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Není kanár jako kanár! 
 
V Petřvaldě máme několik chovatelů zpěvných harckých kanárů. Pravidelně se účastní soutěží se svými 
zpěváčky a vždy jsou úspěšní. Mezi nejúspěšnější patří pan Rudolf Scholz. Ten nám prozradil něco ze své 
,,harcké kuchyně“. Tvrdí, že není kanár jako kanár. Jeho nejlepší kanár byl z roku 1973. Ale nechme 
hovořit pana Scholze: 
 
,,Psal se rok 1973 a já jsem se svým kanárem získal třetí titul mistra Československa ve zpěvu kanárů 
s počtem bodů 353. Nastala sezona páření kanárů.  Měl jsem v té době v chovu asi 50 samiček. V době 
mých jmenin se mé samičce č. 433/71 narodilo pět sytě žlutých mladých. Kroužkoval jsem tehdy 24. dubna 
1973 všech 5 kanárů- čísla byla 8, 9, 10, 11, 12. Z toho byli 3 samci - čísla 8, 10, 11, samičky měly čísla 9, 
12. Mláďata byla celý čas ve voliéře až do doby, kdy jsem začal klíckovat samce do zpěvných klecí. Kanár 
číslo 11/73 byl zaklíckován na čísle 24. Asi po 14 dnech zaklíckování slyším u kanára velmi dobré „túry“. 
Musím také říct, že tento kanár byl velmi čistotný. Při čištění klece č. 24 jsem pozoroval, že jeho klec byla 
čistší oproti ostatním - čistá bidélka a trus v kleci na jednom místě v hustém stavu. Po dalších 14 dnech 
zaklíckování jsem začal kanáry poslouchat. Také kanára s číslem klece č. 24 ( byl to kanár číslo 11/73). 
Zůstal jsem udiven, když jsem jej bodoval - (dutá 24, bas 24, dutozvonek 17, píšťala 18). Při dalším poslechu 
se kanár v následujících dnech ještě zlepšil. Zapsal jsem bodování 25, 24, 18, 18. 
 
Byl to pan kanár!!! Neměl žádnou jinou „túru“, ani žádnou chybu, měl nádherný melodický hlas - ozvu. Na 
místní soutěži dostal od obou posuzovatelů body 25, 24, 18, 18. Po soutěži byl o něj veliký zájem. Nechal 
jsem si ho na příští rok do chovu a udělal jsem dobře. Mohu říct, že ihned v prvním roce měl přes 30 
mladých s různými samičkami. Vždy minimálně 4 až 5 mladých, jednou dokonce 6 v jednom hnízdě. Z toho 
bylo 22 samců (18 samců bylo devadesátibodových). Na podzim při klíckování mladí pěkně zpívali. Měl 
jsem opravdu velikou radost. Také jsem s nimi hned v lednu opět získal titul mistra Československa s 352 
body. V kolekci byli 4 samci po kanárovi 11/73. I v následujících letech jsem získal z toho chovu ještě 4krát 
titul mistra Československa. Mezi chovateli byl veliký zájem koupit po samci 11/73 kanáry, jeho potomky. 
Další raritou bylo, že třeba samička přestala krmit. Dal jsem toho samce k mladým a on je vykrmil všechny. 
Také při odstavování někdy mladí ještě pořádně nežrali. Dal jsem tam samce 11/73 a on opět všechny 
dokrmoval. Byl to samec k nezaplacení. Někdy, když byl konec páření, dal jsem ho do voliéry k mladým, 
aby nejmladší dokrmil. Stávalo se, že starší mláďata po něm chtěla krmení. On jim však nedal, poznal, že 
jsou starší. 
Samci roky přibývaly a psal se rok 1980. Ještě v tomto roce měl jako sedmiletý osm mláďat. V tomto roce 
jsem s kanáry získal titul mistra Československa a mistra světa v Olomouci s plným počtem bodů 360. 
V kolekci byli po něm 3 samci. 
Samec číslo 11/73 mi sloužil až do roku 1984 jako krmič mladých. 
Jako jedenáctiletý začal chřadnout, již nebyl v kondici. Jedno ráno jsem zjistil, že můj sameček v kleci 
zemřel. Plakal jsem jako malý kluk, i manželka plakala. Ještě na starém domku v Orlové - Lutyni jsme mu 
spolu s manželkou v zahradě před domkem udělali pohřeb. Každý rok při výročí jsme mu dali na hrobeček 
květiny a zapálili svíčky. 
Tak skončila éra mého nejlepšího kanára, samce 11/73. Dodnes máme s manželkou, která je také 
chovatelkou kanárů, na něj ty nejkrásnější vzpomínky.“ 
 
 

 
 
Tak vzpomíná na svého nejmilejšího kanára petřvaldský chovatel pan  Rudolf Scholz. 
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25. červenec 
 
Tak to už je 50let? To ten život utekl… Vidět to na těch dvou není, dodnes jsou aktivní - ženich Osvald ještě 
slouží občanům jako člen Zastupitelstva města Petřvaldu, poctivě pečuje o své včeličky, nevěsta Anička, 
pohoda sama, pilná jako Osvaldovy včeličky, má největší zásluhy na zdárné výchově tří dětí - Pavly, 
Vladimíra a Evy. Stejně jako ti dva vychovávali své děti, vštěpují zase ony rodičovské  zásady dětem svým, 
jejich šesti vnukům. Tady je máme - Václav, Lukáš, Vladimír, Honza, Tomáš a Radim. O kom je řeč? Po 50 
letech přišli 25. července 2009 do obřadní síně Městského úřadu v Petřvaldě oslavit svou zlatou svatbu  
 

manželé Anna a Osvald Penckovi 
 
To, co si před půl stoletím slíbili, chtějí zpečetit i dnes. Za svědky si berou své děti a vnuky, kterým byli 
vždy vzorem.Všichni přítomní si mohou se zlatými manžely Penckovými  zazpívat píseň Michala Tučného: 
 

,,Když si báječnou ženskou vezme báječnej chlap, 
tak mají báječnej život plný báječnejch  dní bez útrap…“ 

 
V dnešní době, kdy rozvodová řízení se u soudu střídají jako na běžícím pásu, by si všichni zlatí manželé za 
svou výdrž a spolehlivost zasloužili zlatou medaili. 
 

                                                 Ostatky budou vystaveny 
             při mších svatých 

   
 

  27. červenec 
 
V květnu letošního roku Rada města Petřvaldu vyhlásila záměr pronájmu nebytových prostor kulturního 
domu. Se svým podnikatelským záměrem se přihlásilo 5 fyzických osob, do užšího výběru se dostali dva 
uchazeči. Na 40. schůzi Rady města Petřvaldu 27. 7. 2009 radní  rozhodli o uzavření smlouvy s panem 
Břetislavem Hečkem, občanem města Petřvaldu, o nájmu restaurace kulturního domu  a o správcovství 
ostatních nebytových prostor.  
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Zeptáme se pana Hečka, co nabídne občanům v kulturním domě. 
 
 
S jakými představami se ujímáte vedení kulturního domu?  
 
Mým hlavním přáním je zvednout úroveň kultury v našem městě. Chtěl bych rozšířit kulturní nabídku pro 
všechny věkové kategorie. Mou snahou bude pořádat koncerty, klubové večery a taneční večery  pro všechny 
věkové kategorie.  
 
Jaké služby nabízíte v restauraci?  
 
Myslím, že velmi důležitým krokem bylo rozdělení restaurace na část kuřáckou a nekuřáckou. Toto 
rozhodnutí přijmou kladně dle mého názoru hlavně nekuřáci. Provedená opatření k rozdělení na nekuřáckou 
část ještě nejsou konečná. Mám v plánu doplnit volné plochy o akvária tak, aby se restaurace stala zajímavou 
i pro děti. Pro ně chystám spolu s manželkou v nejbližší době vybudovat v kulturním domě dětský koutek. 
Mám za to, že je to už v dnešní době  standardní záležitost. V žádném případě zde nebudeme provozovat 
výherní automaty. Spíše bych chtěl zájemce pozvat na kulečník a šipky. Obojí je již v provozu.  
V restauraci nabízíme menu, které lze zakoupit za různé ceny. Podává se vždy polévka a k ní podle přání 
zákazníka jídlo v hodnotě 50 Kč, 65 Kč a 75 Kč. K menu se vždy zdarma podávají 2 dcl sodové vody. Menu 
se  podává od 11do 14 hod. Poté si návštěvník může objednat z menu jídlo, ale jen to za 75 Kč. Velký výběr 
jídel  nabízíme i z jídelního lístku. Specialitou bude pro návštěvníky KD klokaní maso, zvěřina, ryby…, ale i 
jiné zajímavé kombinace. Chce to prostě přijít a vyzkoušet. Ať si každý z hostů zhodnotí kulinářské výrobky 
našich kuchařů. A buď se budou vracet, nebo poradí, jak vylepšit nabídku jídel. 
 
Berete objednávky i na rodinné  či jiné oslavy? 
 
Samozřejmě. Lidé si mohou na tel. č. 596 541 393 nebo osobně objednat jakoukoliv akci - svatby, 
narozeniny, oslavy všeho druhu, pohřby apod. V případě, že má zákazník zájem, můžeme mu nabídnout i 
živou hudbu. Uděláme vše pro to, aby se lidem u nás líbilo a cítili se jako doma. Také firmy si mohou 
objednat  pronájem sálu nebo banketek. Budeme se snažit vyhovět všem. Totéž platí i pro organizace. 
Razíme heslo: ,,Nic není nemožné“.  
 
Mluvil jste o specialitách ve výběru masa. Jaké nápoje nabízíte ? 
 
Musím se zmínit o vinotéce z Lechovic. Jedná se o kvalitní odrůdová vína, jakostní vína bílá i červená, 
k prodeji máme i velmi kvalitní přívlastková vína. Milovníci piv si mohou objednat Ostravar 12°, 
Staropramen, polotmavý Granát a nabízíme i Stelu. Je to 12° pivo, taková vlajková loď celého pivovaru 
Ostravar. Motoristům nabídneme nealkoholický Staropramen v láhvích. 
 

 
 
A vaše přání na závěr? 
 
Přál bych si, aby se kulturní dům stal středem kulturního dění v našem městě, kde se budou pořádat  klubové 
večery  pro všechny věkové skupiny. Uvidíme, jak tento můj záměr dopadne. Záleží na tom, jak si lidé 
zvyknou KD navštěvovat. Ale nejvíc bych si přál, aby se lidé do kulturního domu naučili chodit a aby se tu 
cítili jako doma. 
 
Totéž je přáním majitele kulturního domu, města Petřvaldu. 
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16. srpen 
 

                    25. 8. v 8 hod 
                    po mši svaté  

                                     Kostel sv. Jindřicha 
                                   Petřvald u Karviné 

SVÁTOST BIŘMOVÁNÍ 
 

Svátost biřmování udělí v 10 hodin  
Mons. František Václav Lobkowicz, O. Praem 

 
Svátost biřmování (z latinského confirmatio) znamená posílení, upevňování. Touto 

svátostí se naplňuje křestní milost - biřmovanci je udělena křesťanská dospělost. Svátost biřmování uděluje 
biskup nebo s jeho svolením kněz. Při udělování svátosti biskup vkládá ruku na biřmovance, maže ho na čele 
křižmem a říká: „Přijmi pečeť daru Ducha svatého.“ Při tomto úkonu stojí za biřmovancem jeho kmotr, který 
má svou pravou ruku na jeho pravém rameni. Tím stvrzuje, že bude biřmovanému v životě duchovní oporou. 
Svátost biřmování se uděluje pokřtěnému pouze jedenkrát v životě.  
Po 55 letech se petřvaldští farníci dověděli, že do kostela sv. Jindřicha zavítá Mons. František Václav 
Lobkowicz, biskup Ostravsko-opavské diecéze, aby udělil svátost biřmování. Vzácným hostem při 
tomto obřadu byl Th.Dr. Antonín Huvar, papežský prelát, kterého znají petřvaldští věřící, když po 
sametové revoluci nastoupil službu v Petřvaldě. Pro své kněžské povolání v minulém režimu mnoho vytrpěl. 
Po svém příchodu do Petřvaldu se ihned pustil do opravy kostela, přičemž mu pomáhali věřící z okolních 
obcí, hlavně z Rychvaldu. Prací se účastnilo i několik Petřvalďanů včetně některých členů Občanského fóra. 
Při obřadu celebroval Mons. Lobkowiczovi také petřvaldský pan farář Mgr. M. Gandera. 
 

 
 
Starší ročníky Petřvalďanů si po obřadu před kostelem zavzpomínaly na poslední biřmování v Petřvaldě v r. 
1954, kterého se mnozí osobně zúčastnili jako biřmovanci se svými kmotry, rodiči a příbuznými. Všichni 
vzpomínali na velkou účast biřmovanců a plný kostel věřících. Jako by už tehdy tušili, jaká doba věřícím 
nastává. Vždyť to byla 50. léta a ta nepřinesla nic dobrého. 
16. srpna 2009 byli biřmovanci dva. I tak se projevily dopady minulého režimu. 
 
 
 

23. srpen 
 
Cyklistický klub FESO Petřvald pořádal dne 23. 8. cyklistický závod „O cenu města Petřvald“, který 
byl zařazen do seriálu závodu Českého poháru juniorů, kadetů, starších žáků, žen, juniorek, kadetek, 
žákyň a rámcového závodu mužů a žáků mladších. Start a cíl závodu byl u klubovny cyklistiky na 
Březinách. Trasa vedla před Petřvald, Rychvald, Orlovou a zpět do Petřvaldu. Měřila 10 km. Muži jeli 10 
okruhů, junioři 8, kadeti, ženy a juniorky 6, žáci starší a kadetky 4, žáci mladší a žákyně 2 okruhy. Závodu se 
zúčastnili závodníci z celé ČR, Slovenska a Polska. Hlavním sponzorem bylo město Petřvald, za což je oddíl 
FESO městu velmi vděčný. Krize se totiž projevila i v této oblasti tím, že mnozí sponzoři v letošním roce 
nemohli oddílu pomoci jako v minulých letech. Závod je již 17 let v celostátním kalendáři a nebylo by 
jednoduché ho zrušit. Také Policie ČR, městská policie Orlová, dobrovolní hasiči Petřvald a Rychvald a paní 
MUDr. J. Kremerová, ti všichni odvedli skvělou práci a jejich zásluhou nedošlo během závodu k žádným 
závadám či zraněním závodníků. 
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Vítězové jednotlivých kategorií:  
 
muži: 
1. Petr Swaczyna                  CK Feso Petřvald 
2. Tomáš Čer                          CK Kolokram (odchovanec Petřvaldu) 
3. Marcel Baban                     SK MADT - Sport Klapka 
 
junioři: 
1. Lukáš Smola                      CK Windoors‘ Příbram 
2. Josef Hošek                        TJ Favorit Brno 
3. Tomáš Koudela                  TJ Kovo Praha 
 
kadeti: 
1. Josef Černý                          ACK Stará Ves nad Ondř. 
2. Petr Hampl                           SK Veha Team 
3. Athanasios Markos              ACK Drak Vrbno 
11. Ondřej Fierla                   CK Feso Petřvald 
26. Lumír Šenkýř                  CK Feso Petřvald 
 
žáci starší: 
1. Šimon Adámek                    TJ Cyklo Prag 
2. Jan Wala                              SK Maxbike Orlová 
3. Luděk Lichnovský               MAPEI cyklo Kaňkovský 
9. Jan Koten                           CK Feso Petřvald 
15. Jan Fierla                         CK Feso Petřvald 
 
 žáci mladší: 
1. Kamil Indeka                       LKS Pszczyna 
2. Daniel Glogovský                SK Maxbike Orlová 
3. Petr Mosinger                      CK Windoors‘ Příbram 
 
ženy: 
1. Lucie Kočí                           KC Slavie Praha 
2. Monika Kaplecová              CK MTB Dohňany 
3. Eva Kratochvílová               SK Maxbike Orlová 
 
juniorky: 
1. Michaela Ištvanová              ACK Stará Ves nad Ondř. 
 
kadetky: 
1. Michaela Sykorová              TJ TŽ Třinec 
 
žákyně: 
1. Jana Macháčová                   TJ Sigma Hranice 
 

 
1. místo Petr Swaczyna, CK Feso Petřvald. 

 
 
 



44

29. srpen  
 
Když se v Petřvaldě poprvé hrály taroky, bylo to pro mnohé lidi velké překvapení. Většina si myslela, že se 
pár chlapů v hospodě sesedne k jednomu stolu, vytáhnou karty a budou nějakou dobu ,,mastit“, dokud 
nebude čas jít domů. Že to bude soutěž nebo dokonce turnaj, napadlo málokoho. To se psal rok 2004. 
Organizátorem byla TJ Sokol Petřvald. Oznámení však hlásalo, že jde o  
 

,,I. ročník tarokového turnaje pro širokou veřejnost 
s mezinárodní  účastí“ (11. září 2004) 

 
Tak pozor! To nebude jen tak něco, nad čím by se mohlo mávnout rukou. Oni to fakt myslí vážně!? 
Zvědavost byla veliká. Ukojila ji zpráva v zářijovém čísle Petřvaldských novin 2004, která shrnula tuto 
novou aktivitu MO Sokola: 
 
„přihlásilo se 28 hráčů...  
většina z blízkého okolí, ale dojeli i z Přerova, Brna a 3 hráči z Polska, kde je hra taroky mnohem více 
rozšířena a jednotlivé organizace čítají i 100 hráčů.“ 
 
 
A  nyní  uděláme střih jako v televizi … 
 

V sobotu 29. srpna 2009 uspořádala TJ Sokol Petřvald 
„6. ročník  tradičního tarokového turnaje“ 

 
Tento turnaj je zařazen do větší regionální soutěže – Tarokové ligy Moravy. Tomu odpovídá i velice pěkná 
účast. Zúčastnilo se 80 hráčů, čímž se podařilo vyrovnat loňský rekord v účasti. Značnou měrou se na tak 
hojném počtu podíleli i kolegové z Polské republiky. Tentokrát nás navštívilo 26 hráčů ze tří spřátelených 
středisek. Turnaj si drží svou standardní úroveň, organizační výbor se snaží pro každý ročník přijít s něčím 
novým a zajímavějším, k čemuž jistě patří i kvalitní domácí kuchyně a na závěr věcné ceny pro všechny 
účastníky. 
 
Bez vydatné pomoci sponzorů by to však nebylo možné. Pro letošní ročník byli hlavními sponzory město 
Petřvald, Canis Ostrava – pracovní oděvy, Park Lane Confectionery, Hornické muzeum Ostrava a Beskydská 
župa TJ Sokol. Nelze nezmínit i sponzory z řad menších podnikatelů - Optika Jirušková, Cyklo Šeda, 
Restaurace Sokol - Hečko, Jiří Németh Havířov, Pekárna Rychvald, D. P. Technology Petrovice u Karviné, 
FINAL THERM Český Těšín, Cieslar Bystřice, Jindřich Tomášek Byškovice.  
 
TJ Sokol Petřvald děkuje všem hráčům za hojnou účast, sponzorům za vydatnou pomoc a organizátorům za 
kvalitní přípravu turnaje a těší se na další ročník. Poděkování patří panu Římánkovi, který po oba dny fotil a 
vše zdokumentoval.  
 

        
 
--------------- 
 
Co k tomu dodat? -  Každý začátek je těžký. 
                    Anebo - Kdo chce, ten i může.   
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1. září 
 
                                                    Ta naše škola,      Do světa hledí, 
                                                     pěkná a milá,       láká a volá: 
                                                    jak by to naše               ,,Dětičky moje, 
                                                    maminka byla.      jsem vaše škola!“ 
 
 
Školní zvonek se po dvou měsících opět rozezněl. Je úterý, 1. září 2009. Prvňáčky a jejich rodiče si už 
vyzvedly paní učitelky, aby je po ještě  ztichlých chodbách odvedly do tříd, které se stanou jejich novým 
domovem. Sotva za nimi zapadnou dveře, chodby ožijí běžným školním hlukem, neboť se hrnou mazáci -  a 
tak tomu bude až do posledního dne měsíce června, než ze školy svorně vyrazí bývalí bažanti, kteří už před 
staršími mazáky ztratili respekt a hurá na prázdniny!  Pak  škola na dva měsíce zase ztichne. 
 

 
 
Co čeká žáky všech tříd, je každému jasné, co čeká jejich protistranu, je jasné rovněž. Nač se mohou ve 
školním roce 2009 - 2010 ale těšit strany obě, to se teprve dozvědí: 
 

 
Organizace školního roku 2009/2010 

 
Zahájení školního roku úterý 1. 9. 2009 
Podzimní prázdniny čtvrtek a pátek 29. 10. - 30. 10. 2009 
Ředitelské volno pondělí 16. 11. 2009 
Vánoční prázdniny středa - pátek 23. 12. 2009 - 1. 1. 2010 
 pondělí vyučování začne 4. 1. 2010 
Jednodenní pololetní prázdniny pátek 29. 1. 2010 
Jarní prázdniny pondělí - pátek 1. 3. - 5. 3. 2010 
Velikonoční prázdniny čtvrtek a pátek 1. 4 - 2. 4. 2010 
Hlavní prázdniny čtvrtek - úterý 1. 7. - 30. 8. 2010 
   
Zahájení školního roku 2010/2011 středa 1. 9. 2010 
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2. září 
 
Ve středu 2. září 2009 se zastupitelstvo sešlo k svému plánovanému 19.  jednání ve volebním období 
20007 – 2010. Čím se zastupitelstvo zabývalo: 
 
schválilo  

 zprávu o plnění rozpočtu města Petřvaldu za 1. pololetí 2009; 
 rozpočtové opatření č. 8/09; 

 
vyhlásilo  záměr prodeje části pozemků parc. č. 2298/5, parc. č. 2707/1 a parc. č. 6168/3 v k. ú. Petřvald; 
 
rozhodlo uzavřít s městem Orlová Dohodu o partnerství k projektu „Technologické centrum a elektronické 
spisové služby na území správního obvodu města Orlová;“ 
 
schválilo dodatky ke Zřizovacím listinám Základní školy a Základní umělecké školy Petřvald Školní 246, 
přísp. org. a Mateřské školy Petřvald 2. května 1654, příspěvkové organizace; 
 
vzalo na vědomí informace starosty města, místostarostky a tajemnice MěÚ.  
 
Poté se zastupitelé zabývali hospodařením města v 1. pololetí r. 2009. 
 
Rozpočet města Petřvaldu na rok 2009 byl zpracován v souladu se zákonem č. 250/2000 Sb. o rozpočtových 
pravidlech územních rozpočtů a rozpočtovou skladbou platnou od 1. 1. 2009. Při zpracování rozpočtu se 
vycházelo ze schváleného rozpočtového výhledu města Petřvaldu na rok 2009, ze zákona č. 243/2000 Sb. o 
rozpočtovém určení daní,  z vyhlášky č. 316/2008 Sb. o podílu jednotlivých obcí na stanovených procentních 
částech celostátního hrubého výnosu daně z přidané hodnoty a daní z  příjmů a z odhadu daňových příjmů 
obcí na rok 2009. 
Rozpočet je v souladu s platnou metodikou koncipován jako nevyrovnaný. V příjmové části je sestaven 
v objemu 70 457 tis. Kč, ve výdajové části v objemu 75 202 tis. Kč. K dokrytí výdajů jsou použity 
prostředky z fondu rezerv a rozvoje a prostředky získané odprodejem podílových listů. 
Rozpočet výdajů byl v průběhu 1. pololetí 2009 posílen rozpočtovými opatřeními o 3 605 tis. Kč (např. 
oprava střechy na domě č. p. 930 (budova České spořitelny), úprava bytu v domě č. p. 930, úhrada daně 
z převodu nemovitostí, dodávka vozidla a následná požární přestavba, úhrada výdajů na volby do 
Evropského parlamentu, nákup osobního automobilu, úhrada výdajů spojených s výkonem přenesené 
působnosti). Posílen byl překročenými kapitálovými příjmy, přijatými dotacemi a  prostředky z fondu rezerv 
a rozvoje. 
Skutečné příjmy za 1. pololetí 2009 činily 35 924 tis. Kč, výdaje byly čerpány ve výši 32 658 tis. Kč.  
 
 

Přehled o čerpání rozpočtu výdajů za 1. pololetí 2009 
 

Odvětvové třídění – paragraf Schválený 
rozpočet 

Upravený  
rozpočet 

Skutečnost 

1014 Ozdravování hospodářských zvířat 
2212 Silnice 
2219 Ostatní záležitosti pozemních komunikací  
2221 Provoz veřejné silniční dopravy 
2321 Odvádění a čištění odpad. vod a nakládání s kaly 
3111 Předškolní zařízení 
3113 Základní školy 
3314 Činnosti knihovnické 
3315 Činnosti muzeí a galerií 
3319 Ostatní záležitosti kultury 
3330 Činnost registrovaných církví a nábožen. společ. 
3349 Ostatní záležitosti sdělovacích prostředků 
3392 Zájmová činnost v kultuře 
3399 Ostatní záležitosti kultury, církví a sděl. prostředků 
3412 Sportovní zařízení v majetku obce 
3419 Ostatní tělovýchovná činnost 
3421 Využití volného času dětí a mládeže 
3429 Ostatní zájmová činnost a rekreace 
3599 Ostatní činnost ve zdravotnictví 

       200   
     3 328 
     1 188 
     3 990 
     2 549    
     2 014 
   10 598 
     1 271 
            - 
          20 
            - 
        258 
     2 416 
        589 
        418 
        400 
            4 
          65 
            5 

       200    
      3 328 
         588 
      3 990 
      2 549       
      2 014 
    10 598 
      1 271 
             4 
           20 
             6 
         258 
      2 416 
         589 
         418 
         400 
             4 
           65 
             5 

         40    
         586 
             7 
      1 713 
         104 
         611 
      6 560 
         516 
             4 
           13 
             6 
         115 
      1 127 
         148 
         138 
         192 
             1 
           63 
             - 
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3612 Bytové hospodářství 
3631 Veřejné osvětlení 
3632 Pohřebnictví 
3639 Komunální služby a územní rozvoj 
3722 Sběr a svoz komunálních odpadů 
3729 Ostatní nakládání s odpady 
3745 Péče o vzhled obcí a veřejnou zeleň 
4351 Osob. asistence, pečovatel.služba a podp. sam. bydl. 
4359 Ostat. služby a činnosti v oblasti sociál. péče 
5511 Požární ochrana – profesionální část 
5512 Požární ochrana – dobrovolná část 
6112 Zastupitelstva obcí 
6117 Volby do Evropského parlamentu 
6171 Činnost místní správy 
6310 Obecné výdaje z finančních operací 
6330 Převody vlast. fondům v rozpočtech územní úrovně 
6399 Ostatní finanční operace 
6402 Finanční vypořádání minulých let 

     5 655 
     4 482 
        351 
     7 600 
     8 000 
          50 
     1 943 
     1 202 
        127 
            - 
        294 
     1 848 
            - 
   14 264 
          45 
        530 
            - 
          28 

      6 962 
      4 482 
         351 
      8 250 
      8 000 
           50 
      1 943 
      1 202 
         127 
           10 
         924 
      1 848 
         124 
    15 400       
           45 
         530 
         322 
           28                 

      2 744 
      1 593 
           88 
      3 719 
      3 129 
           20 
         804 
         481 
           43 
           10 
         291 
         880 
           34 
      6 505 
           23 
    52 637  
         322 
           28 

Výdaje celkem (včetně konsolidačních položek)    75 732     79 337     85 295 
Konsolidace výdajů (- § 6330)         530          530     52 637 
VÝDAJE   CELKEM po konsolidaci    75 202     78 807     32 658 

 
 
 

19. září 
 
Že jsou Petřvalďané na sladké, můžeme soudit z toho, že soutěž vyhlášená z legrace před dvěma lety 
Českým svazem žen, má letos již třetí pokračování. Do akce se zapojila i místní organizace Českého svazu 
chovatelů. Finančně ji podpořilo město Petřvald. 3. ročník soutěže o nejlepší petřvaldskou buchtu (aby 
nedošlo k omylu! Nejedná se o volbu MISS ani o pěknou petřvaldskou dívku! Jde skutečně o něco dobrého, 
sladkého, v troubě upečeného – prostě k snědku! (Ne v přeneseném slova smyslu - ta je (buchta = holka k 
sežrání!). Tak ta soutěž se konala v sobotu 19. září 2009 v areálu chovatelů Popelka.  
Kolem 13. hodiny se začaly do Popelky trousit petřvaldské hospodyňky, ženy, maminky, babičky a 
prababičky se svými voňavými výrobky. Nakonec se jich nasbíralo dvaadvacet. Úctyhodné číslo - už proto, 
že jim ty dobroty domácí nesnědli k sobotní kávě… Mezitím co se porota ze všech sil snažila spravedlivě 
najít vítěze/ vítězku, objevily se pohádkové bytosti a zabavily netrpělivé děti hrami a soutěžemi. 
Je rozhodnuto! Palmu vítězství si z  3. ročníku odnese paní Marie Medňanská za buchtu s názvem 
,,Francouzský koláč“. Děti si už vyhrály, dospělým by nějaké to sousto přišlo rovněž vhod, naštěstí na 
pohoštění organizátoři nezapomněli – k mání byly buchty, opečené buřty a jedno z nejoblíbenějších 
slezských jídel – bramborové placky, na které padlo 10 kilo brambor. Záměr organizátorů zpestřit rodinám 
sobotní odpoledne se vydařil, navíc si každý mohl vyžádat recept na vítěznou buchtu . Zde je: 
 
Francouzský koláč 
 
V teflonové formě rozmícháme po dvou lžících tekutého medu, másla a pískového cukru. Na směs 
poklademe na plátky pokrájená jablka nebo hrušky, na ně položíme rozválené listové těsto. Pečeme 
v předehřáté troubě dorůžova. Upečený koláč převrátíme ovocem nahoru a listovým těstem dolů.  
Dobrou chuť vám přeje M. Medňanská 
 

 
Vítězka 3. ročníku soutěže o nelepší petřvaldskou buchtu paní M. Medňanská. 
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26. září 
 
V sobotu 26. září 2009 členové SPOZu s velkou radostí přivítali v obřadní síni MěÚ našeho města 
jedenáct občanů - jubilantů, kteří se společně se svými rodinnými příslušníky dostavili k předem 
plánované oslavě svého významného jubilea. Hostitelkami petřvaldských jubilantů byly  místostarostka paní 
J. Skálová, Mgr. Š. Němcová, zastupitelka města, a matrikářka paní I. Tomková. Výčet těch, kteří se na 
krásné oslavě podíleli, by nebyl úplný, kdybychom se nezmínili o hudebním triu, které obřad doprovázelo 
hudbou a zpěvem - paní O. Šmídová u varhan, H. Stejskalová housle a S. Jungová krásným zpěvem.  
 
Kdo byl tentokrát tím ptáčkem na nejvyšší větvičce? 
 
pan  Josef Motloch                    80 let  
pan  Ivan Podepřel                 80 let 
pan  Ing. Karel Cvik              80 let  
paní Vítězslava Kiková         80 let  
pan  Miroslav Novák             80 let 
pan  Karel Šebesta                 80 let  
paní Helena Bartečková        80 let  
paní Ludmila Kralovanská    85 let  
paní Jiřinka Chlebíčková       80 let  
pan  Jaroslav Chlebík            80 let 
paní Anna Jaglářová              80 let 
 
Slavnostní projev pronesla místostarostka Jarmila Skálová. Použila v něm citát světového dramatika 
Williama Shakespeara: ,,Starý člověk je podruhé dítětem, ale současně je moudřejším, než býval kdykoliv 
předtím.“ 
Tato myšlenka je jistě moudrá a pravdivá. Pohled do tváří jubilantů, do laskavých a moudrých očí napověděl, 
kolik překážek v životě museli překonat, kolik trápení prožít a vydržet. Ať už byly chvíle krásné či méně 
pěkné, smutné i veselé, bylo jim osudem dopřáno dožít se vysokého věku a to, jak všichni víme, není věc 
samozřejmá a je třeba se z ní radovat. 
Radost jubilantům udělali svým vystoupeními i žáci ZUŠ pod vedením paní učitelky B. Ryšánkové a Š. 
Podobové. Na závěr všichni jubilantům popřáli, ať jim zdraví slouží do sta roků, ať jejich podzim života má 
co nejvíce slunečných dnů, ať je život stále těší. 
 

 
1. řada zleva: J. Motloch, I. Podepřel, Ing. K. Cvik, V. Kiková, M. Novák 

2. řada zleva: K. Šebesta, H. Bartečková, L. Kralovanská, J. Chlebíčková, J. Chlebík, A. Jaglářová 
3. řada: Mgr. Š. Němcová, J. Skálová, I. Tomková 

 
 
 

6. říjen 
 
Stále častěji slyšíme z médií o tom, jak naše populace stárne, přibývá lidí důchodového věku a dětí se rodí 
málo. Problémy, které tento stav přináší, jsou nasnadě. Je třeba postarat se o ty, o které se nemůže nebo 
nechce postarat rodina, nebo ty, kteří zůstali ve stáří osamělí. Krátce po sametové revoluci rozhodlo nové 
zastupitelstvo o využití zdevastovaných brigádnických domů na Nové dědině, tzv. Kamčatce, které v 50. 
letech hornického boomu  sloužily jako ubytovny brigádníkům přicházejícím z celé Československé 
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republiky do ostravsko - karvinských dolů. Tři z těchto domů byly převedeny do majetku města a pomalu se 
z bývalých ,, brigošbaráků“ měnily v obydlí důstojná pro život seniorů v 3. tisíciletí. 
 
Využijeme aktivity Asociace poskytovatelů sociálních služeb a MPSV (Ministerstva práce a sociálních věcí), 
které vyhlásily ve dnech 5. - 11. října 2009 Týden sociálních služeb ČR. Při této příležitosti město Petřvald 
připravilo na 6. říjen 2009 Den otevřených dveří v DPS (v Domě s pečovatelskou službou), jak se tomuto 
zařízení města říká. Využijeme této příležitosti a navštívíme seniory města Petřvaldu v jejich novém domově. 
Většina se jich shromáždila v budově, kde je společenská místnost, tzv. klubovna, v níž se už připravovali 
hosté k slavnostnímu zahájení akce, ale také ke kulturnímu programu. Obyvatele DPS i milé hosty přivítala 
místostarostka Petřvaldu paní Jarmila Skálová a seznámila je s každodenním životem obyvatel a jejich 
kontaktem s životem města. Známá skupina Havířovské babky potěšila písničkami, básničkami a úsměvným 
povídáním nejen přítomné seniory a hosty, ale rovněž děti a pracovníky z Benjamínu (ústavu pro postižené 
děti a mládež v Petřvaldě na Nové dědině), kteří petřvaldskou akci navštívili. 
 

    
 
Po vystoupení proběhlo krátké neformální setkání obyvatel DPS s vedením a pracovníky města. Venku již 
čekali první hosté, občané Petřvaldu, kteří si přišli prohlédnout městské  zařízení - kulturní místnost, kde byla 
instalována výstavka fotografií ze života DPS, z práce pečovatelek, z činnosti klubu důchodců i ze Dne 
sociálních služeb v Orlové. Mohli také nahlédnout nejen do zázemí pečovatelek, nýbrž i do jednotlivých bytů 
seniorů. Všem zúčastněným se bydlení v tomto zařízení líbilo. Přišli občané, kteří již žádost o umístění 
v DPS mají podanou, i ti, kteří se nejdříve chtěli podívat na možnosti bydlení. 
 

       
 
Na závěr popřáli hosté všem seniorům ve městě k jejich svátku - Mezinárodnímu dni seniorů, který se 
připomíná a slaví 1. října,  především pevné zdraví a příjemnou a přátelskou rodinnou pohodu. 
 
 
 

7. říjen 
 
20. zasedání Zastupitelstva města  Petřvaldu se konalo 7. října 2009. 
 
Schválilo  

 rozpočtový výhled města Petřvaldu na rok 2011 - 2024; 
 rozpočtové opatření č. 10/09. 
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Rozhodlo o bezúplatném nabytí pozemků a o úplatných převodech pozemků na kat. území Petřvald.  
 
Vyhlásilo záměr prodeje části pozemků parc. č. 5564/2 a č. 5571 v kat. území Petřvald. 
 
Rozhodlo o podání žádosti o poskytnutí dotace z „Operačního programu Životního prostředí“ prioritní osa 1, 
oblast podpory 1.1.1 – Snížení znečištění z komunálních zdrojů, na projekt  Odkanalizování města Petřvaldu. 
 
Vzalo na vědomí  

 zápis z jednání kontrolní komise SMOOK ze dne 29. 5. 2009; 
 informaci o organizačním  zabezpečení roční inventarizace majetku a závazků města Petřvaldu v roce 

2009. 
 
 
 

16. říjen 
 
Krásný říjnový den vylákal na pozvání Sboru pro občanské záležitosti řadu občanů, jejichž rok narození 
z nich učinil letošní jubilanty, do kulturního domu. Týkal se těch, kteří v tomto roce do jakýchkoli záznamů a 
tiskopisů přiznávají, že jim je 75 nebo 70 let, takže se narodili v roce 1934 nebo 1939. Kdyby toto jubileum 
snad chtěli přehlédnout nebo zatajit, nedovolí jim to matrikářka Městského úřadu v Petřvaldě paní Ivana 
Tomková, která pozorně sleduje z postu své funkce, kteří občané města Petřvaldu se stali jubilanty. A proto 
jménem Sboru pro občanské záležitosti v daném roce svolává jubilanty a jejich rodinný doprovod, aby se 
(tentokrát 16. října 2009) dostavili do sálu petřvaldského kulturního domu. Protože Petřvalďané pozorně 
sledují informace, které jim přinášejí každý měsíc Petřvaldské noviny, vědí, která bije. A tak oni sami udržují 
tuto pěknou tradici, při které jim představitelé města mohou u příležitosti jejich jubilea poblahopřát a 
poděkovat za vše, co ve svém životě vykonali pro své rodiny, své město a pro svou vlast, popřát jim do 
dalších let pevné zdraví a spokojený život v kruhu jejich rodin a ve městě, které se snaží vytvářet svým 
občanům dobré podmínky pro tento spokojený život.  
 

 
 
Letošním jubilantům přišli popřát a připít na zdraví místostarostka paní Jarmila Skálová, členové 
zastupitelstva paní Mgr. Šárka Němcová a pan Ivo Tvrdoň. Slavnostní odpoledne pak prožili jubilanti ve 
společnosti orlovských národopisných tanečních souborů Olšina a Olšinka, kteří za doprovodu cimbálové 
muziky Olšinka zpříjemnili milému publiku sváteční odpoledne. 
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17. říjen 
 
17. října 2009, přesně na den po půlstoletí společné cesty životem, zamířily kroky Josefa a Hany 
Procházkových do obřadní síně Městského úřadu v Petřvaldě. Tentokrát měl zlatý svatební průvod jinou 
sestavu. Za jubilanty kráčely tři Procházkovic děti, Marcela, Karel a Iveta s partnery, vnoučaty a pravnoučaty 
zlatého páru, následovali ostatní blízcí a přátelé. Důvodem jejich cesty bylo připomenout si slib daný před 50 
lety na základě vzájemné lásky, úcty a přání setrvat v tomto svazku v dobrém i zlém. I tentokrát si mohli 
s láskou a s čistým svědomím pohlédnout do očí a znovu říci, že 
 

Hana a Josef Procházkovi 
 
svůj slib chtějí plnit i nadále. Dnes vědí a jejich děti a vnuci vidí, že to bylo dobré rozhodnutí, neboť ve dvou 
se bolest dělí a radost násobí. Manželé Procházkovi těch neuvěřitelných 50 let prožili v lásce, pohodě a 
radosti, a to rozhodně není málo. Dojemnou a příjemnou atmosféru všem přítomným v obřadní síni vytvořili 
zpěvačka Lubica Oczková za hudebního doprovodu Mgr. Reginy Bednaříkové a houslisty Zdeňka Smolky. 
Všichni přítomní v obřadní síni popřáli zlaté dvojici ještě mnoho let prožitých v lásce, zdraví a spokojenosti. 
 

 
 
 
 

25. říjen 
 
Projekty, které mají v Evropské unii spojovat a sbližovat lidi v regionech, rozšiřovat spolupráci v různých 
oblastech jejich činnosti, se mezi Petřvaldem a polskými městy v oblasti Těšínského Slezska plní, 
v konkrétních činech, ne pouze na papíru. Tak například projekt Hledání společných kořenů – přehlídka 
regionálních skupin z oblasti Těšínského Slezska v Rudzici. 
 
Součástí projektu bylo uskutečnění 
 

1. ročníku přehlídky regionálních skupin 
 
Přehlídka se měla uskutečnit na jevišti vybudovaném k tomuto účelu. Jelikož však počasí nedovolilo, 
uskutečnila se akce v kulturním středisku v Rudzici. Za náš region vystoupily ,,Havířovské babky“, které se 
zaměřují na slezský folklor, a náš taneční soubor ,,Petřvaldské srdce“, který předvedl moderní taneční 
trendy. Oba české soubory byly úspěšné. 
 
Z polských souborů se představily soubory: 
  

Jasieniczanka   -  založen v r. 1988 
Bierowianie  -  založen v r. 2004 
Miedzyrzecznie  -  založen v r. 1991 

 
Součástí nedělního odpoledne byl workshop (tvůrčí dílna) lidového umění a řemesel: 
 
- ženy z České republiky předvedly výrobu různých předmětů z  pedigu, háčkování vánočních ozdob, 

drátkování krásných figurek, malování na sklo, batikované výrobky a vyšívání. Přítomní si pak mohli 
některé techniky vyzkoušet a výrobky zakoupit. 

 
- polské děti vystavovaly řezbářské práce a obrázky malované na skle. 
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O úspěchu celé akce svědčil dlouhotrvající potlesk po vystoupeních jednotlivých souborů i fakt, že akce bude 
mít pokračování i v příštím roce.  
 

 
 
Projekt byl spolufinancován z  prostředků Evropského fondu regionálního rozvoje v rámci Operačního 
programu přeshraniční spolupráce Česká republika - Polská republika 2007-2013, Fondu mikroprojektů 
Euroregionu Těšínské Slezsko – Śląsk Cieszyński   a státního rozpočtu Polské republiky.   

 
 
 

Stromy umírají vstoje 
 
Do roku 2009 byly v Petřvaldě donedávna registrovány tři památné stromy - dub na  ulici  Závodní, buk  
na okraji lesa na konci ulice Družstevní (oba stromy rostou na pozemku města) a krásná lípa na ulici 
Polní. Rostla na pozemku soukromého vlastníka, byla dominantou místní lokality, pamatovala zrušení 
roboty v roce 1850 a byla pýchou selské usedlosti Františka Břímka čp. 58. Bohužel právě tato krásná lípa 
bude z tohoto seznamu vymazána.   
Od roku 2002 došlo vlivem silných mrazů k rozštěpení hlavního kmene stromu a její zdravotní stav se začal 
velmi zhoršovat. K  její záchraně bylo provedeno několik opatření. V roce 2004 byla zasažena bleskem a 
v roce 2006 ,,nějaký dobrák“ navíc v dutině stromu založil dvakrát požár, který podstatně zhoršil zdravotní 
stav stromu. V letošním roce došlo k výraznému narušení její vitality a stability. Vzhledem k tomu, že strom 
rostl těsně u místní komunikace, byl na této komunikaci havarijním stavem lípy ohrožován provoz. Příslušný 
orgán ochrany přírody proto na základě posouzení Agenturou ochrany přírody a krajiny (středisko Ostrava) 
konstatoval, že s ohledem na výrazně zkrácenou životnost se jeví další ošetřování a vkládání finančních 
prostředků do stromu neefektivní. Zrušil proto ochranu tohoto památného stromu a vlastník požádal o jeho 
pokácení. Stalo se tak ke konci roku 2009. 
 
Motto: 
 
Péče člověka o přírodu není ctností, ale jen nepatrnou splátkou za poskytované bohatství, které příroda 
člověku nabízí. Vědomí skutečných zásluh o přírodu nám ale připomíná, že člověk zdaleka není pánem 
přírody a měl by mít na paměti: 
 

Stejnou měrou dávat jako přijímat! 
 

                 
                                    Památná lípa v r. 2000.                                                              Kmen lípy v r. 2009. 
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30. říjen 
 
O stavbě kostela sv. Jindřicha byla během posledních 15 let v kronice již několikrát zmínka. Naposledy 
v loňském roce (2008), ve kterém uplynulo170 let od okamžiku, kdy začal kostel sloužit petřvaldským 
věřícím. To bylo v roce 1838. Možná bychom si mohli připomenout, že s výstavbou nového katolického 
kostela začal 3. května 1835 majitel petřvaldského panství hrabě Jindřich Larisch-Mönnich. Kdybychom 
měli nějaké kouzelné kukátko do minulosti, viděli bychom,  za jakých podmínek začala stavba nového, 
zděného kostela  (starý, dosud sloužící dřevěný kostel zasvěcený sv. Janu a Pavlovi, stojící v místech, kde se 
nyní nachází hlavní brána petřvaldského hřbitova, byl zbourán a dřevo bylo použito na stavbu obilní sýpky u 
Prostředního dvora. Ten se nacházel naproti dnes stojícímu kulturnímu domu města Petřvaldu.) Tak tedy 
nahlédneme do doby, kdy na kopci začala výstavba nového kostela podle vzoru jistého kostelíku v italském 
Miláně, který si oblíbil pan hrabě na svých cestách. 
Rok 1835 se vyznačoval horkem a suchem, na polích se neurodilo, ceny potravin stouply, lidé hladověli, 
panovala nouze o práci. Proto se většina ochotně zapojila do práce při stavbě kostela. V následujícím roce se 
stavěla věž a venkovní část stavby dostala zářivou omítku. Třetí rok byla stavba dokončena a 15. července 
1838 byl kostel slavnostně vysvěcen a odevzdán věřícím, aby sloužil svému účelu.  
 
Už méně se v kronice nachází zmínka o kapličkách křížové cesty. Vedou po obou stranách cesty ke 
kostelu, po každé straně sedm – 14 zastavení na Kristově cestě na Golgotu až k jeho smrti na kříži. O Božím 
těle chodilo procesí od kapličky ke kapličce, v čele pan farář s ministranty, družičky  ve svátečních šatech, 
s proutěným košíčkem v ruce, naplněným okvětními plátky červených a bílých pivoněk, které se k tomu 
účelu pěstovaly v každé zahrádce. A za tou drobotinou pak ženy a muži, kteří zpívali a u každé kapličky se 
modlili. Ještě po druhé světové válce nakukovaly děti  zasklenými okénky a prohlížely si obrazy: 
  

1. zastavení -  Ježíš odsouzen na smrt 
2. zastavení -  Na Ježíše vložen kříž 
3. zastavení -  Ježíš poprvé padá pod křížem 
4. zastavení -  Ježíš se potkává se svou matkou 
5. zastavení -  Šimon Cyrenský pomáhá Ježíši nést kříž 
6. zastavení -  Veronika podává Ježíši roušku 
7. zastavení -  Ježíš padá podruhé pod křížem 
8. zastavení -  Ježíš mluví k plačícím ženám 
9. zastavení -  Ježíš padá pod křížem potřetí 
10. zastavení -  Ježíš zbaven šatu 
11. zastavení -  Ježíše přibíjejí na kříž 
12. zastavení -  Ježíš na kříži umírá 
13. zastavení -  Ježíšovo tělo sňato z kříže 
14. zastavení -  Ježíšovo tělo položeno do hrobu 

 
Kapličky křížové cesty byly rovněž  postaveny na náklady hraběte Jindřicha Larische – Mönnicha, a 
to v roce 1843. Přišly však doby, kdy tento významný církevní svátek takřka zanikl, z kapliček zmizely 
obrazy znázorňující křížovou cestu, také čas na kapličkách během let zanechal nesmazatelné stopy- omítka 
opadala, ovzduší, ve kterém se léta vznášely metráky popílku a sazí, kapličkám na kráse nepřidalo, také 
nenechavci se na této památce podepsali. Chtělo by to pořádnou opravu …! Stalo se tak v červnu 2009. 
Kolem kapliček zavládl nezvyklý ruch a během prázdnin se jejich obraz změnil k nepoznání.  
 
P. Mgr. Mil. Gandera, duchovní správce ŘKF  Petřvald, vyjádřil  v Petřvaldských novinách poděkování:  
 
,,Rád bych touto cestou vyjádřil vřelý dík městu Petřvald, ministerstvu kultury, žákům ZŠ  a ZUŠ 
v Petřvaldě a také všem, kteří se finančně či jakkoli jinak podíleli na opravě kapliček křížové cesty u 
kostela sv. Jindřicha. Oprava začala v červnu tohoto roku z účelové dotace ministerstva kultury, města 
Petřvald, darů věřících  a výtěžku akce ,,Petřvald různobarevné město“, kterou iniciovali žáci zdejší 
ZŠ a ZUŠ pod vedením učitele výtvarné výchovy Mgr. Ivo Karáska. Tyto peněžní prostředky stačily 
na opravu jedné kapličky  a odvodnění části svahu. Další opravy, tedy zbylých kapliček a odvodnění 
druhé části svahu, provedlo město Petřvald. 
Proto ještě jednou vyjadřuji všem upřímné ,,Pán Bůh zaplať.“  
 
Procházka  kaštanovou alejí má nyní nejen pro Petřvalďany zase něco do sebe.  
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Průběh prací, jak jej zachytil v srpnu 2009 pan Otakar Kochan . 
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1. listopad 
 
V neděli 1. listopadu 2009, v předvečer svátku Památky zesnulých, se ve smuteční obřadní síni na 
petřvaldském hřbitově konala ekumenická mše, bohoslužba slova, k uctění všech zesnulých. V průvodním 
slovu a čtení textů z bible se střídali děkan římsko-katolické církve Martin Pastrňák a kazatel 
Československé církve husitské Marek Pokorný. Společnou  modlitbu věnovali přítomní svým zemřelým 
příbuzným, přátelům a známým, nezapomněli ani na tragickou událost, která se odehrála v petřvaldské 
Sokolovně 8. března 2009, při níž rukou šíleného vraha zahynuli čtyři nevinní lidé. Poté se účastníci 
ekumenické bohoslužby rozešli po svátečně vyzdobeném hřbitově, aby posvítili svým drahým, kteří nás 
předešli na cestě, odkud není návratu. Nejvíce svíček blikalo na černém  mramorovém dvojhrobu oné 
tragicky zahynuvší rodiny… 
Počasí bylo typicky dušičkové, chladné a mlhavé, které člověka nutilo spěchat do tepla domova. 
 
 
 

Osudy památníku T. G. Masaryka v Petřvaldě 
  
V roce 2009 uplynulo 60 let od slavnostního odhalení sochy prvního prezidenta Československé republiky T. 
G. Masaryka v Petřvaldě. Již v roce 1947, téměř 2 roky před odhalením sochy, byl ustaven přípravný 
výbor pro stavbu památníku, který s vědomím místního národního výboru započal s přípravou. Podporu 
stavby sochy T. G. Masaryka v Petřvaldě veřejně proklamovala Československá obec legionářská, ke které 
se s početnou základnou připojila Tělocvičná jednota Sokol a další společenské organizace v Petřvaldě.  
O návrh sochy byl požádán sochař Albín Polášek z  Rožnova pod Radhoštěm, autor známé pískovcové 
sochy, představující pohanského boha úrody Radegasta nad Pustevnami. Albín Polášek nabídku přijal a 
dodal, že návrh sochy v krátké době zhotoví a nebude za něj požadovat odměnu. Realizací sochy 
(provedením modelu a asistencí u odlévání) byl pověřen akademický sochař Vávra z Ostravy. Socha 
v nadživotní velikosti s žulovým podstavcem byla umístěna do volného prostranství vedle poštovního úřadu. 
Volba místa byla velice vhodná pro dobrou viditelnost sochy od hlavní komunikace a stálou přítomnost 
místních obyvatel v tomto prostoru. Bronzový památník byl velmi nákladný a byl uhrazen z veřejné sbírky, 
na kterou přispěli především petřvaldští občané, místní rodáci, společenské organizace a důlní podniky. 
Samotná realizace sochy probíhala velmi rychle a tehdejší posudky o kvalitě provedení byly velmi příznivé.   
Socha však prostranství před dnešním SKS (Střediskem kulturních služeb) nezdobila dlouho a pomalu se 
naplňoval její pohnutý osud. V padesátých letech, aniž by veřejnosti bylo něco oznámeno, byla socha 
odstraněna a uložena v kůlně tehdejších Drobných provozoven (velká budova vedle zastávky autobusu 
Parcelace na Ostravské silnici směr Ostrava). Padesátá léta a její představitelé, to přece nešlo dohromady 
s tak váženou a v celém světě uznávanou osobností, jakou byl Tomáš Garrigue Masaryk Jak by vypadali 
vedoucí činitelé totalitního režimu vedle vzdělaného profesora, demokrata a slušného člověka?! 
 

 
Bronzový památník  T. G. Msaryka - rok 1949. 

 
Přišel rok 1968. Totalitní provaz se na čas uvolnil. Socha T. G. M. opět spatřila denní světlo. Pod záštitou 
městského národního výboru (v čele s předsedou Aloisem Blachou) byla z kůlny vyvezena a 7. července 
1968 u příležitosti výročí upálení Mistra Jana Husa symbolicky umístěna na žulový podstavec. Zakrátko však 
myšlenky o demokracii dostaly znovu na frak. Přišla doba normalizace a krásný petřvaldský památník se stal 
opět nežádoucím. Pod rouškou tmavé noci (takoví to byli hrdinové!) byla socha stržena a tentokrát již 
definitivně zničena. Sochu zničit lze. Myšlenky ne. To ti chrabří soudruzi ale nevěděli. Sochu nechali 
roztavit v Bohumínských železárnách a žulový podstavec hluboko zakopali. Ani myšlenky nelze zakopat.  
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Po sametové revoluci v r. 1990 se členové petřvaldského Občanského fóra ihned pokoušeli zjistit, kam se 
poděla Masarykova socha. Avšak ti, kteří by o ní mohli něco (nebo všechno) vědět, ztratili paměť.  
 
V listopadu roku 1994 došlo k jisté satisfakci neblahého osudu petřvaldského památníku. K iniciativě 
místního sdružení ODS a jeho zástupců v městském zastupitelstvu se připojili zastupitelé dalších politických 
stran a rozhodli o důstojném připomenutí existence sochy T. G. Masaryka v Petřvaldě. Bylo rozhodnuto, že 
původní, do té doby zakopaný žulový podstavec, bude ze země vyzvednut a na něj bude umístěna pamětní 
deska s reliéfem T. G. Masaryka, prvního Československého prezidenta - osvoboditele. 
 

 
Pamětní deska s reliéfem T. G. Masaryka – rok 1994. 

 
Za účasti občanů, členů městského zastupitelstva, představitelů Policie ČR a petřvaldské mládeže zastoupené 
pěveckým sborem Nové mládí odhalil pamětní desku starosta města Ing.Václav Holeček. V krátkém projevu 
připomenul nemalé zásluhy T. G. Masaryka na vzniku Československé republiky a vyslovil naději, že 
památník již zůstane na svém místě natrvalo zachován.  
 
 
 

20. listopad 
 
Ve dnech 20. - 22. listopadu 2009 se v KD Petřvald konal I. ročník nesoutěžní přehlídky amatérských 
divadel s názvem „Víkend s amatéry“. Přihlásilo se 8 amatérských divadelních souborů (vzhledem 
k onemocnění se přehlídky nezúčastnil soubor z Polska) a všechny byly výborné. Všechna amatérská divadla 
měla jedno společné - chuť a nadšení pro svůj koníček. Hrálo se v kulturním domě a nebyl to promarněný 
čas. Od prvního ročníku této akce  se nečekaly žádné závratné davy lidí, ale přesto celkový počet  470 diváků 
mile překvapil. Nejvíc byl navštíven muzikál „Mamma Mia!“, jistě i proto, že hráli (a to skvěle) domácí. 
Velkou zásluhu na perfektním provedení muzikálu měly učitelky ZUŠ Petřvald, Š. Podobová, B. Ryšánková 
a J. Bajgarová a jejich svěřenci, žáci ZŠ a ZUŠ Školní.  
 
V těsném závěsu bylo karvinské divadlo K.V.A.S. Každá hra měla své kouzlo, všichni ochotníci byli skvělí a 
svou dobrou náladou nakazili i zúčastněné v hledišti.  Přehlídka byla součástí společného projektu s názvem 
JA-PE, partnerská spolupráce obcí Jasienica a Petřvald. Projekt byl spolufinancován z prostředků 
Evropského fondu pro regionální rozvoj v rámci Operačního programu přeshraniční spolupráce Česká 
republika – Polská republika 2007-2013. Slavnostního zahájení se zúčastnili i hosté z Polska -  místostarosta 
Jasienice pan Krzysztof Wieczerzak, pan Marian Semla, člen rady obce Jasienica, a paní Lubomira 
Zastawny.  

                          
                       Datyňské amatérské divadlo (ČSŽ Dolní Datyně).                                  K.V.A.S Karviná (MěDK). 
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21. listopad 
 
Ve školní družině na ZŠ Závodní (Masarykově) máme moc šikovná děvčata. Jsou to přebornice ve skládání 
puzzle. V krajském přeboru ve skládání puzzle ve Frýdku-Místku obsadila:                                                                                                       
 
 1. místo -   Michaela Machalová (4.C) 
 2.          Kateřina Pytlíková (5.B) 
 3.           Apolena Moštíková (5.B) 
 4.          Sandra Kuklová (4.C) 
 6.          Nela Vyvlečková (1.C).   
                                                                                          
Při vyhlašování vítězů se ozvala netrpělivá paní po 3. místě vítězného  Petřvaldu: 
,,Kolik vás tam z toho Petřvaldu ještě je?“ 
Měla smůlu. Musela si město Petřvald vyslechnout ještě dvakrát! 
 

 
Petřvaldské přebornice v skládání puzzle zvítězily v krajském přeboru (zleva): 

K. Pytlíková, M. Machalová, A. Moštíková, S. Kuklová. 
 
Zato vychovatelka školní družiny paní Hermína Kochová měla ze svých děvčat velkou radost. Vždyť dvě 
z nich, Míša Machalová a Katka Pytlíková si vybojovaly účast na Mistrovství České republiky ve skládání 
puzzle v Praze. Obě naše děvčata reprezentovala Moravskoslezský kraj. A víte, jak si ty naše šikulky v Praze 
vedly? Obě zvítězily, jen si vyměnily místa: 
 
1.  Katka Pytlíková    - přijela domů jako mistryně ČR    
 
2.  Míša Machalová   -  přivezla titul vicemistryně ČR ve své  kategorii (do 10 let) 
 
Skládaly 100 dílkové puzzle „Krtek – oslava“. Vítězný čas byl 5,05 minut. Katka s Míšou v družině i doma 
poctivě trénovaly a vyplatilo se jim to.  
 

 
Mistryně a vicemistryně České republiky (zleva): K. Pytlíková a M. Machalová. 

 
 
,,Po zveřejnění výsledků v Petřvaldských novinách mi občané našeho města blahopřáli a řekli: „Dobře ty 
děti vedete“. Takové uznání potěší a posílí pocit, že práce s dětmi ve školní družině není zbytečná. Chtěla 
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bych využít této příležitosti a na oplátku popřát všem petřvaldským občanům hodně zdraví, štěstí a úspěchů 
v roce 2010“, vyjádřila svou radost paní Hermína Kochová, vychovatelka školní družiny na Masarykově 
škole. 
 
 
 

4. prosinec 
 
Zápis v kronice 4. prosince 2009 nepředstavuje v průběhu tohoto roku nic závažného, nic převratného, 
prakticky se opakuje v kalendáři každý rok, a je-li dívka či žena toho jména, možná si vzpomene nebo si 
vzpomenou jiní, že má tento den svátek. Přesto zmínka o tomto jménu není tak zcela od věci, neboť čas běží 
mílovými kroky a to, co třeba za dob našich pradědů a prababiček znamenalo ono jméno, už dnes tyto 
asociace nevzbuzuje. 
Snad si dnes, v době, kdy v Petřvaldě skončila těžba uhlí, vzpomenou ti, kteří denně fárali do oněch hlubin 
vyrvat zemi černé zlato, že jméno Barbora bylo u jejich předchůdců - havířů ve slezských zemích uctíváno a 
svatá Barbora se stala symbolem hornických tradic. Jako patronka horníků je zpodobňována na hornických 
praporech, v hornických zápisnách, kapličkách a kostelech. V českých zemích je hornické patronce zasvěcen 
chrám v Kutné Hoře, v městě bývalých stříbrných dolů. Přítomnost svaté Barbory jako patronky horníků 
nelze opomenout při zahajování důlní činnosti. Legenda praví, že se sv. Barbora stala patronkou a 
ochránkyní horníků proto, že když ji pohané napadli pro její křesťanské vyznání, ochránila ji zem, když 
dívku před nimi ukryla. Než horníci sfárali pod zem, modlili se společně k svaté Barboře o ochranu při své 
těžké a nebezpečné práci. 
Úcta k sv. Barboře se zachovávala také v den jejího svátku, 4. prosince, kdy se uřezávaly větvičky stromů, 
především třešní. Ty pak rozkvétají o Vánocích a lidem mají přinášet štěstí a pohodu. Dnešní mladší 
generace tyto souvislosti nechápe a rozkvetlé ,,barborky“ dělají dnešním moderním lidem radost a potěšení 
pro svou něžnou krásu v době, kdy venku zuří mráz a vánice.  
 

 
Kaplička sv. Barbory postavená v Moravské Ostravě v r. 1888.  

V  roce 1992, v den svátku sv. Barbory, byla přemístěna do areálu Hornického muzea OKD v Ostravě. 
 
 
 

8. prosinec 
 
Je úterý 8. prosince 2009. Do 17. hodiny schází asi 20 minut. Tma jako v ranci, mírně poprchává, vlezlá 
zima. Psa by člověk nevyhnal. Přestože není úřední den, budova Městského úřadu v Petřvaldě září do tmy, 
parkovací místa jsou obsazena a do chodby v přízemí, kde je již plno, přicházejí stále noví lidé. Za chvíli se 
tlačenice uvolní, všichni vystupují do prvního poschodí, kde v obřadní síni už není k hnutí. Místostarostka 
paní Jarmila Skálová organizuje přísun dalších židlí z kanceláří, aby se dostalo na všechny.  
Může se začít… Ale co? Nebudeme čtenáře dlouho napínat. Místostarostka vítá s potěšením hojný počet 
přítomných a ohlašuje, že se zde koná první komorní koncert, jehož účinkujícími jsou studenti a profesoři 
Janáčkovy konzervatoře a Fakulty umění v Ostravě. A už začíná program, který posluchači obdrželi před 
příchodem do obřadní síně, a podle něj pozorně sledují, kdo hraje, zpívá či na klavír doprovází zpěváky a 
hráče.  
Na úvod přednesla studentka Jana Powieśniková, petřvaldská občanka, bravurně Pastýřskou uherskou 
fantazii pro flétnu A. F. Dopplera za doprovodu vedoucího klavírního oddělení Lukáše Michela. Krásně 
sladěný soprán Martiny Jurikové, rovněž bývalé petřvaldské občanky, s altem Tatiany Pituchové dojímal při 
Pergolesiho Stabat mater a Mozartovu Ave Maria. A opět zněla Janina flétna, tentokrát ve společnosti 
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akordeonu prof. Mgr. Marcely Halmové ve skladbě A. Piazzoly. A do třetice Petřvalďan, skladatel prof. 
PhDr. Leon Juřica. Z jeho díla Havířské písně, ve kterých skladatel zhudebnil verše básníka Lva Kazíka 
Karvinského, bývalého horníka na dole Nová jáma (nyní Lazy), krásně a s citem zazpíval o těžkém, 
nebezpečném a smutném životě havířů Juraj Čiernik za klavírního doprovodu L. Michela. Přítomný skladatel 
pan Leon Juřica byl odměněn blahopřáním a velkým potleskem publika a poděkováním interpreta. Árie o 
bleše M. P. Musorgského v perfektním podání prof. Klementa Slowioczka pobavila i rozesmála hlavně 
mladé posluchače, kteří z něj při jeho skvělém pěveckém a hereckém projevu nespustili oči. Závěr patřil 
Petřvalďance Janě Powieśnikové a Mgr. M. Halmové ve skladbě R. Galliana Bossa nova. 
 

 
 
Srdečný a vděčný potlesk publika není třeba komentovat. Patřil nejen skvělým výkonům všech účinkujících, 
ale také té, která se o krásnou kulturní akci nejvíce zasloužila – petřvaldské občance paní Ivaně 
Powieśnikové, mamince nadané flétnistky Jany. Poděkování patří také paní Ing. Jar. Kraftové (firma GIS-
Stavinvex, a.s), která celou akci sponzorsky zajišťovala. Chtěli bychom doufat, že první komorní koncert 
v Petřvaldě nebyl poslední. 
 
 
 

16. prosinec 
 
K poslednímu jednání v r. 2009 se petřvaldští zastupitelé sešli ve středu 16. prosince v zasedací místnosti 
kulturního domu. Nejdůležitějším bodem programu bylo jednání o rozpočtu města na rok 2010. 
 
ZM schválilo  

 rozpočtové opatření č. 13/09;  
 v souladu s § 84 zákona č. 128/2000 Sb. o obcích rozpočet města Petřvaldu na rok 2010. 

 
ZM vzalo na vědomí rozpis rozpočtu města Petřvaldu na rok 2010. 
 
Rozpočet města Petřvaldu na rok 2010 byl zpracován v souladu se zákonem č. 250/2000 Sb. o rozpočtových 
pravidlech územních rozpočtů a s rozpočtovou skladbou platnou od 1. 1. 2010. Při zpracování rozpočtu se 
vycházelo ze schváleného rozpočtového výhledu města Petřvaldu na rok 2010, ze zákona č. 243/2000 Sb. o 
rozpočtovém určení daní, z vyhlášky č. 276/2009 Sb. o podílu jednotlivých obcí na stanovených procentních 
částech celostátního hrubého výnosu daně z přidané hodnoty a daní z  příjmů a z očekávané skutečnosti 
daňových příjmů roku 2009 a predikce na rok 2010. Rozpočet je v souladu s platnou metodikou 
koncipován jako nevyrovnaný. V příjmové části je sestaven v objemu 70 060 tis. Kč, ve výdajové části v 
objemu 72 585 tis. Kč. K dokrytí výdajů jsou použity prostředky z fondu rezerv a rozvoje.  
 

Příjmy rozpočtu města Petřvaldu v roce 2010 
Druhové členění – položka v tis. Kč 
Tř. 1 Daňové příjmy celkem 
1111 Daň z příjmů fyzických osob ze závislé činnosti         
1112 Daň z příjmů fyzických osob ze samostatné činnosti            
1113 Daň z příjmů fyzických osob z kapitálových výnosů 
1121 Daň z příjmů právnických osob 
1211 Daň z přidané hodnoty 
1337 Poplatek za likvidaci komunálního odpadu 
1341 Poplatek ze psů 
1343 Poplatek za užívání veřejného prostranství  

58 755 
10 260 
  1 065 
           895 
      13 100     
      24 685 
        3 100 
           230 
             20 
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1347 Poplatek za provozovaný hrací přístroj 
1351 Odvod výtěžku z provozování loterií 
1361 Správní poplatky  
1511 Daň z nemovitostí 

           600 
           200 
           600 
        4 000 

Tř. 2 Nedaňové příjmy celkem 
2111 Příjmy z poskytování služeb 
2119 Ostatní příjmy z vlastní činnosti 
2131 Příjmy z pronájmu pozemků 
2132 Příjmy z pronájmu ostatních nemovitostí  
2133 Příjmy z pronájmu movitých věcí 
2141 Příjmy z úroků 
2142 Příjmy z podílu na zisku a dividend 
2212 Přijaté sankční platby 
2329 Ostatní nedaňové příjmy 
2343 Příjmy z úhrad dobývacího prostoru 
2460 Splátky půjček 

        9 105 
        4 867 
             20 
           118 
        3 714       
             28 
           100 
             40 
             10 
             10 
           150 
             48 

Tř. 4 Přijaté transfery celkem 
4112 Neinvestiční přijaté transfery ze státního rozpočtu    
4134 Převody z rozpočtových účtů    

        2 730 
        2 200 
           530       

Příjmy celkem (včetně konsolidačních položek)       70 590 
Konsolidace příjmů (- pol. 4134)            530 
PŘÍJMY  CELKEM po konsolidaci       70 060 

 
Výdaje rozpočtu města Petřvaldu v roce 2010 

Odvětvové třídění – paragraf  v tis. Kč 
1014 Ozdravování hospodářských zvířat 
2212 Silnice 
2219 Ostatní záležitosti pozemních komunikací  
2221 Provoz veřejné silniční dopravy 
2321 Odvádění a čištění odpadních vod a nakládání s kaly 
3111 Předškolní zařízení 
3113 Základní školy 
3314 Činnosti knihovnické 
3319 Ostatní záležitosti kultury 
3349 Ostatní záležitosti sdělovacích prostředků 
3392 Zájmová činnost v kultuře 
3399 Ostatní záležitosti kultury, církví a sděl. prostředků 
3412 Sportovní zařízení v majetku obce 
3419 Ostatní tělovýchovná činnost 
3421 Využití volného času dětí a mládeže 
3429 Ostatní zájmová činnost a rekreace 
3599 Ostatní činnost ve zdravotnictví 
3612 Bytové hospodářství 
3631 Veřejné osvětlení 
3632 Pohřebnictví 
3635 Územní plánování 
3639 Komunální služby 
3722 Sběr a svoz komunálních odpadů 
3729 Ostatní nakládání s odpady 
3745 Péče o vzhled obcí a veřejnou zeleň 
4351 Osob. asistence, pečovatel.služba a podpora sam. bydl. 
4359 Ostat. služby a činnosti v oblasti sociál. péče 
5512 Požární ochrana – dobrovolná část 
6112 Zastupitelstva obcí 
6171 Činnost místní správy 
6310 Obecné výdaje z finančních operací 
6330 Převody vlastním fondům v rozpočtech územní úrovně 
6399 Ostatní finanční operace 
6402 Finanční vypořádání minulých let 

    100 
       3 185               
          106 
       3 780 
       4 088 
       2 432 
       6 787 
       1 234 
            21 
          268 
       2 452 
          610 
          500 
          300 
              4  
            65 
              5 
       5 485 
       4 172 
          387 
          140 
       8 413       
       7 700 
            50 
       2 263 
       1 199 
          118 
          286 
       1 845 
     14 459       
            45 
          530 
            50 
            36 

Výdaje celkem (včetně konsolidačních položek)      73 115  
Konsolidace výdajů (- § 6330)           530 
VÝDAJE   CELKEM po konsolidaci      72 585 
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Po rozpravě o rozpočtu na rok 2010 jednání pokračovalo. 
 
ZM vydalo obecně závaznou vyhlášku č. 2/2009 o místních poplatcích, kterou se mění OZV č. 3/2003.  
 
ZM rozhodlo o 

 úplatném nabytí pozemku parc. č. 2920 – ostatní plocha o výměře 3 194 m2 v kat. území Petřvald u 
Karviné formou kupní smlouvy uzavřené s vlastníkem pozemku RPG RE Land, s.r.o., Ostrava;  

 bezúplatném nabytí pozemku parc. č. 43/2 – ostatní plocha o výměře 90 m2 v kat. území Petřvald u 
Karviné formou darovací smlouvy uzavřené s vlastníkem pozemku. 

 
ZM vzalo na vědomí  

 zprávu o činnosti Jednotky sboru dobrovolných hasičů Petřvald za rok 2009; 
 informaci Svazku měst a obcí okresu Karviná o účasti SMOOK na projektu v programu INTERREG 

IVC nazvaný Prospects, jehož záměrem je podpora malého a středního podnikání v bývalých 
hornických regionech v Evropě; 

 termíny konání schůzí rady města a zastupitelstva města v roce 2010: 
 
            Rada města:  28.1., 25.2., 25.3., 21.4., 20.5., 24.6., 22.7., 19.8., 9.9., 14.10., 11.11., 9.12. 
 
            Zastupitelstvo města:   10.3., 5.5., 30.6., 1.9., 20.10., 15.12. 
 
 
Jako každý rok v tuto dobu skončilo jednání zastupitelů poděkováním starosty Ing. Václava Holečka všem 
členům zastupitelstva za práci pro město Petřvald a jeho občany, přáním pěkných Vánoc a v novém roce 
2010 pevného zdraví a štěstí všem rodinám. Zastupitelé si přátelsky podávali ruce, popřáli si navzájem a 
rozešli se do svých domovů. 
 
 
 

16. - 17. prosinec 
 
Ve dnech 16. – 17. prosince 2009 se opět konala místní a okresní soutěž ve zpěvu harckých kanárů. 
Obě soutěže pořádala ZO ČSCH ZK Petřvald. Přihlásilo se 5 členů ze ZO Petřvald a 2 členové ze ZO 
Havířov. Celkem soutěžilo 29 kolekcí - tj. 116 kanárů. Soutěže řídil 3 členný výstavní výbor (předseda 
Rudolf Scholz a členové Ladislav Svoboda a Josef Ličman). Místní soutěž se pořádala již poosmadvacáté, 
okresní soutěž pojedenadvacáté. Členové ZO ČSCH ZK Petřvald těmito aktivitami chtějí upoutat a vzbudit 
zájem o chov zpěvných kanárů především v řadách mládeže a zájemcům umožnit nákup kvalitních kanárů 
pro chov. 
 
Výsledky jednotlivých soutěží: 
 
Místní soutěž  2009 
 

1. místo Rudolf Scholz            – 360 bodů (tj. plný počet bodů) 
2. místo Ladislav Svoboda      – 360 bodů (tj. plný počet bodů) 
3. místo Josef Ličman              – 360 bodů (tj. plný počet bodů) 
4. místo Milada Scholzová     – 360 bodů (tj. plný počet bodů) 
5. místo Josef Křiváček     – 345 bodů 

 
Všichni dosáhli limitu pro účast na 74. Mezinárodní mistrovské soutěži v Čáslavi ( 4. - 10. ledna 2010). 
Z Petřvaldu se soutěže zúčastní čtyři členové, z Havířova dva. 
 
Okresní soutěž rok 2009 
 

1. místo Rudolf Scholz            – 360 bodů (tj. plný počet bodů) 
2. místo Milada Scholzová      – 358 bodů 
3. místo Ing. Pavel Mareček     – 344 bodů 
4. místo Ladislav Svoboda       – 343 bodů 
5. místo Stanislav Tomiszek    – 340 bodů 
6. místo Josef Křiváček            – 339 bodů 
7. místo Josef Ličman              – 175 bodů (2 kanáři nezazpívali) 
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Obě soutěže měly vysokou úroveň. 7 krát bylo dosaženo 360 bodů a 44 harckých kanárů dosáhlo plný 
počet bodů - tj. 90!!! 
17. prosince 2009 v 17. 30 hodin byly předány vítězům poháry a předvedeny vítězné kolekce obou soutěží za 
přítomnosti občanů  Petřvaldu, Orlové, Ostravy, Hlučína, Karviné a Opavy. 
,,Za krásně předvedený zpěv našich miláčků - harckých kanárů - byli všichni odměněni bouřlivým 
potleskem,“ pochvaloval si předseda ZO ČSCH ZK Petřvald pan Rudolf Scholz.  
 

 
 
 
 

19. prosinec 
 
Poslední sobota před Vánocemi 2009 připadla na 19. prosinec. Venku to zdaleka nepřipomínalo vánoční čas 
s čtvrtou adventní nedělí za dveřmi. Po sněhu ani památky, chlad se však snažil s každým otevřením dveří 
vloudit do vyhřáté budovy Městského úřadu v Petřvaldě. A ty dveře se před polednem otvíraly každou 
chvíli… Přicházeli jubilanti, ti, kteří se narodili v některém z posledních tří měsíců roku a letos je čekala 
významná životní událost – oslavit své životní jubileum. Tak to už je v rodině velká sláva, u které chtějí být 
jejich nejbližší. Do 12. hodiny se všichni milí hosté usadili v obřadní síni, jubilanti, sedící na čestných 
místech,  
 
pan  Ing. Jan Plac                      90 let 
paní Jaroslava Římanková       85 let 
paní Danuše Tomášová            80 let 
paní Božena Dziková               80 let 
paní Marie Franková                80 let 
paní Jarmila Rokošová             80 let 
paní Klára Daňková                  80 let 
paní Anna Gabzdylová             80 let 
paní Jarmila Juřicová                80 let 
paní PhDr. Aurelie Němcová    80 let 
pan  Drahomír Urbanice           80 let 
 
se při příchodu zapsali pro budoucí generace do Pamětní knihy města Petřvaldu - a obřad, který organizuje 
Sbor pro občanské záležitosti, může začít. 
Slavnostní atmosféru už připravuje úvodními akordy na varhany paní Regina Bednaříková a k ní se připojí 
krásný soprán našeho slavíčka, slečny Soni Jungové. Ten vyvolá vzpomínky jubilantů a přenese je o desítky 
let zpátky. Matrikářka paní Ivana Tomková přivádí do obřadní síně hostitele - starostu města Ing. Václava 
Holečka, místostarostku paní Jarmilu Skálovou a členku Sboru pro občanské záležitosti Ilonu Karkoškovou. 
Obě strany jsou navzájem představeny a slova se ujímá starosta Petřvaldu. Projde bohatým životem 
jubilantů, do nějž zasáhly doby radostné i méně radostné, což způsobily osobní a rodinné události, ale také 
ty, které zasáhly celou naši zem. Neboť jak říká básník Pavel Kopta - 
 

,,napůl z ráje, napůl z pekla 
složený je ten náš milý svět.“ 

 
Tváře jubilantů jsou při jeho slovech zamyšlené, oči se při některé dávno zasuté a vybledlé vzpomínce 
zakalí, hlava bezděky přikývne. Ale už dost vzpomínání, je čas na úsměv a radost z toho, že své jubileum 
slaví při dobrém zdraví, za přítomnosti svých nejmilejších a s pocitem, že město, ve kterém někteří žijí celý 
život, na ně při takové vzácné události nezapomíná. A to jsou důvody, na které si jubilanti se svými hostiteli 
musí připít. 
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A protože na adventním věnci hoří už tři svíčky, zítra bude zapálena ta poslední, a nastrojený stromeček čeká 
na nejmilejší svátky v roce, je třeba obrátit stránku a přivolat vánoční náladu. Čím jiným než krásnými verši 
Jaroslava Vrchlického o tom, jak v srdcích znějí o Vánocích všechny zvony… (tak to recitovala Ilona 
Karkošková). Pak trochu zavzpomínala na vánoční zvyky a obyčeje, jaké zachovávali naši slezští předkové, 
jelikož přítomní vnuci a pravnuci jubilantů už prožívají Vánoce úplně jinak. Padne také řeč o dospělých a 
dětských kolednících o Štědrém večeru k Božímu narození a na svátek Tří králů. 
Naštěstí se ukázalo, že ty dětské koledníky tady máme! Vždyť jsou to naše děti z mateřské školy na 
Březinách, které přivedla paní ředitelka Jiřina Budíková s paní učitelkou Katkou Marenčákovou. Děti už 
netrpělivě čekaly, aby ukázaly, co se ve školce o zimě a Vánocích naučily. Uměly to moc pěkně – pověděly 
jubilantům, jak usnul vrabec za komínem, jak Martin přijel na bílém koni, jak si děti postavily sněhuláka a 
jak k nim přišel Mikuláš. Věděly, jak vypadá Ježíšek a jak krásně zvoní rolničky. A už tady byl Štědrý den a 
dlouho očekávaný Štědrý večer…  Děti se rozhodly, že půjdou do Betléma navštívit Ježíška a přinést mu 
něco teplého do té zimy a také něco dobrého do bříška. V obřadní síni nastalo loučení a na cestu provázel 
naše koledníky srdečný potlesk a úsměvy přítomných dědečků a babiček.  
 
Ale tím to neskončilo - jaké by to byly Vánoce bez koled? Karta se obrátila a z diváků a posluchačů se rázem 
stali účinkující - a že jim to šlo! Celá obřadní síň se dala do zpěvu nejkrásnějších koled, čímž si jubilanti 
vyzpívali dárky, kytičky, pac a pusu  a ,,Šťastné a veselé!“ Všem bylo spolu moc dobře. Ať je jim tak všem 
celý rok 2010! 
 

 
  1. řada zleva: Ing. J. Plac, D. Tomášová, B. Dziková, M. Franková, K. Daňková, J. Juřicová, D. Urbanec, A. Gabzdylová. 

2. řada zleva: I. Tomková (matrikářka), J. Skálová (místostarostka), PhDr. A. Němcová, J. Římanková, J. Rokošová, 
I. Karkošková (členka SPOZu), Ing. V. Holeček (starosta města). 

 
 
 

29. prosinec 
 
Ještě na konci starého roku 2009, v úterý 29. prosince, se sešli petřvaldští zastupitelé se svými polskými 
kolegy z obce Jasienica, tentokrát v polské Rudzici. V nově opraveném kulturním domě se našim dostalo 
vřelého přivítání od 21 zastupitelů v čele se starostou Mgr. Ing. Janusem Pierzynou, který zhodnotil 
společné projekty, na které byly poskytnuty finanční prostředky z Evropské unie. EU se zaměřuje také na 
euroregiony, které podporují činnosti, jež se týkají řešení specifických problémů vyskytujících se 
v příhraničních oblastech. 
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Společné jednání zastupitelů z Petřvaldu a Jasienice se uskutečnilo v rámci projektu „Hranice umění - 
přeshraniční divadelní setkání“. Tento projekt byl rovněž spolufinancován z prostředků Evropského fondu 
regionálního rozvoje v rámci programu přeshraniční spolupráce Česká republika - Polská republika 2007 -
2013 a Fondu mikroprojektů Euroregionu Ślask Cieszyński - Těšínské Slezsko a státního rozpočtu Polské 
republiky. 
Ing. Holeček poděkoval za pozvání a ve zkratce zhodnotil dosavadní spolupráci jak v oblasti kulturní a 
sportovní, tak i v oblasti školství. Rovněž ocenil spolupráci hasičů, poděkoval za nabídku pomoci polských 
hasičů v případě potřeby, nenadálých událostí a živelních katastrof a vyslovil naději a přání, aby nikdy 
taková situace nenastala. Hasiči ať se i nadále setkávají pouze při soutěžích a dalších společných aktivitách. 
Rovněž vyjádřil přesvědčení, že tato dobrá spolupráce se bude i nadále rozvíjet ku prospěchu občanů obou 
přátelských měst. 
Závěrem pozval starosta Petřvaldu členy jasienického zastupitelstva a vedení obce k přátelskému setkání do 
Petřvaldu. 
 
 
 

Jak hodnotily společenské a zájmové organizace 
rok 2009 

 
 
Činnost výjezdové jednotky Sboru dobrovolných hasičů Petřvald 
     
Členové jednotky SDH Petřvald zasahovali v loňském roce u 13 požárů, 10 krát vyjeli k likvidaci bodavého 
hmyzu, v jednom případě odčerpávali vodu ze suterénu rodinného domu. 11 členů jednotky v roce 2009 
odpracovalo 1348 brigádnických hodin, převážně na údržbě požární techniky, výstroje, výzbroje a na údržbě 
hasičské zbrojnice. Na technickou prohlídku připravili požární Tatru, podíleli se na zdárném průběhu 
cyklistických závodů, zajišťovali preventivní požární hlídky při pořádání kulturních a společenských akcí ve 
městě. V měsíci srpnu zorganizovali soutěž v požárním sportu za účasti 5 družstev včetně polského družstva 
z Jasienice. Zúčastňovali se také soutěží v požárním sportu, které organizovaly okolní obce. V rámci 
spolupráce s Jasienicí se naši hasiči v květnu zúčastnili mezinárodní soutěže Sborů dobrovolných jednotek 
v Rudzici.  
Členové jednotky SDH Petřvald se pravidelně účastnili odborné přípravy v hasičské zbrojnici. Velitel 
jednotky, velitel družstva a strojníci se zúčastnili dvoudenních odborných kurzů určených pro velitele a 
strojníky jednotek SDH v Ústřední hasičské škole v Jánských Koupelích. V téže škole se velitel jednotky a 
velitel družstva zúčastnili dvoudenní cyklické odborné přípravy.  
 

 
 
Jaromír Kaňok, velitel výjezdové jednotky Sboru dobrovolných hasičů Petřvald, převzal na posledním 
zasedání Zastupitelstva města Petřvaldu v prosinci 2009 požární vozidlo Ford Tranzit, které město Petřvald 
zakoupilo pro činnost jednotky(jedná se o starší vozidlo, r.v. 2004). Ihned byla provedena jeho požární 
přestavba firmou Knězek, s.r.o., Palkovice. Ford Tranzit tak nahradil požární Avii (r.v. 1978), která byla ve 
špatném technickém stavu, a byla tudíž ekologicky zlikvidována. 
 
--------------- 
 
Co zajímavého se dělo v roce 2009 v knihovně 
 
V  roce 2009 navštívilo petřvaldskou knihovnu 7 997 čtenářů, kteří si vypůjčili celkem 46 282 knih a 
časopisů a zúčastnili se 22 akcí pořádaných knihovnou. Registrovaných uživatelů má knihovna 578, z toho 
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dětí do 15 let 140. V roce 2009 přibylo v knihovně v loňském roce 1391 zbrusu nových zajímavých knih. Z 
akcí pořádaných knihovnou je třeba připomenout tradiční Noc s Andersenem, Čarodějky, Drakiádu a poprvé 
uspořádaný, ale velice úspěšný Den pro dětskou knihu.  
Díky aktivitě mladých maminek na mateřské dovolené byl založen Klub maminek. Ve spolupráci se základní 
školou připravují pracovnice knihovny po Novém roce první akci určenou dětem i dospělým. Nazvali ji 
Valentýnské tvoření. Děti si přijdou vyrobit valentýnské přáníčko, poslechnout básničky a získat v soutěži 
valentýnské srdce. 
 
Zajímavé výsledky přinesla celostátní hlasovací anketa o Knihu mého srdce. Ve druhém kole hlasování 
odevzdali čtenáři 111 219 hlasů. Z knihoven bylo odesláno 40 990 hlasů, tj. celkem 38%. V Petřvaldě se 
zapojilo do ankety 163 čtenářů a my se můžete podívat, co si čtenáři z knihovny odnášejí ke čtení a jaké 
tituly zvítězily . 
 
Co je v současné době TOP v našem městě… 
 

Kniha mého srdce – celkem 163 hlasů 
Autor Název knihy Hlasy 
P. Coellho Alchymista 8 
B. Němcová Babička 6 
M. Waltari Egypťan Sinuhet 6 
A. de Saint-Exupery Malý princ 6 
B.MacDonaldová Co život dal a vzal 5 
C. S. Lewis Letopisy Narnie 5 
A Lindgrenová Děti z Bullerbynu 5 
H. Sienkiewicz Quo vadis 5 
D. Brown Andělé a démoni 4 
J. Karafiát Broučci 4 
J. London Tulák po hvězdách 4 
J. Austenová Pýcha a předsudek 3 
E. M. Remarque Tři kamarádi 3 
K. Čapek: Dášeňka 3 
O. Sekora Ferda Mravenec 3 
J. Rowlingová Harry Potter 3 
…… A DALŠÍ   

 
---------------- 
  
Klub přátel hornického muzea v Ostravě,  pobočka Petřvald  
 
Na dveře klepe rok 2010 a s tím nutnost ohlédnout se za uplynulým rokem. Můžeme konstatovat, že plán na 
rok 2009 se podařilo splnit na 100% (9 schůzek s plánovanými a zdařilými přednáškami, fárání na vodních 
jamách Jeremenko a Žofie, početnější účast na akcích KPHM mimo pobočku, znovu úspěšný „Den horníků“ 
na HEPU, zájezd do Polska spojený s profesní, kulturní a zábavnou tematikou. Nedaří se nám získávání 
nových, zvláště mladých členů pro oživení a nakonec i pro zajištění kontinuity naší činnosti. K této 
problematice bylo již mnohé řečeno a vyzkoušeno s výzvou - Kdo má zájem o naši práci (není jí málo a lze 
ji i hmatatelně prověřit), je vítán. Kontakty na nás jsou: Muzeum Pod Landekem a každý druhý čtvrtek 
v měsíci v 15.00 hodin KD v Petřvaldě. 
Při financování naší činnosti je důležitá spolupráce s ostatními organizacemi a orgány samosprávy. Zvlášť 
důležitý je přístup města Petřvald, bez jehož záštity a pomoci bychom měli mnohem tvrdší podmínky 
existence. Mateřská organizace KPHM (lub přátel Hornického muzea) v Ostravě, členové TJ Petřvald 
HEPO, Svaz chovatelů holubů a další organizace nám rovněž pomáhají a vycházejí vstříc.  
Plán práce na příští rok je vypracován a projednán. Doufáme, že se nám podaří ho splnit stejně či lépe než 
v minulých letech. 
 
--------------- 
 

Jak to šlapalo turistům v roce 2009 
 
Klub českých turistů Petřvald hodnotil uplynulou sezonu jako úspěšnou po stránce sportovní, poznávací, 
po stránce společenské i lidské. Nehodnotilo se pouze počasí, protože dnes už každý ví, že neporučíme větru 
ani dešti a že turisté nežehrají na špatné počasí, nýbrž nanejvýš na to, že se špatně oblékli. 
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KČT Petřvald má skoro 120 členů – jsou zde zastoupeni Petřvalďané, Havířovští, Karvinští a Ostraváci. 
Předsedou KČT je MUDr. Ivan Ďurovič. Společně s členy výboru plánují na každý rok horské turistické 
trasy především po České republice, Slovensku a Polsku, ale občas dojde i na jiné země. V roce 2009 
podnikli turisté celkem 20 turistických akcí (17 jednodenních, 3 dny na jaře prožili v Podještědí, týden v 
srpnu ve Vysokých Tatrách a na podzim 3 dny pod Kralickým Sněžníkem). Může se tedy říci, že někteří 
členové prožili celý jeden měsíc svého volného času v přírodě společně. Na turistických akcích zažívají 
přízeň i nepřízeň počasí, skoro vždy se děje něco zajímavého či překvapivého, takže žádná cesta, byť by 
měla podobný cíl, není stejná. A navíc  společné zážitky utužují kolektiv. 
Také pro rok 2010 připravil výbor 20 akcí (1 týden se bude putovat po Českém lese a na podzim stráví turisté 
4 dny v Adršpašských skalách, ostatní trasy budou jednodenní). 
Na většinu akcí vozí turisty jejich „dvorní řidič“ pan Jiří Holub, kterému vděčí všichni cestovatelé za 
spolehlivost a bezpečnou jízdu. 
Klub oceňuje podporu, které se mu dostává od sponzorů, mezi které patří město Petřvald, Magistrát města 
Karviné, Park Lane Confectionery, s.r.o., i sponzoři z vlastních řad. 
Tak do nového roku 2010 pevné zdraví a mnoho kilometrů po horách i dolinách, neboť ,,krásný vzhled 
je na ten boží svět!“ 
 

 
Vysoké Tatry - společné foto před odjezdem. 

 
--------------- 
 
Některá čísla z matriky za rok 2009 v porovnání s rokem 2008 
 

 r. 2008 r. 2009 
Do pamětní knihy města bylo zapsáno naroz. dětí 41 37 
V obřadní síni MěÚ bylo uzavřeno sňatků 14 24 
V kostele bylo uzavřeno sňatků 1 - 
Zlaté svatby (50 let) v obřadní síni MěÚ 2 3 
Smaragdové svatby (55 let) v obřadní síni MěÚ 1 - 
Diamantové svatby (60 let) v obřadní síni MěÚ 1 - 
Přijetí jubilantů (80, 85, 90 a 95 let) v obř. síni MěÚ 28 34 
Jubilanti (80, 85, 90 a 95 let) navštíveni doma 63 55 
Na území města zemřelo občanů 64 61 
Ověřených fotokopií 735 920 
Ověřených podpisů 1 547 1 390 
Vydané druhopisy matričních dokladů 27  35 
Změna příjmení po rozvodu 1 3 
Vysvědčení o práv.způsobilosti k uzavření manželství v cizině 1 1 
Rozhodnutí o povolení změny jména a  příjmení 1 4 
Prohlášení o volbě druhého jména - 1 
Zápis o určení otcovství 10 9 
Zápis do zvláštní matriky Brno 1 1 
Přijaté žádosti o vydání osvědčení o státním občanství ČR 47 38 
Přijaté žádosti o vydání občanského průkazu 937 643 
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--------------- 
 

Pohyb obyvatel  ve městě Petřvald v roce  2009 
  

 Rok 
 2009                       

Přihlášeno občanů Narozeno občanů Přírůstek celkem 

muži       ženy celkem muži ženy celkem muži ženy celkem 
I/4 19 24 43 10 12 22 29 36 65 

II/4 24 38 62 7 8 15 31 46 77 

III/4 33 39 72 6 8 14 39 47 86 

IV/4 34 40 74 6 8 14 40 48 88 

Celkem 110 141 251 29 36 65 139 177 316 

 
 

Rok 
2009 

Odhlášeno občanů Zemřelo občanů Úbytek celkem 

muži ženy celke
m muži ženy celkem muži ženy celkem 

I/4 16 24 40 16 12 28 32 36 68 

II/4 18 23 41 9 17 26 27 40 67 

III/4 21 23 44 12 13 25 33 36 69 

IV/4 16 31 47 18 20 38 34 51 85 

Celkem 71 101 172 55 62 117 126 163 289 

 
K 1. lednu 2010 má město Petřvald 7 118 občanů. 
 
--------------- 
 
Šťastně jsme tedy zvládli cestu od Nového roku 2009 k poslednímu dni tohoto roku. Jistě se každému z nás 
něco (ne)podařilo. To osobní si necháme každý pro své vlastní zhodnocení. Protože však jde o kroniku 
města, necháme udělat tečku za rokem 2009 tomu, kdo to město zná nejlépe, kdo stojí v jeho čele od roku 
1990 a kdo (samozřejmě ve spolupráci s ostatními volenými zastupiteli, pracovníky městského úřadu a 
s pomocníky z řad občanů), dělá vše pro to, aby město Petřvald bylo stále hezčí a příjemnější, aby se všechny 
parametry, které člověk 3. tisíciletí považuje za důstojné úrovně člověka tohoto tisíciletí k němu blížily pro 
jeho radost z života právě na tomto místě, kterému říká domov.  
 
A protože tím člověkem je starosta města Petřvaldu  Ing. Václav Holeček,  má nyní na konci roku 2009 
slovo. 
 
 
 
Vážení občané, 
 
máme za sebou další rok od doby, kdy jste si zvolili členy zastupitelstva v našem městě. Je to již třetí rok ve 
volebním období 2006-2010. Dovolte mi, abych ve stručnosti zhodnotil naši práci za rok 2009. Je na vás, 
občanech tohoto města, abyste z hodnocení posoudili, zda se nám, zastupitelům, radním a zaměstnancům 
státní správy, podařilo splnit to, co jsme pro občany města naplánovali pro letošní rok.  
 
Určitě neušla Vaší pozornosti oprava střechy na domě čp. 930 (v něm sídlí Česká spořitelna) včetně 
nástřiku fasády a rozšíření bytové jednotky v  III. nadzemním podlaží za cenu 1.339 tis. Kč.  
 
Pokračovali jsme ve výměně elektrorozvodů v domech čp. 1611 a 1613 na ulici Březinské (657 tis. Kč). 



68

 
Během letních měsíců jsme opravili části místních komunikací (ul. V Gaďoku, Podlesní, Březinská, 
Slezská, Na Pustkách, Topolová, Na Pořadí, Rychvaldská, Na Úbočí) a  spojovací chodník mezi ul. 
Ostravskou a Panelovou (1.700 tis. Kč). 
 
Prodloužili jsme veřejné osvětlení na ul. U Hřiště (94 tis. Kč) a na ul. Polní (246 tis. Kč). 
 
Zrekonstruovali jsme osvětlení na ul. Vocelkově, Domkářské, Závodní, Podlesní, Na Zaryjích, Na Pořadí, 
Slezské a Bužkovské. Finanční hodnota těchto rekonstrukcí dosáhla 686 tis. Kč. 
 
Za nejvýznamnější investice do objektů škol v tomto roce považuji rekonstrukci vstupního schodiště do 
Základní školy Masarykovy na ul. Závodní. Částka na rekonstrukci se vyšplhala na 855.810 Kč. Také v 
Mateřské škole K Muzeu jsme provedli nákladem 130.662 Kč úpravu vstupu a elektroinstalaci v 1. 
poschodí (39.785 Kč). 
V budově Moravskoslezské obchodní akademie na Šenovské ul. byla provedena oprava sociálního zařízení 
(79.234 Kč). 
Za malování, nátěry a další menší opravy škol jsme z rozpočtu města pro letošní rok zaplatili 281.111 Kč. 
 
Chtěl jsem přiblížit jen ty výdaje, které byly v tomto roce významnější. Samozřejmě jsou ještě jiné, ale to by 
bylo na další stránky naší kroniky. Přesto se domnívám, že tento stručný přehled čerpání  rozpočtu za rok 
2009 Vám přinese alespoň přibližnou představu o tom, kam především směřovaly naše finanční 
prostředky, které z našeho města činí místo, ve kterém se Vám dobře žije. Nesmírně si vážím pomoci všech, 
kteří se nějakým způsobem zapojili do veřejného života ve městě a svým chováním a vystupováním přispěli 
k jeho dobrému jménu. 
Chci také poděkovat zaměstnancům města Petřvaldu a mateřských a základních škol. 
A Vám všem, vážení občané, chci popřát krásné sváteční chvíle pohody konce roku 2009 a mnoho zdraví a 
spokojenosti  a úspěchů v novém roce 2010. 
 
Ing. Václav Holeček, starosta města 
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ZÁVĚR 
 
Všechno má svůj konec – u konce je také rok 2009. Jak bylo řečeno na jeho začátku, ani největší optimista 
neočekával, že to bude klidný rok. Lépe by to nepředpověděla ani Sibyla. Dnes již můžeme konstatovat, že 
politická scéna dělala v tomto roce všechno pro to, aby se krátkodobě zviditelnila, byť by toto zviditelnění 
dlouhodobě poškodilo naši zemi a její pověst. Část národa na konci roku stejně jako generálové po bitvě 
tvrdila, že tento vývoj se dal očekávat, zbytek zahanbeně klopil oči a řekl si něco o dalším ztraceném roce, 
který má na svědomí nesvornost těch, kteří stáli v čele státu a zapomněli pro své osobní ambice na prospěch 
těch, kteří je volili. 
 
Ale zatím jsme na počátku roku. Občané České republiky jsou předem upozorňováni, že rok 2009 bude 
rokem změn, které pocítí každý - někdo radostně, jiný žalostně. Růst hospodářství se zpomalí, desítky tisíc 
lidí přijdou o práci, platy porostou jen mírně, pokud vůbec porostou, asi o 10 procent zaplatíme více za 
elektřinu, plyn zůstane na stejné úrovni, v řadě měst se zvýší poplatky za vodu. Od ledna se chystá mírné 
zlevnění pohonných hmot. V posledních letech ceny uhlí hodně rostly, letos se očekává mírnější růst. 
Novoroční slevy budou vyšší než jindy, celkový růst cen bude výrazně pomalejší než v roce 2008. Počet lidí 
bez práce se zvýší. Pokud jde o bydlení, předpokládá se, že ceny některých bytů poklesnou – jde hlavně o 
některé byty, jejichž ceny v r. 2008 neodpovídaly realitě v nabídce developerů, zlevní byty panelákové. 
Mateřská vzroste ženám se mzdou nad 25 tisíc korun. 
 
Jaké poplatky budeme platit? 
 

 30 Kč za návštěvu praktického, dětského, ambulantního lékaře, ambulantního specialisty, gynekologa; 
 60 Kč bude činit denní pobyt pacienta v nemocnici, v léčebně dlouhodobě nemocných, v lázních a 

dětských léčebnách; 
 90 Kč zaplatí pacient  za ošetření na pohotovosti. 

 
Od poplatků jsou v současné době osvobozeny tyto skupiny lidí: 

 občané v hmotné nouzi 
 děti v dětských domovech 
 rodiče, kteří nebudou platit za novorozence v porodnicích. 

 
Takové tedy budou mantinely, které letos na občany čekají. Že to nebude snadné, dá se s přihlédnutím 
k hodnocení nestabilní politické a hospodářské situace posledních let předpokládat. 
 
Ale vraťme se na začátek roku 2009. Ostravsko a Karvinsko vstoupilo jako už tolikrát do nového roku 
v doprovodu inverze a s překročením limitů polétavého prachu. Zprávy o znečištění ovzduší lidi sice 
zajímají, život však jde dál (ostatně všichni se také nemohou vystěhovat do čistšího prostředí). Úřady práce 
jsou plné nezaměstnaných, a tak mnoho lidí má jiné starosti než sledovat žebříčky znečištění. Na jedno 
pracovní místo čekali v listopadu 2008 tři lidé, v lednu 2009 už čtyři… 
Ale pokusme se stručně zmapovat důležité události, jichž jsme byli svědky v roce 2009. Již dlouho před 
příchodem nového roku věděli naši občané, že Česká republika jako členská země Evropské unie je na řadě, 
aby po Francii převzala od 1. ledna 2009 předsednictví Evropské unie. Kormidlo předal Mirku 
Topolánkovi, českému premiérovi, francouzský prezident Nicolas Szarkozy. České předsednictví nezačalo 
právě růžově. Ekonomická krize ve světě pokračovala, konflikt mezi hnutím Hamas a Izraelem nevěstil nic 
dobrého, a aby problémů nebylo málo, hned v prvních hodinách po Novém roce v tuhých lednových mrazech 
přestal z Ruska přes Ukrajinu přicházet plyn. Byla to pro Českou republiku mimořádně obtížná zatěžkávací 
zkouška. Naši zástupci však na všech úrovních až po premiéra v této zkoušce obstáli na výbornou a celá Unie 
v době vyjednávání dokázala mluvit jedním hlasem, což nakonec donutilo Moskvu a Kijev  najít řešení a 
obnovit dodávky plynu. 
 
Zatímco česká vláda řešila mezinárodní problémy vyplývající z předsednictví Evropské unie, hrozilo jí 
nebezpečí z nestabilní situace na domácím hřišti. Koaliční vláda (ODS, KDU-ČSL, Strana zelených), v 
jejímž čele stál Mirek Topolánek, měla v roce 2008 za sebou už dva pokusy opozice (ČSSD a KSČM) o její 
svržení. Přestože celá Evropa bedlivě sledovala, jak si Česká republika povede v čele Evropské unie, 
neodradilo to opozici pokusit se do třetice vládu svrhnout. Stalo se tak 24. března 2009. Sama opozice byla 
zaskočena  ,,svým vítězstvím“. Byl to čin destruktivní, nenabízející žádnou vlastní vládní alternativu. Šéf 
ČSSD Jiří Paroubek tímto činem ztratil část svých příznivců. Většina občanů měla totiž zájem, aby se Česká 
republika předvedla v čele Evropské unie v dobrém světle. Znechucení národa touto politikou bylo ještě větší 
než dosud. Tak abychom chystali nové volby…  Zase vyhozené peníze! 
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Od 5. května 2009 vládne úřednická vláda v čele s premiérem Janem Fischerem, která má zůstat u moci do 
řádných voleb v říjnu 2009.  Tato úřednická vláda však setrvá u moci mnohem déle, než se plánovalo. Nic 
zásadního nedělala  ani neprosadila. Její obliba však byla nebývalá. Po měsících hádek a urážek, kterými se 
pravidelně vyznačovala  jednání Poslanecké sněmovny, zavládlo období uklidnění a vyšší rétorické kultury. 
Premiér Fischer i noví ministři se rovněž vyjadřovali klidně a lidé tento trend přijali s povděkem. Místo pěti 
měsíců tato vláda, do níž ODS poslala většinou úředníky a ČSSD úřednické politiky, vládla a nevládla více 
než rok, neboť 10. září 2009 zrušil Ústavní soud předčasné volby a tím o půl roku prodloužil vládní krizi. 
Nestavěly se silnice, neopravovaly železnice, dobíhaly jen rozestavěné stavby. Dluhy státu nikdo nebrzdil a 
schodek státu schválila Sněmovna bez razantního snížení, které navrhl ministr financí  Eduard Janota, čímž 
vznikl rozpočet se ztrátou 163 miliard. Tak dopadla země, kde se rok řádně nevládlo. V prosinci 2009 
dosáhlo zadlužení státu více než jeden bilion a každý občan se na něm podílel 121 tisíci korunami (však také 
do každé schránky hodili šprýmaři tuto upomínku… Někteří pochopili, ale do žertu jim moc nebylo, jiní si 
chtěli stěžovat. Nepochopili, že tady stížnosti nepomohou). 
 

 
 

Na chvíli opustíme Českou republiku s jejími problémy a podíváme se za velkou louži, kde byl 20. ledna 
2009 zvolen nový americký prezident. Jmenuje se Barack Obama a je to první prezident tmavé pleti, syn 
afrického přistěhovalce. Krátce po svém zvolení, 4. dubna 2009, zavítal se svou chotí Michelle do České 
republiky. Za krásného slunečného počasí se prezidentskému páru dostalo na hradčanském nádvoří vřelého 
přivítání a projev amerického prezidenta byl vyslechnut s velkou pozorností. 17. září 2009 oznámil prezident 
Obama osobně telefonicky premiérovi české vlády Janu Fischerovi, že ruší své plány vybudovat v České 
republice a Polsku protiraketovou základnu (68% občanů ČR bylo proti výstavbě základny). 
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Druhým vzácným hostem v naší vlasti byla hlava římsko-katolické církve, papež Benedikt  XVI. Přijel 
za 12 let po svém předchůdci Janu Pavlu II. Byl přivítán se všemi poctami ve Španělském sále Pražského 
hradu. Za svého třídenního pobytu navštívil chrám sv. Víta, kde si prohlédl svatováclavskou kapli, ve které 
poklekl před lebkou svatého Václava. V neděli 27. září celebroval na brněnském letišti v Tuřanech mši 
svatou za účasti církevních a světských představitelů včetně prezidenta republiky Václava Klause s chotí a 
více než 120 000 věřících. V pondělí 28. září byl státní svátek a Svatý otec strávil tento den ve Staré 
Boleslavi, která je nejstarším poutním místem v naší zemi. Překvapivě dobrou češtinou oslovil přítomné, 
mezi kterým bylo mnoho mladých křesťanů. Jeho pozdrav zněl: ,,Kéž vám Bůh žehná! Smyslem života není 
bohatství a ateisté by měli přemýšlet o víře…“ Na to, kolik přišlo za Svatým otcem národa, panoval 
v místech papežovy návštěvy nezvyklý klid. 
 

 
LEBKA SV. VÁCLAVA. Papež před ní poklekl v sobotu v Praze, později i ve Staré Boleslavi, kam ji přivezli. 

 
A přišel 17. listopad 2009 – tak to máme 20. výročí pádu vlády jedné strany. Dvacet let svobody je za 
námi. Tato doba nechala za sebou úspěchy, neúspěchy i ztráty  mnoha iluzí. Ne že by lidé ignorovali toto 
datum, ale zdá se, že po dlouhé době ,,povinných svátků, oslav a průvodů“ skomírají i další státní svátky  a  
výjimkou zůstávají  Vánoce a snad Nový rok. Politické svátky a z nich vyplývající pracovní volno lidé 
využívají pro svůj odpočinek, výlety či domácí práce. Ale bylo by chybou, abychom  se nepodívali na ,,místo 
činu“ – do našeho hlavního města. Tisíce lidí na Národní třídě vzpomínaly na demonstraci studentů 17. 
listopadu 1989, kde těžkooděnci před 20 lety mlátili studenty. Díky Bohu, je to pryč. Všeobecné nadšení se 
však nekoná. Národním folklorem se stalo stěžovat si na všechno možné, počasí nevyjímaje. Hlavním 
tématem rozhovorů mnoha lidí jsou peníze – zlaté tele doby. S jejich sháňkou vzrůstá korupce, honba za 
materiálními statky, nesnášenlivost mezi občany i  politiky, arogance, vulgární vyjadřování, které si rychle 
osvojuje mládež a dokonce děti. Častěji se ti dříve narození rozpomenou na rčení, které jim vštěpovali rodiče 
a prarodiče o tom, že ,,Ryba smrdí od hlavy.“ Máme sice svobodu, avšak jak ji využíváme? Chybí mravní 
zásady, úcta k rodičům, starším lidem, zákonům… Církev ztratila svůj vliv na morálku národa a řada 
poslanců není příkladem zodpovědnosti v práci a dokonce v dodržování zákonů, které sami navrhují. Není 
divu, že výročí dvaceti let svobody využili neonacisté k vyvolávání potyček, aby narušili pokojný průvod. U 
Národního divadla se shromáždili mladí sympatizanti Dělnické strany – proti nim stáli odpůrci extremistů a 
pořádek udržoval kordon policejních těžkooděnců. Z řad neonacistů létaly zápalné láhve a kameny. 
Výsledek pokojné demonstrace – zadrženo 49 lidí, většina pro podezření z trestného činu napadení 
veřejného činitele a poškozování cizí věci. 
 

 
STOVKY SVÍČEK. Lidé vzpomínali na Národní třídě, kde těžkooděnci před dvaceti lety mlátili studenty. 
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Můžeme tedy říci něco pozitivního o  vzpomínce na 20. výročí? Ale jistě! – Zatímco před 20 lety se studenti 
na Národní třídě třásli zimou, byl 17. listopad 2009 rekordně teplý (v Českých Budějovicích až 20,4°C, 
příjemně bylo také v západních Čechách, kde padl teplotní rekord v 7 ze 13 meteorologických stanic, ve 
středních Čechách se v 6 místech pohybovaly teploty okolo 17°C. 
Přes neustálé nářky a stížnosti lidí ukázal sociologický průzkum, že to s námi není po 20 letech od pádu 
komunismu zas tak hrozné, jak to na první pohled vypadá. Sociologové zkoumali pocity obyvatel – zjistili, 
že 86% Čechů je šťastných, dva ze tří lidí, kteří žijí ve vinařských oblastech, jsou spokojení, to je výrazně víc 
než jinde. Z rozsáhlého průzkumu vědců z Masarykovy univerzity v Brně a společnosti SC&C vyplývá, že 
(citace): ,,Za posledních 20 let se názory lidí výrazně posunuly doleva. Začátkem 90. let kladli lidé důraz 
na osobní svobodu, konkurenci a to, že příjmy člověka mají být závislé na jeho úsilí. Za 20 let výrazně 
přibylo těch, pro které je důležitější rovnost a vyrovnané příjmy.“ 
 
V podstatě jsme došli na konec roku 2009. Ale přece jen by chybělo, kdyby se neobjevila zmínka o počasí. 
To je pro mnohé důležitější a zajímavější než ekonomické a finanční horory a hašteření politiků. 
 
 
 
Tak jak se nám v roce 2009 počasí vybarvilo? 
 
Kolem 6. ledna přikryla slabá bílá sněhová pokrývka celou Českou republiku. Meteorologické stanice 
hlásily s příchodem nového roku mrazy od 15 do 25°C pod nulou. 24. ledna přišla obleva. Provázely ji kalné 
dny plné mlhy a smogu. Sníh od Vánoc pomalu mizel a místo mrazivých dnů  první poloviny ledna 
nastoupily dny s vlhkou, vlezlou, sychravou zimou, dopoledními mlhami a občas vzácnými odpoledními  
slunečními paprsky. Za této situace nenechala na sebe dlouho čekat chřipková epidemie.  
 
Celý únor byl bílý, snažil se dělat čest rčení ,,Únor bílý pole sílí.“ Ale sílil také ledový vítr. Koncem února 
přišla obleva, teploty dávaly tušit, že se blíží jaro. Skřivani a konipasi bílí se už začali vracet, ale v březnu se 
ještě naplnilo rčení, že „ještě za těmi kamny budem.“ 
 
Březnové deště očistily zimní nánosy špíny na chodnících, cestách i střechách domů. Zimní ticho vystřídalo 
po ránu veselé štěbetání ptáků. První poslové jara, sněženky a krokusy, už vykukují z trávy i hlíny, do toho 
chvílemi déšť, chvílemi slunce a mezi tím chuchvalce sněhu, které během čtvrthodiny vykouzlí ze zeleného 
květinového koberce bílý. Ten se však během pár minut promění jako mávnutím kouzelného proutku znovu 
na zelený. Koncem března se do země opět vrátila zima – chladno, sněhové přeháňky, na horách opět 
vzrostla sněhová vrstva. April, který už čekal, až přijde jeho čas,  si mnul ruce a liboval si – to jsou změny! A 
zase přeháňky a do toho zvědavě a jakoby posměšně nakukuje slunce. 
 
Duben se od prvního dne předváděl krásným počasím - a nebyl to april. I další dny pokračovalo k radosti 
většiny lidí pěkné počasí, kdy teploty vystupovaly k 20 - 22°C. 
 
Květen začal dvěma státními svátky,  1. májem a 8. květnem. Oba připadly na pátek, čímž vytvořily dva 
prodloužené víkendy. A oba se vydařily, neboť to byly krásné, slunečné a teplé dny. V květnu se však také 
Evropou přehnaly silné bouřky. Ničily střechy, lámaly stromy a převracely auta. V Německu a Švýcarsku si 
vyžádaly i lidské oběti. U nás v Petřvaldě se bouře vyřádila v  pátek 22. května – obloha se odpoledne 
zatáhla ze všech světových stran, setmělo se a do oken začaly bubnovat kroupy. Po prudkém dešti se obloha 
opět vyjasnila. Televize NOVA ohlásila ve zprávách, že na Karvinsku se přehnalo tornádo.   
 
Po krásných jarních měsících, dubnu a květnu, se od června očekávalo, že bude stejně krásný. Červen však 
vystrčil růžky,  a přestože se měl už 21. předvést coby měsíc letní, počasí tomu neodpovídalo. Byl chladný, 
deštivý a častěji připomínal některého ze svých podzimních bratříčků. Takové počasí se od skoro 
prázdninových měsíců, června, července a srpna nepřijímá s velkými sympatiemi. Školáci se už v červnu 
myšlenkami obírají vším, co  nesouvisí se školou, dospělí zase sledují počasí, zda bude přát představám, 
které odpovídají jejich dlouho předem plánované dovolené.   
 
Raději se podíváme, co lidem připravil srpen. Ten totiž napravil všechno, co jeho letní bratři zpackali. 
Nadělil mnoho horkých, slunečných dnů, občas lidem ulevil krátkou bouřkou. Pak si řekl, že toho dobrého 
bylo dost, a tak 30. srpna zaznamenali meteorologové první mrazíky. 
 
V září vyrazí všichni školáci k  školním budovám, volným dnům je tak jak tak konec, proto je zbytečné 
sledovat počasí. Ve škole neprší a nějaké pěkné odpoledne se vždycky najde. Ti, co prožili pěknou 
dovolenou, mohou rozvíjet plány na příští rok, těm, co to letos nevyšlo, mohou doufat, že to vyjde napřesrok. 
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V říjnu už všichni pracují a počasí? Je nevyzpytatelné - před týdnem tropy (25°C), 12. října rovnýma 
nohama skok do zimy. V Krušných horách a na Šumavě napadl první sníh, na ostatním území klesly teploty 
na 4°C a sněhové přeháňky byly hlášeny i mimo hory, od 600 m nad mořem. Někteří klimatologové tvrdí, že 
v Česku už nebude jaro a podzim, bude jen léto a dlouhá zima. Tak uvidíme… Jejich prognózy říjen jako by 
chtěl potvrdit – vítr, sníh, kalamity na silnicích. Na některých místech, např. na Valašsku, byly silnice 
nesjízdné,  železniční spojení přerušené pro polámané stromy, 60 tisíc domácností zůstalo bez proudu, tepla a 
teplé vody. V Krkonoších tvrdili, že tolik sněhu místní obyvatelé nezažili 50 let. Na Lysé hoře odhadli vrstvu 
sněhu na stoletý sníh. 17. října se rozjela řada vleků, což je v té době nevídané. 
Prostě počasí si s námi pohrává. 19. října už byly téměř všechny cesty sjízdné. Škody jsou však tak vysoké, 
že jsou obavy, zda budou finance na zimní údržbu komunikací stačit do příštího jara. 
 
Listopad zase ukázal, jak může vypadat nádherný, teplý podzim. Poslední listopadový den - kde se vzal, tu 
se vzal, zafoukal silný, teplý vítr. Na Lysé hoře to byl orkán o síle 130 km/hod. Sníh však neleží ani na 
horách, lyžařům je třeba zasněžovat umělým sněhem. Lidé si teplý podzim pochvalují - ušetří za plyn, není 
třeba odhazovat sníh a na přípravu zahrad na zimu bylo letos času dost. Letošní podzim se podobal spíše 
jaru. Loni se už na horách dávno lyžovalo, letos jsou vlekaři smutní při pohledu na zelené svahy. Po sněhu 
ani památky. 
 
Prosinec sice trochu přitvrdil, ale teprve v polovině prosince jako by skončil krásný podzim. Na horách byl 
už poprašek sněhu, ale na lyžování nic moc. Těsně před vánočními svátky (21. prosince) mrazy povolily a 
dva dny před Štědrým dnem bylo v Ostravě nejtepleji z celé České republiky (14,5°C) a v poledne se 
objevilo slunce.  Je sice pravda, že Kateřina (25. 11.) byla na blátě, Vánoce tedy měly být podle pranostiky 
na ledě. Ale Kateřina měla asi nějaké problémy, a tak nedodržela, co jí bylo přikázáno, a  Vánoce 2009 byly 
bez jediné vločky sněhu, mlhavé, deštivé, že by člověk psa nevyhnal, a  stejně tak začal Nový rok 2010. 
 
Lidé říkali, že počasí v roce 2009 bylo sám extrém, avšak klimatolog pan Radim Tolasz má jiné vysvětlení. 
Říká: 
,,Počasí, přestože je postihují extrémy, se chová dál stejně nebo podobně. Jenže život lidí se změnil – 
nechceme na nic čekat, chceme vše hned vyřídit, rychle někde být.  Ne počasí, my se musíme 
přizpůsobit! 
Jsem citlivý na větu: To tady ještě nikdy nebylo.  Lidé si nepamatují, že i loni  bylo minus dvacet.“ 
 
------------- 
 
Tak jsme vlastně na konci roku 2009. Nebyl to rok, o kterém by lidé pěli ódy týkající se hospodaření státu, 
práce poslanců, spokojenosti se zákony, které poslanci vytvořili,…  Většina lidí vytěsnila ze svého života 
politiku a politiky a hledí si praktických věcí života. Je to dobré nebo špatné? To je otázka. 
  
Jak jsou lidé připraveni na vstup do roku 2010? Něco napoví výsledky sociologického průzkumu. 

 na nový rok 2010 se těší  
 těší se na volby, kde to politikům konečně spočítají 
 těší se na spokojený život s rodinou (58%) 
 těší se, že se budou věnovat svým koníčkům 
 těší se, že pojedou na dovolenou 
 bojí politických otřesů (17%) 
 bojí se zdražování a rostoucího státního dluhu 
 bojí se ztráty práce a zhoršení zdravotního stavu. 

 
Která věta Čechy nejvíce dráždí? 
   

 Za komunistů bylo líp. 
 
 
 
Co vytočí muže? 
 

Co vytočí ženy? 
 

 Kdy přijdeš?  Prosím tě, uklidni se! 
 Já to říkala.  No jo, ženská! 
 Proč jsi to ještě neudělal?  Jsi stejná jako tvoje matka/sestra. 
 Prosím tě, uklidni se!  Já to říkal. 
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---------------  
 
 
Vážení čtenáři Kroniky města Petřvaldu! 
  
 
Nejen s rokem 2009, ale za všechny roky od roku 1990 – 2009 se s Vámi loučí kronikářka 
Ilona Karkošková, které bylo potěšením a ctí provázet Vás životem obyvatel města Petřvaldu a 
proměnami města samého. Nad řádky kroniky jsem strávila nesčetně hodin a příjemných chvil 
při pomyšlení, že se po letech mnozí lidé budou zajímat o to, jak šel život Petřvalďanů 
v bouřlivých letech po sametové revoluci 1989 a co se všechno za tu dobu změnilo. 
 
Chtěla bych srdečně poděkovat těm, kdo mi jakkoli byli v této práci nápomocní: 
 

 paní místostarostce Jarmile Skálové za pomoc při  zpracovávání kroniky let 1990 - 1995; 
 panu Otakaru Kochanovi za cenné rady, které mi vždy ochotně poskytl; 
 paní Daně Káňové a paní Karin Canibalové , které byly vedením města pověřeny 

spolupracovat s kronikářkou a jejichž spolupráce byla vždy velmi příjemná a 
profesionální. 

 
Dalším kronikářům/kronikářkám přeji chuť do této práce  a radost, že budoucím generacím 
přinesou pravdivý obraz o své době. 
 
Ilona Karkošková 
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OBSAH – r. 2009 
 

DATUM OBSAH STRANA 
 
ÚVOD 

 
Co očekáváme od roku 2009 
Jubilea 

 
3 
3-4 

 
LEDEN 
 
  4. 1. Lyžařský výcvik v Jablunkově 4-5 
11. 1. Novoroční koncert 5-6 
    - Spalování neekologického paliva v topeništích aneb každá koruna 

dobrá? 
6-7 

16. 1. Rodiče vedou děti k zápisu do 1. třídy 7 
25. 1. Ekumenická bohoslužba v kostele sv. Jindřicha 7-8 
 
ÚNOR 
 
  6. 2. Schůzka zástupců vedení OO PČR 8 
  7. 2. Kynologický klub slouží majitelům psů 9 
14. 2. 16. tradiční reprezentační společenský ples města Petřvaldu 9-10 
26. 2. Skrytá příroda v hornické krajině 10-11 
    - Projekt města Petřvaldu spolufinancován z rozpočtu Evropské unie  11-12 
 
BŘEZEN 
 
  4. 3. Na 15. zasedání Zastupitelstva města Petřvaldu 12 
    - Jak jsme pokročili v třídění odpadu 12-13 
  8. 3. Pohřeb obětí šíleného střelce 14 
    - Jak a proč vznikl v Petřvaldě Klub maminek 14-15 
13. 3. Noční razie policistů 15 
16. 3. Japonská klavíristka podruhé v Petřvaldě 15-16 
18. 3. Co se změnilo v Domově Březiny 16-17 
19. 3. Co nás zaujalo na 35. schůzi rady města 17 
21. 3. Obřadní síň patří jubilantům 17-18 
27. 3. Na Den učitelů se udělovaly plakety J. A. Komenského 18-19 
28. 3. Zlatá svatba manželů Chorobkových 19 
 
DUBEN 
 
    - Na návštěvě u našich hasičů 19-20 
  1. 4. Vydávání e-pasů s otisky prstů 20-21 
  6. 4. 100 let od zahájení provozu elektrické dráhy 21-23 
17. 4. Dnes děti spí v knihovně 23-24 
22. 4. Den Země je tady 24-25 
   - Je dnes občan doma v bezpečí? 25 
25. 4. Úspěch galakoncertu Petřvaldského srdce 25-27 
29. 4. 16. zasedání zastupitelů 27-28 
 
KVĚTEN 
 
  9. 5. Otevření kulturně – rekreačního centra ve Strumieni 28 
14. 5. Radní usedli do školních lavic 28-29 
16. 5. První Petřvalďánek nechal na sebe čekat 29-30 
 
ČERVEN 
 
  5.-6. 6. Volby do Evropského parlamentu 30-31 
11. 6. Zdravé zuby 31 
14. 6. Otevření kapliček křížové cesty 31-33 
20. 6. Jdeme popřát jubilantům 33 
  - Stavba bytových domů Prostřední dvůr 33-34 
19.-21. 6. Hornické tradice vedly do Jihlavy 34-35 
    - Před 30 lety se na Dole Fučík 2 propadla těžní věž 35 
30. 6. Úspěšná sezona tanečnic Petřvaldského srdce 35-36 
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    - Něco z historie petřvaldské pouti (petřvaldského odpustu) 36-38 
 
ČERVENEC 
 
11.-12. 7. Petřvaldská pouť 2009 v rámci projektu JA-PE 38 
     - Není kanár jako kanár! 39 
25. 7. Zlatá svatba manželů Penckových 40 
27. 7. Na návštěvě u nového pronajímatele KD 40-41 
 
SRPEN 
 
16. 8. Po 55 letech svátost biřmování 42 
23. 8. O cenu města Petřvaldu 42-43 
29. 8. 6. ročník tarokového turnaje 44 
 
ZÁŘÍ 
 
  1. 9.  Organizace školního roku 2009/2010 45 
  2. 9. 19. zasedání zastupitelstva města 46-47 
19. 9. O nejlepší petřvaldskou buchtu 47 
26. 9. Za podzimními jubilanty 48 
 
ŘÍJEN 
 
  6. 10. Den otevřených dveří v DPS na Nové dědině 48-49 
  7. 10. 20. zasedání zastupitelstva 49-50 
16. 10. Tradiční podzimní setkání 70 a 75-níků 50 
17. 10. Zlatá svatba manželů Procházkových 51 
25. 10. Hledání společných kořenů v Rudzici 51-52 
      - Stromy umírají vstoje 52 
30. 10. Oprava kapliček křížové cesty 53-54 
 
LISTOPAD 
 
  1. 11. V předvečer svátku Památky zesnulých 55 
     - Osudy památníku T. G. Masaryka v Petřvaldě 55-56 
20. 11. I. ročník přehlídky amatérských divadel 56 
21. 11. Máme mistryni a vicemistryni ČR ve skládání puzzle 57-58 
 
PROSINEC 
 
  4. 12. Svatá Barbora – symbol hornických tradic 58 
  8. 12. Dík občanské aktivitě 58-59 
16. 12. Poslední jednání ZM v r. 2009 59-61 
16.-17.12. Místní a okresní soutěž ve zpěvu harckých kanárů 61-62 
19. 12. Šťastné a veselé! 62-63 
29. 12. Hranice umění – přeshraniční divadelní setkání 63-64 

- Jak hodnotily společenské a zájmové organizace rok 2009  
   - Činnost výjezdové jednotky Sboru dobrovolných hasičů Petřvald 64 
   - Co zajímavého se dělo v roce 2009 v knihovně 64-65 
   - Klub přátel hornického muzea v Ostravě, pobočka Petřvald 625 
   - Jak to šlapalo turistům v roce 2009 65-66 
 Některá čísla z matriky za rok 2009 66 
 Pohyb obyvatel ve městě v roce 2009 67 
 Slovo má starosta města Petřvaldu Ing. V. Holeček 67-68 

 
ZÁVĚR 
 

 
Kronikářka Ilona Karkošková se loučí s čtenáři „Petřvaldské 
kroniky“ 

 
69-73 
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